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نمی خواهم سرمربی 
پرسپولیس باشم

باقری پیشنهاد وسوسه کننده درویش را قبول نکرد

س
فار

س: 
عک

 دو میهمان 
ویژه در کاظمی

عالیشاه با چهره 
جدید به تمرین آمد

 بدهی 90 میلیاردی 
به بوسنیایی ها صحت ندارد

زیلیکیچ و کیوسفسکی 
300هزار دلار  طلب دارند

مأموریت دشوار خانگی

لیگ برتر سخت تر از 
تصورات آموریم

 بازی های لیگ جذابیت دارد 
اما کیفیت نه

محمودی: فاجعه بزرگی 
در والیبال رخ داده

 دقیقی مثل حضورش 
در شمس آذر عمل کند

 برد برای خودم 
باخت به حساب داور

6

مقاومت عجیب سازمان لیگ برای بازگشت بازی ها به آزادی

 استقلال و سپاهان
اسیر سوءمدیریت فدراسیون

دنبال بهانه برای  لغو بازی در آزادی هستند

رشیدی:تازه  یادشان افتاده 
دوربین ها نصب نشده است؟
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باشگاه ها گرفتار  سیاستگذاری سازمان لیگ شده اند

 قیمت گذاری دستوری 
بلیت ورزشگاه ها

1

هیچ خبری از استراتژی برای موفقیت نیست

 شوی رسانه ای کاندیداها 
در اوج بی برنامگی
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سؤال افکار عمومی در آستانه نام نویسی از 
نامزدهای انتخابات فدراسیون فوتبال

  مسببان 
قرارداد ویلموتس 

تأییدصلاحیت 
می شوند؟

چرا تاج باید دوباره 
 رئیس فدراسیون شود؟

1

 چرا تاج باید دوباره 
رئیس فدراسیون شود؟

انتخابات فدراســـیون فوتبال 11 اســـفند اســـت اما چند 
روزی اســـت حرف اول و آخـــر فوتبالدوســـتان روی این 

مجمع متمرکز شـــده است.
مجمعی کـــه خیلی ها را بـــرای ورود تحریـــک کرده؛ ولی 
یکـــی دو نفر بـــرای رســـیدن بـــه صندلـــی شـــماره یک، 
شـــانس دارند. یکی از آنها مهدی تاج اســـت؛ اما سؤال 
اینجاســـت که چـــرا چنین مدیـــری باید دوبـــاره رئیس 

فدراســـیون فوتبال شود؟
رئیـــس فدراســـیون فوتبـــال به این پرســـش ها پاســـخ 
دهد. اگر پاسخ ها درســـت، منطبق با واقعیت و شفاف 

بود، تا هزار ســـال رئیـــس بماند.
1- هنـــوز به صـــورت دقیق اعلام نشـــده قـــرارداد ننگین 
فدراســـیون فوتبال با مارک ویلموتـــس، چقدر از جیب 
بیت المـــال کم کرد. 2 تا 3 میلیون یـــورو که همان ابتدا 
به او پرداخت شـــد )که بر ســـر پرداخـــت 2میلیون یورو 
مجبور به اســـتقراض از شســـتا شـــدند و بـــه خاطر آن، 
ســـاختمان فدراســـیون فوتبال را بـــه باد دادنـــد(. رقم 
غرامتـــی که برای ما بر ســـر این قـــرارداد بریدند هم بین 
6 تـــا 7 میلیـــون یورو بود. همـــه این پول ها از حســـاب 
ما در فیفا کســـر شـــد. عـــددی نزدیـــک بـــه 700میلیارد 
تومـــان این رقـــم چه چاله هایـــی را برای ما پـــر می کرد؟ 
ما می پرســـیم مدیری کـــه چنین چاهی بـــرای ما کند و 
پول ما را به بـــاد داد چرا باید دوباره رئیس فدراســـیون 

شود؟ فوتبال 
2- مهـــدی تاج در مجمع انتخاباتی دو ســـال قبل وعده 
داد پول های بلوکه شـــده ایـــران در AFC و فیفـــا را آزاد 
کنـــد. نه تنهـــا چنین نکرد کـــه میزبانی تیم هـــای ملی و 
باشـــگاهی ما را به راحتی از دســـت داد و نتوانست حق 
ما را بگیرد. پرســـش ما این اســـت؛ چنیـــن مدیری چرا 

باید دوباره رئیس فدراســـیون فوتبال شـــود؟
3- مدیـــران ایـــن فدراســـیون درگیـــر پرونده فســـاد در 
فوتبال شـــدند. این ماجرا اگـــر در هر نقطـــه دنیا اتفاق 
می افتـــاد، موجـــب برکناری تمـــام مدیران فدراســـیون 
می شـــد، امـــا مدیـــران مـــا ماننـــد ســـرو ایســـتاده اند. 
پرســـش اهالی فوتبال این اســـت؛ چرا چنیـــن مدیری 

بایـــد دوبـــاره رئیس فدراســـیون فوتبال شـــود؟
4- در حالـــی کـــه قطـــر جـــام جهانـــی برگـــزار کـــرد و 
عربســـتان، میزبانـــی جـــام جهانـــی گرفـــت، مـــا حتی 
امکان میزبانـــی از بازی های خانگی خود را در دیدارهای 
رفت و برگشـــت نداریـــم. این میزان حقارت، شایســـته 
فوتبال مـــا نیســـت. فوتبال مـــا از تمام جوایـــز فردی و 
تیمـــی فوتبال آســـیا، تنها بـــه بهترین بازیکن فوتســـال 
آســـیا محدود و محصور شـــده اســـت. چـــرا مدیری که 
مـــا را در ایـــن بن بســـت قـــرار داد، دوبـــاره بایـــد رئیس 

فدراســـیون فوتبال شـــود؟
5- در دنیا مرســـوم اســـت که به مدیـــران نخبه و موفق، 
پـــاداش می دهند و آنهـــا را در مرتبه خـــود نگه می دارند 
یا جایگاهی بالاتر می دهند. رئیس فدراســـیون فوتبال، 
چه شـــاهکاری آفریـــده کـــه بایـــد او را دوبـــاره در مقام 

رئیس فدراســـیون فوتبال ببینیم؟

مصاحبه و خبر سرمقاله

منصــور رشــیدی در خصــوص دیــدار 
هفتــه پایانــی اســتقلال در نیــم فصــل 
اول مقابــل ســپاهان، اینطــور حــرف 
می زنــد: »ایــن بازی هــم برای ســپاهان و 
هــم برای اســتقلال ســخت اســت. البته 
این ســختی برای اســتقلال بیشتر است 
ــوز  ــی هن ــره و هماهنگ ــر مه ــون از نظ چ
مشــکلاتی وجــود دارد. عــلاوه بــر ایــن 
مشــکلاتی هــم از نظــر بدنی وجــود دارد. 
تیمــی کــه ســال قبــل حداقــل تــا دقیقــه 
75 پرنفــس بــود، امســال مشــکلات 
زیــادی ماننــد مصدومیت هــا را بــه خاطر 
تحمــل  بازیکنــان  جســمانی  شــرایط 
می کنــد. بــا ایــن حــال پــس از حضــور 
موســیمانه الان 4،3 بــازی اســت کــه 
ــی  ــم خیل ــی تی ــرایط فیزیک ــم ش می بینی
بهتــر شــده کــه نشــان می دهــد تأثیــر 
خــودش را گذاشــته و تیــم تــا دقیقــه ۹0 
می جنگــد. در کنــار این موضــوع، حفظ 
تــوپ تیــم هــم شــرایط خوبی پیــدا کرده 
امــا همچنان مشــکلاتی از نظــر تاکتیکی 
وجــود دارد چــون موســیمانه مهره هــای 
لازم را در اختیــار نــدارد و بایــد ببینیــم 
در نیم فصــل تیــم را چگونــه تقویــت 
بــه هافبکــی کــه  تیــم  ایــن  می کنــد. 
ــد  ــه بتوان ــی ک ــد و مهاجم ــا باش گره گش
از موقعیت هــا بــه نحواحســن اســتفاده 

ــاز دارد.«  ــد، نی کن
پیشکســوت اســتقلال در مــورد تیــم 
ــپاهان  ــی دارد: »س ــپاهان، حرف های س

بــرای  آمــاده  و  ســرحال  تیــم  یــک 
قهرمانــی اســت. خــط حملــه ایــن تیــم 
ــانس  ــذ ش ــت. روی کاغ ــوی اس ــاً ق واقع
بــردن بیشــتر اســت  بــرای  ســپاهان 
ــه ای  ــه گون ــم ب ــتقلال ه ــرایط اس ــا ش ام
نیســت کــه بگوییــم نمی توانــد در خانــه 
ــتقلال  ــرد. اس ــاز را بگی ــودش 3 امتی خ
ــد  ــت داده و بای ــادی از دس ــازات زی امتی
بتوانــد از ایــن بازی خانگــی امتیاز کامل 
را بگیــرد. مخصوصــاً اینکــه بــازی آخــر 
نیم فصــل اســت و می توانــد روحیــه تیم 
بــرای شــروع نیم فصــل دوم را خیلــی 
بــالا ببــرد.« او در مــورد صحبت هایــی 
در  بــازی  برگــزاری  عــدم  بــر  مبنــی 
ورزشــگاه آزادی و اننقــال آن به ورزشــگاه 
شــهرقدس بــه خاطــر نصــب نبــودن 
دوربین هــای مداربســته مطــرح شــده، 
ــد: »در ایــن مــدت کــه مشــغول  می گوی
بازســازی بودنــد، افــراد و رســانه های 
ورزشــگاه  بــه  بازدیــد  بــرای  زیــادی 
آزادی رفتنــد، تــا بــه بــازی اســتقلال 
ــا  ــه دوربین ه ــاده ک ــان افت ــید یادش رس
نصــب نشده اســت؟! نصــب دوربیــن 
مگــر چقــدر کار دارد؟ اگــر بخواهنــد و 
متخصــص کار را بیاورنــد در یــک روز 
انجــام می شــود. واقعــاً مطــرح شــدن 
اســت.  ناراحت کننــده  حــرف  ایــن 
حتــی بــا وجــود دســتور وزیــر ورزش 
هــم بهانــه ای بــرای برگــزار نشــدن بــازی 
 اســتقلال در آزادی پیــدا شــده اســت؟!«

کاندیداهــای  هنــوز  کــه  حالــی   در 
فدراســیون  انتخابــات  در  شــرکت 
خــود  ثبت نــام  بــه  نســبت  فوتبــال 
اقــدام نکرده انــد، فضــای رســانه های 
فوتبــال در ایــران تحت الشــعاع ایــن 
موضــوع مهــم قــرار گرفتــه اســت و 
اینکــه  دربــاره  متعــددی  خبر هــای 
ریاســت  انتخابــات  افــرادی در  چــه 
ــد  ــرکت خواهن ــال ش ــیون فوتب فدراس

بــه گــوش می رســد. کــرد، 
 گفتــه می شــود برخــی کاندیداهــا عــزم 
خــود را بــرای شــرکت در انتخابــات 

جــزم کرده انــد.
 از خــود تــاج کــه امــا و اگر های بســیاری 
دربــاره حضــورش در انتخابــات مطــرح 
ن  همچــو یــی  ینه ها گز تــا  می شــود 
کیومــرث هاشــمی، میرشــاد ماجــدی، 
محمــد آخونــدی و حتــی شــهاب الدین 
عزیزی خــادم کــه دربــاره آخــری برخــی 
رســانه های رســمی اعــلام کردنــد بــه 
دلیــل داشــتن محکومیــت، قــادر بــه 
انتخابــات ســال  جــاری  شــرکت در 

ــود. ــد ب نخواه
در عیــن حــال نــام علــی کفاشــیان نیــز 
بــه عنــوان کاندیــدای احتمالــی مطــرح 
اســت و برخــی اخبــار حکایــت از حضور 
بهارونــد در انتخابــات نیــز دارد کــه 
ظاهــراً قــرار اســت در صــورت نیامــدن 

تــاج بــه عرصــه، وارد گــود شــود.
بــرای  کســانی  چــه  اینکــه  از  غ   فــار

انتخابــات ثبت نــام خواهنــد کــرد، ایــن 
ــای  ــه کاندیداه ــت ک ــرح اس ــؤال مط س
موردنظــر چــه برنامه هایــی بــرای حضور 
در کارزار انتخابــات دارنــد؟ آیــا افــرادی 
کــه خــود را مدعــی حضــور در انتخابات 
بــرای  منســجمی  برنامــه  می داننــد، 
ــد  ــه خواهن ــال ارائ ــعه فوتب ــد و توس رش

داد؟
ســوی  از  اخیــراً  کــه  اظهاراتــی   در 
برخــی کاندیداهــا در رســانه ها مطــرح 
ــده  ــجمی دی ــه منس ــه برنام ــده، ارائ ش
نمی شــود و غالــب اظهــارات مدعیــان 
مباحث دم دســتی و گا هاً پوپولیســتی 
اســت کــه دردی از فوتبــال دوا نخواهد 

کــرد.
 اینکــه برخــی کاندیداهــا فضــا را تنهــا به 
ســمت نــزاع رســانه ای ســوق می دهند، 
فوتبــال  مطلــوب  نــد  نمی توا هرگــز 
ایــران باشــد و لازم اســت کــه ایــن افــراد 
بیــش از آنکــه بــه دنبــال درگیری هــای 
ه  ینــد آ ی  بــرا  ، شــند با ین چنینــی  ا
فوتبــال ایــران برنامه ریــزی کــرده و از 
ــد. ــرانجام دوری کنن ــای بی س جنگ ه

 فوتبــال ایــران نیــاز بــه خونــی تــازه دارد 
و فضــای رســانه ای نیــز دیگــر کشــش 
پرداختــن بــه موضوعــات بــی ارزش را 
نــدارد و بــه واقــع فوتبــال ایــران فــردی 
را نیــاز دارد کــه نســبت بــه تغییــرات 
گســترده در ســاختار فوتبــال کشــور 
اقدامــات گســترده ای را انجــام دهــد.

دنبال بهانه برای  لغو بازی در آزادی هستند
رشیدی:تازه  یادشان افتاده دوربین ها نصب نشده است؟

هیچ خبری از برنامه نیست
شوی رسانه ای کاندیداها دراوج بی برنامگی

پایان شایعات هدف دار
نصیرزاده: هیچ پیشنهاد خارجی برای 

گل محمدی نرسیده است
یحیی گل محمدی از ابتدای فصل بیست وچهارم لیگ برتر به 
فولاد پیوست. در این میان اخبار غیررسمی در مورد پیشنهاد 
همکاری تیم های ایرانی به این ســرمربی منتشر می شود. به 
تازگی شایعاتی هدایت شده وجود داشت که سرمربی فعلی 
فولاد پیشــنهاد خارجی دریافت کرده است. در همین رابطه 
هوشــنگ نصیرزاده در پاســخ به این ســؤال که آیا پیشــنهاد 
خارجــی بــه باشــگاه فولاد رســیده اســت، می گویــد: »تا این 
لحظه هیچگونه پیشنهادی به باشــگاه فولاد نرسیده است. 
گل محمدی تحت قرارداد ما اســت و مشــغول انجام کارهای 

خودمان هستیم و روی همین مسأله تمرکز داریم.«

شگفتی سازی رقیب تیم ملی جوانان ایران
تیم فوتبال جوانان ایران در حالی اردوی ابتدای دی ماه خود 
را در تهران بدون برگزاری بازی دوستانه داخلی و بین المللی 
به پایان رســاند که رقیبان این تیم در گروه C جام ملت های 
آسیا به طور مرتب در حال برگزاری بازی های تدارکاتی هستند. 
تیم جوانان یمن که برای برگزاری دو بازی دوستانه با جوانان 
عراق راهی بغداد شده است در نخستین بازی دوستانه موفق 
به کسب پیروزی 2 بر صفر مقابل میزبانش شد. یمن در حالی 
توانست عراق را شکست دهد که میزبانش یکی از شانس های 
اصلی قهرمانی در این دوره از رقابت های قهرمانی جوانان آسیا 
محسوب می شــود و در دوره قبلی توانست با حضور در جمع 
چهار تیــم برتر راهی جام جهانی جوانان شــود. دومین بازی 
دوســتانه یمن با جوانان عراق سه شــنبه هفته جــاری برگزار 
می شــود و یمنی ها پس از این بازی نیز اردوی بلندمدتی را در 
حــوزه خلیج فــارس برگزار کرده و یک هفته مانده به شــروع 
رقابت های جام ملت های جوانان آســیا راهی شــهر شــن ژن 
چین خواهند شــد تا خــود را برای نبرد با ایران، ازبکســتان و 
اندونــزی آماده کنند. همچنین تیم جوانان ازبکســتان دیگر 
رقیــب ایران در جام ملت ها نیز امشــب به مصاف عربســتان 
می رود که نشان از آمادگی روزافزون تیم هایی می دهد که قرار 

است مقابل شاگردان حسین عبدی قرار بگیرند.

داوران پیشکسوت و VAR  در دیدار 
بازگشایی ورزشگاه آزادی

از ســاعت 16:30 با برگزاری دیدار تیم های پیشکسوتان ۹۸ 
و پیشکســوتان منتخــب ســرخابی ورزشــگاه آزادی پــس از 
بازسازی فعالیت خود را مجدد آغاز می کند. ظاهراً قرار است 
در این بازی از VAR هم استفاده شود تا شرایط این سیستم 
در ورزشــگاه به روز رســانی شده آزادی تســت شود. برهمین 
اســاس عوامل VAR با حضور در ورزشــگاه به نصب دستگاه  
و دوربین ها می پردازند. همچنین مســعود مرادی داور بازی 
است و حسین نجاتی و نادر جعفری کمک های وی هستند. 
نویــد مظفری نیــز داور چهارم بازی خواهد بود. اگر مشــکل 
خاصی به وجود نیاید، قرار اســت بازی اســتقلال و سپاهان 

هم در ورزشگاه آزادی برگزار شود.

ز  ا نام نویســی  ینــد  فرا آغــاز  بــا  همزمــان 
نامزدهــای متقاضــی شــرکت در انتخابــات 
یازدهــم اســفند 1403 فدراســیون فوتبــال، 
ــه  ــال را ب ــی فوتب ــن اهال ــزرگ ذه ــؤال ب ــک س ی
خــود اختصــاص داده کــه آیــا مســببان قــرارداد 
فاجعه بــار مــارک ویلموتــس قــادر بــه حضور در 
مجمــع انتخاباتــی فدراســیون فوتبال هســتند 

ــد؟ ــد ش ــد نخواه ــا تأیی ــت آنه ــا صلاحی ی
جملــه  ز  ا تــس  یلمو و ک  ر مــا د  ا د ر ا قــر
قراردادهایــی بــود کــه به واســطه آن هزینــه ای 
سرســام آور بــه فوتبــال ایــران تحمیــل شــد. 
بــا وجــود گذشــت مــدت زمــان طولانــی از 
ــار  ــان آث ــار، همچن ــرارداد فاجعه ب ــن ق ــوع ای وق
مخــرب آن در فوتبــال ایــران دیــده می شــود 

ــببان  ــا مس ــورد ب ــری از برخ ــان خب ــا همچن ام
ایــن فاجعه نیســت و در کمال نابــاوری افرادی 
کــه زمینــه خلــق ایــن فاجعــه بــزرگ را پدیــد 
آوردنــد در شــرایط کنونــی مشــغول لابــی و 
رایزنی هســتند تا در انتخابات آتی فدراســیون 
فوتبــال حضــور پیــدا کننــد و در مســند قــدرت 

باقــی بماننــد.
ــر  ــی منتظ ــان افکارعموم ــال همچن ــن ح ــا ای ب
شفاف ســازی کامــل در خصــوص ایــن پرونــده 
ــال ها  ــس از س ــاید پ ــا ش ــتند ت ــار هس فاجعه ب
بحث برانگیــز  پرونــده  ایــن  تاریــک  نــکات 
روشــن شــود، هرچنــد امیــدی به شفاف ســازی 
در ایــن خصــوص وجــود نــدارد امــا ای کاش 
مدیــران فدراســیون فوتبــال همزمــان بــا آغــاز 
کنفرانــس  یــک  در  انتخاباتــی  نام نویســی 
خبــری بــا حضــور مهــدی تــاج و تمامــی نفراتــی 
کــه زیــر قــرارداد مــارک ویلموتــس را امضــا 
ــی  ــس از مدت ــد و پ ــران بیای ــه ای ــا او ب ــد ت کردن

کوتــاه ایــران را تــرک کنــد تــا ســنگین ترین 
ــرد،  ــا بگی ــران را از م ــال ای ــخ فوتب ــت تاری غرام
ــه و  ــه کننــد کــه چگون توضیحــات شــفافی ارائ
براســاس چه شــرایطی ایــن فاجعه رقــم خورد.
ــن  ــی ای ــب و غریب ــای عجی ــرف و حدیث ه ح
روزهــا در محافــل خبــری بابــت ایــن پرونــده به 
راه افتــاده کــه رأی اولیــه فیفا علیه فدراســیون 
فوتبــال ایــران در ایــن پرونــده ۹میلیــون و 
200هــزار یــورو بــوده اســت کــه پــس از اعتراض 
بــه دادگاه عالــی ورزش ایــن رقم بــه 6میلیون و 
200هــزار یورو تبدیل شــد و فدراســیون فوتبال 

ناچــار بــه پرداخــت ایــن مبلــغ شــد!
ــن  ــه ای ــورو ب ــون ی ــرا 2میلی ــن ماج ــش از ای  پی
ســرمربی بلژیکــی پرداخــت شــده بــود، کــه 
بــه واســطه بی تفاوتــی مدیریــت فدراســیون 
فوتبــال در پرداخــت مبلــغ مذکــور کــه بــه 
صــورت اســتقراض از مجموعه شســتا دریافت 
بــود و هرگــز تســویه حســاب نشــد،  شــده 

مدیــران شســتا اقــدام بــه مصــادره ســاختمان 
باشــگاه  از  بخشــی  و  فوتبــال  فدراســیون 
پرســپولیس کردنــد تــا مدیریــت فدراســیون 
بابــت اهمــال کاری خــود حســابی  فوتبــال 

نقــره داغ شــوند.
ــال و  ــی فوتب ــرای اهال ــالا ب ــرایط ح ــن ش ــا ای ب
افکارعمومــی ایــن پرســش مطــرح اســت کــه 
بــا وقــوع چنیــن فاجعــه ای و چنیــن خســارت 
بزرگــی بــه بدنــه فوتبــال آیــا مســببان خلــق 
ایــن ابرفاجعــه می تواننــد بــدون اینکــه ریالــی 
از ایــن خســارت را از جیــب خــود پرداخــت 
کننــد دوبــاره بــرای حضــور در بدنــه مدیریتــی 
بــه نام نویســی  فدراســیون فوتبــال اقــدام 
ســوی  از  آنهــا  صلاحیــت  اینکــه  یــا  کننــد 
ــا پــس  مراجــع ذی ربــط تأییــد نخواهــد شــد ت
ــن  ــببان ای ــا مس ــورد ب ــاهد برخ ــا ش از مدت ه
یــران  ا فوتبــال  در  بحث برانگیــز  ونــده  پر

باشــیم.

سؤال افکار عمومی در آستانه نام نویسی از نامزدهای انتخابات فدراسیون فوتبال

مجید سلطانی نایینی مسببان قرارداد ویلموتس تأیید صلاحیت می شوند؟
روزنامهنگار

گزارش خبری

5

1

اشتباهی که با انتخاب گاریدو تیم را نیم فصل عقب انداخت

عدم ثبات روی نیمکت در دوران مدیریت درویش

فراموشی دوباره فلسفه پرسپولیس

نقطه قوتی که نقطه ضعف شد 

23:30
منچستریونایتد - نیوکاسل
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یک سفر خارجی، درآمد بلیت فروشی 
کل فصل قهرمان لیگ

 در شـــرایطی که هزینه های جـــاری و روزمره باشـــگاه ها در فوتبال ایران 

روز بـــه روز در حال افزایش اســـت، صحبـــت  از درآمدزایی بـــا توجه به 

بلیت فروشـــی کمـــی مضحک و عجیـــب به نظـــر می رســـد. در فوتبال 

جهـــان معمـــولاً ما بـــا این موضـــوع مواجـــه هســـتیم که باشـــگاه های 

بزرگ تـــر و پرافتخار کـــه در رده های بالایی جدول حضـــور دارند و هوادار 

بیشـــتری را در ورزشـــگاه های خـــود جـــای می دهند، درآمد بیشـــتری از 

حـــوزه بلیت فروشـــی در بازی های خانگی کســـب می کننـــد و در صدر 

لیســـت درآمدزایـــی از حـــوزه فـــروش بلیت قـــرار دارنـــد. بـــا توجه به 

ایـــن موضوع، بررســـی ای راجع بـــه درآمدزایـــی باشـــگاه قهرمان فصل 

گذشـــته لیگ برتر ایران از حوزه بلیت فروشـــی انجـــام دادیم که نتایج 

آن قابل توجه اســـت. در بخـــش درآمدهای عملیاتـــی صورت های مالی 

باشـــگاه پرسپولیس که روی ســـامانه کدال بارگذاری شده است، درآمد 

فصل گذشـــته باشگاه پرســـپولیس از بلیت فروشی مســـابقات خانگی 

تنهـــا ۶ میلیـــارد تومـــان برآورد شـــده اســـت. درآمـــدی که بـــا توجه به 

مخارج فعلـــی باشـــگاه های فوتبال در ایران، شـــاید کفـــاف هزینه یک 

ســـفر خارجی باشـــگاه برای مســـابقات لیگ نخبگان آســـیا یا ســـه سفر 
داخلی تیم در مســـابقات لیـــگ را بدهد.

 ایـــن مبلـــغ درآمد در فصـــل جدید نیز بـــا کاهش قابل توجهـــی روبه رو 

شده اســـت. آماده نبودن ورزشـــگاه آزادی، میزبانی در ورزشگاه شهدای 

شـــهرقدس با ظرفیت نه چندان بالا، میزبانی در دو شـــهر اراک و قزوین 

و آلودگی هوا و شـــرایط ســـخت حضور در ورزشـــگاه ها برای هواداران در 

این فصل باعث شـــده که درآمد باشـــگاه پرســـپولیس از بلیت فروشی 

بـــرای این فصـــل به یـــک میلیارد تومـــان نیز کاهـــش پیدا کنـــد. رقمی 

که شـــاید یـــک درصـــد از رقم قـــرارداد برخی ســـتارگان حاضـــر در لیگ 

برتـــر فوتبال ایران نیز نباشـــد. توجه بـــه این موضوع، بیـــش از هر چیز 

ناکارآمـــد بودن سیســـتم درآمدزایـــی باشـــگاه ها در حوزه های مختلف 

از جملـــه بلیت فروشـــی و حق پخـــش تلویزیونی را نشـــان می دهد که 

کاملاً مغایر با اصول باشـــگاه داری حرفه ای مدنظر فیفا و کنفدراســـیون 
فوتبال آســـیا است.

توضیح مدیرعامل خیبر درباره کاهش قیمت بلیت

ناصر: سازمان لیگ به فکر گرفتن 
حق پخش باشگاه ها باشد

یکـــی از باشـــگاه هایی کـــه در ماه های اخیـــر قیمت بلیـــت بازی های 
خانگـــی خود را بـــه شـــکل قابل توجهی کاهـــش داده، باشـــگاه خیبر 
خرم آباد اســـت . بر اساس نرخ مصوب ســـازمان لیگ در ورزشگاه های 
تختی خرم آباد، شـــهید نصیـــری یزد، شـــهید وطنی قائمشـــهر، غدیر 
اهواز، ســـردار آزادگان قزوین و ســـیروس قایقـــران بندرانزلی، حداقل 
قیمـــت بلیـــت باید ۱۰۰ هـــزار تومـــان و حداکثر قیمت بلیـــت ۲۰۰ هزار 
تومان باشـــد اما باشـــگاه خیبـــر خرم آبـــاد، بلیت بازی های خـــود را با 
نـــرخ ۱۰۰۰ تومان بـــرای علاقه مندان خود به فروش گذاشـــته اســـت. 
احســـان ناصـــر مدیرعامل باشـــگاه خیبـــر خرم آبـــاد در خصوص این 
تصمیم باشـــگاه مبنی بر کاهش شـــدید قیمت بلیت بـــرای حضور در 
ورزشـــگاه تختی خرم آباد گفت: »ســـازمان لیـــگ حداقل قیمت بلیت 
در بازی هـــای خیبر را ۱۰۰ هـــزار تومان اعلام کرده اســـت اما این اجازه 
بـــه ما داده شـــده که بـــا توجه بـــه توجیهات موجـــه و قانونـــی، اقدام 
به کاهـــش قیمت بلیـــت بازی هـــای خانگی خود داشـــته باشـــیم. با 
توجـــه به اینکه نرخ شـــاخص رفاه در اســـتان خرم آبـــاد از پایین ترین 
اســـتان های کشـــور بوده و اکثر هواداران تیم خیبر از قشـــر نوجوانان 
و جوانـــان هســـتند و اینکـــه این اولیـــن تجربه این تیم در مســـابقات 
لیگ برتر اســـت، مـــا روی حمایت هواداران خود حســـاب بـــاز کردیم 
و نـــرخ بلیت، تأثیـــر زیادی روی اســـتقبال هواداران از مســـابقات تیم 
داشـــته اســـت. با توجه به اینکه باشـــگاه هنوز در ایـــن زمینه حرفه ای 
نیســـت و در اولین ســـال خود در یک اســـتادیوم کوچک با گنجایش 
۵ تـــا ۶ هـــزار نفـــر میزبانی می کنـــد، اگر قرار بـــود بنا بر نرخ ســـازمان 
لیـــگ قیمت گـــذاری کنیم نه تنهـــا درآمد مالـــی برای ما نداشـــت که 
حمایـــت معنـــوی هـــواداران را هـــم از دســـت می دادیـــم. بنابراین ما 
تصمیم بـــه کاهش قیمـــت بلیت دیدارهـــای خیبر گرفتیـــم و تعیین 
نـــرخ ۱۰۰۰ تومانی نیز تنها برای ســـازماندهی هـــواداران، احراز هویت و 

شـــمارش تعداد صندلی هـــای به فروش رفته اســـت.«
ناصـــر در پاســـخ به اینکه کمک به باشـــگاه ها از ســـوی ســـازمان لیگ 
ادعای این ســـازمان بـــرای تصویب نرخ بلیت یکپارچه در ورزشـــگاه ها 
اســـت ، افـــزود: »ســـازمان لیـــگ اگـــر می خواهد بـــه فکر باشـــگاه ها 
 باشـــد، باید مســـأله گرفتن حـــق پخش باشـــگاه ها از صداوســـیما را 

دنبال کند.«

سازمان 
لیگ در 

بخشنامه 
ماه آذر 

خود، قیمت 
مصوبی 

را برای 
برگزاری 

مسابقات 
در ورزشگاه 
آزادی اعلام 

نکرده و باید 
دید تصمیم 

سازمان 
لیگ در 

خصوص 
بازگشایی 

ورزشگاه 
آزادی چه 

خواهد بود

و  اینترنتـــی  وشـــی  بلیت فر از  درآمـــد  کســـب 
حضـــوری همـــواره یکـــی از منابـــع اصلـــی درآمد 
باشـــگاه های فوتبـــال در جهان بوده کـــه مدیران 
تیم هـــا برای درآمدزایی بشـــدت روی آن حســـاب 
می کنند. موضوعـــی که برخلاف فوتبـــال جهان، 
در فوتبـــال ایـــران بـــه یـــک امـــر متـــداول تبدیل 
نشـــده و باشـــگاه ها هنـــوز نتوانســـته اند موفق به 
درآمدزایی از طریق فـــروش بلیت بازی های خود 
شـــوند . پس از افزایش بلیت برخی مســـابقات از 
ســـوی باشـــگاه های لیگ برتری در فصل گذشته، 
ســـازمان لیـــگ در آبـــان مـــاه امســـال تصمیم به 
یکپارچگی قیمت بلیت ورزشـــگاه ها در این فصل 
لیگ برتـــر گرفـــت. با توجه بـــه تصمیم ســـازمان 
لیگ بـــرای یکپارچگی قیمت بلیت ورزشـــگاه ها، 
حداقـــل قیمـــت بلیـــت در ورزشـــگاه های تختی 
تهران، شهدای شـــهرقدس، پاس قوامین، نقش 
جهان، شـــهدای فـــولاد، یادگار امام تبریز، ســـردار 
ســـلیمانی ســـیرجان، فولادشـــهر، شـــهدای مس 
رفســـنجان و امام خمینی اراک ۱۵۰ هـــزار تومان و 
ســـقف قیمت ۲۵۰ هزار تومان اعلام شـــد. ضمن 
اینکه برای مســـابقات حســـاس، قیمت بلیت ۳۰۰ 
هزار تومان اعلام شد و در ســـایر ورزشگاه ها، کف 
قیمـــت بلیت ۱۰۰ هـــزار تومان و ســـقف قیمت ۲۰۰ 

هـــزار تومان اعلام شـــد.
شـــاید این اعداد در مقایســـه با ســـایر قیمت های 
کالا و خدمـــات در جامعـــه چنـــدان زیـــاد و بزرگ 
بـــه نظر نرســـد اما بـــا توجه بـــه اینکـــه از دیرباز تا 

امـــروز قیمـــت بلیـــت در ورزشـــگاه های فوتبـــال 
ایـــران همـــواره یکـــی از ارزان تریـــن تفریحـــات در 
کشـــور بـــوده، ایـــن افزایـــش قیمـــت بـــا واکنش 
منفـــی هـــواداران مواجـــه شـــده اســـت. بـــا ایـــن 
حال، حتـــی با وجـــود افزایش قیمـــت و برخلاف 
ادعـــای ســـازمان لیگ، دســـتوری شـــدن قیمت 
بلیـــت اســـتادیوم ها و یکپارچگی قیمـــت آنها در 
شـــهرهای مختلف نه تنها کمکی به وضعیت مالی 
باشـــگاه ها نمی کند که جلوی حضور تماشـــاگران 
تیم هـــا در ورزشـــگاه ها با توجه بـــه افزایش قیمت 
بلیت را هـــم می گیرد. در واقع فرهنگ و شـــرایط 
باشـــگاه داری در فوتبـــال ایـــران، هنـــوز بـــه اندازه 
سایر نقاط جهان حرفه ای نشـــده که باشگاه های 
حاضر در بالاترین ســـطح فوتبال کشور، به راحتی 
بـــه درآمدزایی برســـند و هزینه های باشـــگاه ها به 
قدری بالاســـت که حتـــی تکمیل شـــدن ظرفیت 
ورزشـــگاه ها بـــا نـــرخ مصوب ســـازمان لیـــگ نیز 
کمکی به وضعیت اقتصادی باشـــگاه ها نمی کند.
در یکـــی از جالب ترین اقدامات در واکنش به این 
قانون سازمان لیگ، باشگاه شـــمس آذر قزوین از 
ارزان تریـــن بلیت لیگ برتر رونمایی کرده و قیمت 
بلیت بـــازی با گل گهـــر ســـیرجان در روز جمعه را 
فقط دو هزار تومان اعلام کـــرده بود. تیم قزوینی 
که نیاز مبرمی به اســـتفاده از امتیـــازات بازی های 
خانگـــی داشـــت، اعـــلام کرد کـــه امـــکان رایگان 
اعلام کردن بـــازی به دلیل قوانین ســـازمان لیگ 
را نداشـــته و با هماهنگی و همکاری صورت گرفته، 
۹۸ درصد از هزینه بلیت فروشـــی را پرداخت کرده 
و هـــواداران این تیم فقط با پرداخت ۲ هزار تومان 
می تواننـــد به ورزشـــگاه بیایند و به تماشـــای بازی 
برابـــر گل گهر بنشـــینند. البته این تنهـــا امتیاز در 

نظر گرفتـــه شـــده شـــمس آذر بـــرای هوادارانش 
نبود و این باشـــگاه که قصد داشـــت تماشاگرانش 
را بـــرای حضـــور در ورزشـــگاه برابر تیم ســـیرجانی 
ترغیـــب کنـــد، اعلام کـــرد هر هـــواداری کـــه برای 
بازی با گل گهر به اســـتادیوم بیایـــد، در بازی جام 
حذفی برابر اســـتقلال میهمان شمس آذر خواهد 
بـــود و بلیتش برای ایـــن مســـابقه از الان و بدون 

پرداخت پول رزرو شـــده است!
این یعنی اینکه یک باشـــگاه لیگ برتری نه تنها 
به کســـب درآمـــد از طریق بلیت فروشـــی فکر 
نمی کنـــد، بلکـــه به دنبـــال هزینه بـــرای حضور 
هـــوادار در ورزشـــگاه های خود نیز هســـت و به 
نوعی قانون جدید ســـازمان لیگ، باشگاه های 
کشـــور را یک قـــدم از حرفه ای تـــر بـــودن دور 
کرده اســـت. باشـــگاه خیبر خرم آبـــاد نیز یکی 
دیگـــر از باشـــگاه هایی اســـت کـــه بـــا تعییـــن 
نـــرخ ۱۰۰۰ تومانـــی بـــرای بلیت بازی هـــای لیگ 
برتـــری خود، بـــه قانون ســـازمان لیگ واکنش 
نشـــان داده اســـت. پیـــش از ایـــن نیز ســـعید 
مظفـــری زاده مدیرعامل باشـــگاه تراکتور اعلام 
کرده بـــود که تعییـــن حداقل قیمـــت ۱۵۰ هزار 
تومانی برای دیدارهـــای تراکتور موجب متضرر 
شـــدن این تیـــم با توجـــه بـــه اســـتقبال کم از 
مســـابقات خانگی آنها شـــده و تراکتـــور به این 
تصمیم ســـازمان لیگ به طور رســـمی اعتراض 
کـــرده اســـت. ایـــن در حالی اســـت کـــه برخی 
باشـــگاه های لیـــگ هـــم در ایـــن مـــدت، نرخ 
بلیت بازی های خـــود را پایین تر از نرخ مصوب 
ســـازمان لیگ اعلام کرده بودنـــد. نکته جالب 
اینکـــه در دو ماه اخیـــر و از زمـــان تصویب این 
طـــرح، هیچ کدام از باشـــگاه های لیـــگ برتری 

از ســـقف قیمـــت بلیت بـــرای بازی هـــای خود 
اســـتفاده نکرده انـــد و در بهتریـــن حالت، کف 
قیمـــت بلیت مصـــوب ســـازمان لیـــگ را برای 

مســـابقات خانگی خـــود در نظـــر گرفته اند.
البتـــه که باشـــگاه ها تنهـــا مخالـــف قیمت گذاری 
بلیت ورزشـــگاه ها از سوی ســـازمان لیگ نیستند 
و مهـــدی تـــاج رئیـــس فدراســـیون فوتبـــال نیـــز 
صراحتـــاً در حاشـــیه مجمع روز پنجشـــنبه هیأت 
فوتبـــال اســـتان مازنـــدران گفتـــه بود: »نســـبت 
به بلیت فروشـــی توســـط ســـازمان لیـــگ منتقد 
هســـتیم و این موضوع باید در اختیار باشـــگاه ها 
قرار گیرد و قیمت را نیـــز آنها معلوم کنند. قیمت 
بلیـــت باید بـــه گونه ای باشـــد که برای باشـــگاه ها 
به صرفـــه باشـــد و بایـــد الزامـــات بین المللـــی در 

ورزشـــگاه ها رعایت شـــود.«
همچنیـــن شـــاید برخی باشـــگاه های بـــزرگ برای 
مسابقات بزرگ و حساس خود، به دنبال افزایش 
قیمـــت بلیت و کســـب درآمـــد از این مســـابقات 
باشـــند و قـــرار گرفتن اختیـــار بلیت فروشـــی در 
اختیـــار باشـــگاه ها، می توانـــد از ایـــن حیـــث نیز 
به باشـــگاه های بـــزرگ حاضر در لیـــگ برتر کمک 
کنـــد. نکتـــه دیگـــر در این ماجـــرا این اســـت که 
ســـازمان لیگ در بخشـــنامه ماه آذر خود، قیمت 
مصوبـــی را برای برگزاری مســـابقات در ورزشـــگاه 
آزادی اعـــلام نکـــرده و باید دید تصمیم ســـازمان 
لیـــگ در خصوص بازگشـــایی ورزشـــگاه آزادی چه 
خواهـــد بود. به طور کلی، قیمت گذاری دســـتوری 
بلیت ورزشـــگاه ها تا اینجا اصلاً بـــا واکنش مثبت 
باشـــگاه ها همراه نبوده و برخلاف ادعای سازمان 
لیـــگ، حتی منجر بـــه درآمدزایی از ایـــن حوزه نیز 

است. نشده 

باشگاه ها اسیر  سیاستگذاری سازمان لیگ شدندباشگاه ها اسیر  سیاستگذاری سازمان لیگ شدند

قیمتگذاریدستوریبلیتورزشگاههاقیمتگذاریدستوریبلیتورزشگاهها

برخـــلاف فوتبال کشـــورمان که باشـــگاه ها 
بـــا توجه به موانـــع مختلف و مشـــکلات در 
راه درآمدزایـــی از بلیت فروشـــی ناموفـــق 
عمـــل می کننـــد و ایـــن موضـــوع تبدیـــل 
بـــه یکـــی از معضـــلات فوتبال ایران شـــده 

اســـت، در فوتبـــال جهـــان باشـــگاه ها بـــه 
طـــور مؤثـــر از فـــروش بلیـــت بازی هـــای 
خانگی خود کســـب درآمـــد می کنند. البته 
کـــه باید بـــه ایـــن نکتـــه توجه داشـــت که 
منبع اصلـــی درآمـــد باشـــگاه ها در فوتبال 

جهـــان، درآمدهـــای حاصـــل از حق پخش 
تلویزیونی، فـــروش پیراهن اصلی بازیکنان 
از طریق فروشـــگاه  های رسمی باشگاه های 
در سراســـر جهان و کســـب درآمد از طریق 
قـــرارداد بـــا حامیـــان مالـــی معتبـــر اســـت 
امـــا بلیت فروشـــی بازی هـــای خانگـــی نیز 
در درآمدزایـــی باشـــگاه ها نقشـــی کلیـــدی 
دارد. اول از همـــه بایـــد بـــه یـــک نکتـــه در 
فوتبـــال روز دنیـــا توجـــه داشـــت کـــه هنوز 
فرهنـــگ آن در فوتبال ایران شـــکل نگرفته 
و آن هـــم بـــه فـــروش رفتـــن بلیت هـــای 
فصلـــی اســـت. یعنـــی اینکـــه یک هـــوادار 
پروپاقـــرص فوتبـــال در اروپـــا، در ابتـــدای 
فصل و با توجه به وضعیـــت مالی خود یک 
بلیـــت فصلی تهیـــه می کند؛ بلیـــت فصلی 
معمولاً از ســـایت رســـمی خود باشـــگاه و با 
اســـتفاده از کارت هـــواداری فـــرد در کانون 
هواداران باشـــگاه ها تهیه می شـــود و اجازه 
حضور هواداران در تمـــام بازی های خانگی 
طـــول یـــک فصـــل را می دهد. قیمـــت این 
از ســـوی باشـــگاه ها  بلیت هـــای فصلـــی، 

تعییـــن می شـــود و ســـازمان های لیـــگ  و 
فدراســـیون ها، هیـــچ دخالتـــی در نحـــوه 
فوتبـــال  رقابت هـــای  در  وشـــی  بلیت فر
جهـــان را ندارنـــد. بـــرای مثـــال در فصـــل 
۲۰۲۳-۲۰۲۲ لیـــگ برتـــر فوتبـــال انگلیس، 
باشـــگاه تاتنهـــام نـــرخ گران تریـــن بلیـــت 
فصلـــی خود برای یـــک هوادار بزرگســـال را 
۲۰۲۵ پونـــد اعلام کـــرده بـــود در حالی که 
این عدد برای باشـــگاه برنتفورد، ۵۴۹ پوند 
بـــود؛ یعنـــی بیـــن گران تریـــن و ارزان ترین 
بلیـــت فصلـــی بـــرای بازی هـــای لیـــگ برتر 
انگلیس بین دو باشـــگاه یـــک فاصله ۱۴۷۶ 
پونـــدی وجـــود دارد و هر باشـــگاه بـــا توجه 
به سیاســـت ها، شرایط ورزشـــگاه  و فرهنگ 
هواداری مختص به خـــود، قیمت بلیت ها 
را تعییـــن می کند و هیچ نهـــادی در بیرون 
از باشـــگاه حـــق دخالـــت در تعیین قیمت 

بلیـــت مســـابقات ورزشـــی را ندارد.
ضمن اینکه شرایط ورزشـــگاه ها و خدماتی 
کـــه در ایـــن ورزشـــگاه ها بـــه مـــردم ارائـــه 
می شـــود، در تعییـــن قیمت بلیـــت دخیل 

اســـت. برای مثـــال قیمـــت بلیـــت فصلی 
بازی هـــای بارســـلونا بـــا توجـــه بـــه انتقال 
بازی هـــای خانگـــی ایـــن تیـــم از ورزشـــگاه 
مجهـــز نیوکمپ بـــه ورزشـــگاه مونتجوییک 
با ۵۰ درصـــد کاهش قیمت مواجه شـــد که 
حاصـــل اعتراض هـــواداران و ســـهامداران 
باشـــگاه بارســـلونا بـــه خدمات باشـــگاه در 
ورزشـــگاه مونتجوییـــک بود. ضمـــن اینکه 
در باشـــگاه های فوتبال اروپا، امتیاز ویژه ای 
برای هواداران پروپاقرصی وجود دارد که در 
اکثـــر مســـابقات خانگی فصل حضـــور پیدا 
می کننـــد و این هـــواداران در صـــورت ثبت 
درخواســـت بـــرای خرید بلیـــت فصلی یک 
تیـــم، در اولویـــت بالاتری به نســـبت دیگر 

متقاضیـــان قـــرار می گیرند.
ســـازماندهی بلیت فروشی و قرار دادن این 
موضـــوع در اختیـــار باشـــگاه ها، می توانـــد 
یکـــی دیگـــر از گام های بزرگ فوتبـــال ایران 
برای حرفه ای تر شـــدن باشـــد؛ گامـــی که با 
توجه به شـــرایط فعلی فوتبـــال ایران، کمی 

دور از انتظـــار و رؤیایـــی به نظر می رســـد.

در فوتبال جهان چه خبر است؟

بلیت فروشی، از منابع اصلی تزریق درآمد

ایلیا بهزاد اول
خبرنگار

در فاصلـــه ۳ روز مانده تـــا بازی استقلال-ســـپاهان 
همچنان مشـــخص نیســـت ایـــن دیـــدار بالاخره در 
ورزشـــگاه آزادی برگـــزار می شـــود یا نه. در شـــرایطی 
کـــه از یک ماه قبل اعلام شـــده بود با اتمام پروســـه 
بازســـازی ورزشـــگاه پیـــر پایتخـــت، آزادی بـــا دیـــدار 
شـــاگردان پیتســـو موســـیمانه و پاتریـــس کارتـــرون 
رونمایـــی می شـــود، حـــالا بـــا ماجراجویی ســـازمان 

لیـــگ داســـتان به کلی عوض شـــده اســـت.
در شـــرایطی کـــه ایـــران ورزشـــی ســـه روز قبـــل در 
گزارشـــی اختصاصی از آمادگی کامل ورزشـــگاه بزرگ 

آزادی خبر داده بـــود و مدیران این مجموعه از اتمام 
پروژه بازســـازی ورزشـــگاه خبر دادند، هنوز ســـازمان 
لیگ به صورت رســـمی خبر برگزاری بازی استقلال و 
سپاهان در این ورزشـــگاه را اعلام نکرده تا سرنوشت 
برگزاری ایـــن بازی در اســـتادیوم آزادی در هاله ای از 

ابهام قـــرار گیرد.
نکتـــه عجیب اینجاســـت که امروز با برگـــزاری دیدار 
ســـتارگان ۹۸ و ســـرخابی ها در ورزشـــگاه آزادی بـــه 
صورت غیررســـمی ایـــن ورزشـــگاه افتتاح می شـــود 
تا مشـــخص شـــود آزادی قابلیـــت برگزاری بـــازی روز 
پنجشـــنبه را دارد امـــا با ایـــن حال ســـازمان لیگ به 
عنـــوان متولـــی برگـــزاری مســـابقه حاضر بـــه اعلام 
خبر برگزاری این دیدار در آزادی نشـــده اســـت تا این 
ســـؤال برای فوتبالدوســـتان به وجود آید کـــه چرا با 

وجود آماده شـــدن ورزشگاه آزادی، اعلام خبر رسمی 
به تأخیر افتاده اســـت.

ماجـــرا وقتی عجیب تر می شـــود که مهـــدی نصیبی 
مدیر ورزشـــگاه آزادی از آمادگی کامل ورزشـــگاه برای 
میزبانی از مســـابقات رســـمی خبر می دهد و مجدداً 
تأکید می کند که هیچ مشـــکلی بـــرای برگزاری بازی 
در این ورزشـــگاه وجود ندارد. با وجود این ســـازمان 
لیـــگ ۳ روز مانـــده بـــه ایـــن مســـابقه حســـاس، در 
اقدامـــی بحث برانگیـــز ســـاز مخالـــف می زنـــد و بـــا 
لجاجتـــی مثال زدنی مدعی شـــده که ممکن اســـت 

این بـــازی در آزادی برگزار نشـــود!
درصورت عـــدم برگزاری این بازی در ورزشـــگاه بزرگ 
آزادی، ورزشـــگاه شـــهرقدس تنهـــا گزینـــه میزبانـــی 
آبی هـــای پایتخـــت از ســـپاهان خواهـــد بـــود، آنگاه 

معادلـــه بـــرای ســـازمان لیگ ســـخت خواهد شـــد 
چـــرا که یـــک روز قبل از ایـــن تقابل، تیم هـــوادار در 
اســـتادیوم شـــهرقدس میزبان پرســـپولیس اســـت 
که با ایـــن اوضاع و احـــوال ممکن اســـت در صورت 
بـــه  انتقـــال دیـــدار آبی پوشـــان و طلایی پوشـــان 
شـــهرقدس، بازی پرســـپولیس و هوادار به ورزشگاه 
دســـتگردی منتقـــل شـــود کـــه این ماجـــرا قطعـــاً با 

واکنـــش تند هـــر دو باشـــگاه مواجه خواهد شـــد.
در ایـــن شـــرایط، امیرحســـین روشـــنک مســـئول 
برگزاری مســـابقات ســـازمان لیگ برتر هـــم ترجیح 
می دهـــد تلفن خـــود را پاســـخ ندهد تـــا ابهامات به 
شـــکل سرســـام آوری افزایش یابد. مدل برنامه ریزی 
مســـابقات لیگ برتر نشـــان از ســـوءمدیریت فراوان 
در ســـازمان لیگ و کمیته برگزاری مســـابقات دارد تا 

باشـــگاه های لیگ برتـــری و هـــواداران میلیونی آنها 
اســـیر بی تدبیـــری مدیران ســـازمان لیگ شـــوند. از 
طرفـــی مدیـــران ورزشـــگاه های آزادی و شـــهرقدس 

نیـــز در بلاتکلیفـــی مزمن به ســـر می برند کـــه با چه 
فراینـــدی برنامه ریـــزی کـــرده و خـــود را بـــرای کدام 

مســـابقه آماده کنند.

مقاومت عجیب سازمان لیگ برای بازگشت بازی های لیگ برتر به آزادی
استقلال و سپاهان؛ اسیر سوءمدیریت فدراسیون

فائزه زمانی 
خبرنگار



خبر

کیوکا؛ مقتدرترین آزادکار جهان
اتحادیـــه جهانـــی کشـــتی، کوتـــارو کیـــوکا ژاپنـــی را به 
عنـــوان برتریـــن آزادکار جهـــان در ســـال ۲۰۲۴ از نظر 
کســـب پیروزی در میادیـــن معرفی کرد. کیـــوکای ۲۳ 
ســـاله در مهمترین رویداد سال ۲۰۲۴ موفق به کسب 
مـــدال طـــای وزن ۶۵ کیلوگـــرم کشـــتی آزاد المپیک 
پاریس شـــد. او در فینـــال این رقابت هـــا برابر رحمان 
عمـــوزاد از ایران با نتیجه قاطع ۱۰ بر ۳ به برتری رســـید 
و بر ســـکوی نخســـت ایـــن رقابت هـــا ایســـتاد. کیوکا 
همچنین در ســـال ۲۰۲۴ در ۲ رویداد کســـب سهمیه 
المپیک در قاره آســـیا و مســـابقات رنکینگ بوداپست 
مجارســـتان نیـــز صاحب مـــدال طا شـــد. کیـــوکا در 
فینـــال تورنمنـــت رنکینـــگ مجارســـتان نیـــز مقابـــل 
عبـــاس ابراهیم زاده از ایران بـــا نتیجه ۱۲ بر ۸ صاحب 
برتری شـــده بـــود. کیـــوکا در مجموع در ســـال ۲۰۲۴ 

صاحـــب ۱۲ پیـــروزی و تنها یک شکســـت شـــده بود.

فرنگی کاران به کرواسی می روند
اســـامی فرنگـــی کاران اعزامی به رقابت هـــای بین المللی 
کشـــتی فرنگی اوپـــن زاگـــرب و اولین رنکینـــگ اتحادیه 
جهانی کشـــتی اعام شـــد. اولین رقابت هـــای رنکینگ 
اتحادیه جهانی کشـــتی در ســـال ۲۰۲۵ روزهـــای ۱۷ تا ۲۱ 
بهمـــن ماه برگـــزار می شـــود. کادر فنی تیم ملی اســـامی 
نفـــرات اعزامـــی به ایـــن مســـابقات را بر اســـاس چرخه 
انتخابـــی تیـــم ملـــی اعـــام کـــرد. در وزن ۵۵ کیلوگرم 
آرمین شمســـی پور و مهدی احـــدی، در وزن ۶۰ کیلوگرم 
پویـــا ناصرپـــور، در وزن ۶۳ کیلوگـــرم عرفـــان جرکنی و 
محمدمهدی کشـــتکار، در وزن ۶۷ کیلوگـــرم احمدرضا 
محســـن نژاد و محمدرضـــا غامـــی، در وزن ۷۲ کیلوگرم 
محمدرضـــا گرایی، دانیال ســـهرابی و ایمـــان محمدی، 
در وزن ۷۷ کیلوگـــرم علـــی اســـکو، علیرضـــا عبدولـــی، 
امیـــن کاویانی نژاد و امیـــر عبـــدی، در وزن ۸۲ کیلوگرم 
غامرضـــا فرخـــی، در وزن ۸۷ کیلوگرم ناصـــر علیزاده، 
ع و حمیدرضا  در وزن ۹۷ کیلوگـــرم شـــایان حبیـــب زار
بـــادکان و در وزن ۱۳۰ کیلوگـــرم علی اکبر یوســـفی راهی 

این مســـابقات می شـــوند.

باغ شهر فین میزبان مسابقات قایقرانی
باغ شـــهر فین هرمزگان میزبان رقابت های اســـالوم 
قهرمانی کشـــور نونهـــالان و نوجوانان ایران شـــد.  با  
حضور علیرضا ســـهرابیان رئیس فدراسیون قایقرانی 
در هرمـــزگان و بازدیـــد از اســـتخر بـــاغ شـــهر فین با 
برگزاری مســـابقات قهرمانی کشـــور اســـالوم در رده 
ســـنی نونهالان و نوجوانان در این شهر موافقت شد.

صادقیانی رکورددار استعدادیابی
آرش صادقیانـــی ســـرمربی تیـــم والیبـــال زیر ۱۶ ســـال 
ایـــران برای اســـتعدادیابی بازیکنـــان  رکورددار شـــد. او 
کـــه بـــرای انتخـــاب ترکیـــب تیمـــش بـــرای رقابت های 
قهرمانی زیر 16ســـال آســـیای 2025  از 12آبان ماه دست 
به کار شـــده، حـــالا برای تســـت بازیکنـــان مازنـــدران با 
سالن شـــهیدطالبی بابلسر رسیده و اســـتقبال زیاد آنها 
رکـــورد اســـتعدادیابی نوجوانان را هزارتایـــی کرد. برنامه 
اســـتعدادیابی تیـــم زیر ۱۶ســـال در هفت اســـتان دیگر 
مشخص شده که چهارشـــنبه و پنجشنبه ۱۲ و ۱۳دی ماه 
در اصفهـــان و ارومیه برگـــزار می شـــود. صادقیانی البته 

هنوز اســـتعدادهای ۹اســـتان دیگـــر را هم دارد.

فردا؛ دوئل شمشیربازان در اردو
شمشـــیربازان ســـابربعد از ســـه روز تمریـــن، فـــردا در 
انتخابـــی درون اردویـــی بـــرای بلیـــت جـــام جهانـــی 
بلغارســـتان دوئـــل می کننـــد. علـــی پاکدامـــن، محمد 
فتوحی، فرزاد باهر ارســـباران، نیما زاهـــدی، احمدرضا 
شـــهمیری، نیما آقایی، عرفان شـــکوهی و شهریار گلزار 
8 ششـــمیرباز برتررقابت های قهرمانی کشـــور یزد که به 
دعـــوت محمد رهبـــری مربی تیم ملی از شـــنبه در اردو 
تمرین جـــدی را شـــروع کرده اند، همراه 3 شمشـــیرباز 
جـــوان فـــردا در انتخابـــی درون اردویی بـــرای حضور در 
جام جهانی بلغارســـتان بـــا هم رقابـــت می کنند. جام 
جهانی بلغارســـتان از پنجم تا هفتم بهمن ماه در شـــهر 
پلوودیف به صـــورت انفـــرادی و تیمی برگزار می شـــود.

 

لغو رقابت های تیراندازی با قطع برق
قطـــع بـــرق مجموعـــه آزادی، مرحلـــه پنجـــم رقابت های 
تیرانـــدازی آزاد زنـــان در روز 14 دی ماه را لغـــو کرد. به گفته 
مدیریـــت مجموعه ورزشـــی آزادی جمعـــه 14 دی ماه برق 
مجموعه قطع می شـــود و این خبر به همه فدراســـیون ها 
اطاع داده شـــده اســـت ، به ایـــن ترتیب امـــکان برگزاری 
مرحلـــه پنجـــم مســـابقات آزاد تفنـــگ و تپانچـــه زنـــان در 
روزهای  پنجشـــنبه و جمعـــه، 13 و 14 دی ماه وجود ندارد و 

رقابت ها لغـــو و زمـــان دیگری برگزار می شـــود.

تعویق لیگ بسکتبال به خاطر کشتی
بـــازی تیم های شـــهرداری گـــرگان و فـــولاد هرمزگان، 
در هفتـــه چهاردهـــم لیـــگ برتر بـــه تعویق افتـــاد. در 
حالـــی که رقابت های لیگ بســـکتبال ایـــن هفته با 5 
بازی  پیگیری می شـــود کـــه بازی تیم های شـــهرداری 
گرگان و فـــولاد هرمزگان به تعویق افتاده اســـت. قرار 
بود این بـــازی به میزبانـــی گرگانی ها برگزار شـــود که 
به دلیل شـــرایط نامشـــخص تیم فولاد، این بازی هم  
مثل دو بـــازی قبل فولادی هـــا به تعویق افتـــاد. البته 
به خاطر برگزاری مســـابقات کشـــتی قهرمانی کشـــور 
در ســـالن امام خمینی گرگان ، مسئولان برگزارکننده 
درحال آماده سازی ســـالن امام خمینی)ره( برای این 

رقابت ها هســـتند.
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لقب بهترین بوکسور آسیا افتخار بزرگی است
احمدی: به مدال المپیک فکر می کنم

انوشیروانی: بدهی فدراسیون از قبل است 

فرار رو به جلو
فائـــزه زمانـــی/ فـــرزان احمـــدی بوکســـور تیـــم 
نونهـــالان کـــه اردیبهشـــت ماه امســـال در رینگ 
امـــارات طـــای قهرمانـــی آســـیا را دشـــت کـــرده 
بود، بهترین بوکســـور ســـال 2024 آســـیا شد. او 
کـــه ایـــن مـــدال را شـــروع ماجراجویی هایش در 
بوکـــس می دانـــد، به گفتـــه خـــودش هدف های 
بزرگ تـــری دارد و تمـــام تاشـــش را می کنـــد تـــا 
بـــا همیـــن فرمـــان پیـــش رفتـــه و روزی مـــدال 
المپیـــک را بـــرای بوکس ایران به ارمغـــان بیاورد. 
او در ایـــن باره گفت: »انتخـــاب به عنوان بهترین 
بوکســـور آســـیا برای من افتخار بزرگی است که با 
حمایت های فدراســـیون و کادرفنـــی اتفاق افتاد. 
از همـــان روز اولی کـــه بوکس را شـــروع کردم به 
دنبـــال اهداف بزرگی بودم و حالا خوشـــحالم که 
امسال توانســـتم در ســـن کم و در همین اول راه 
مدال قهرمانی آســـیا را بر گردن بیندازم و بهترین 

بوکسور آســـیا شوم.«
در شرایطی که اکثر پســـربچه ها به سمت فوتبال 
می رونـــد، او دلیـــل انتخـــاب بوکـــس را پـــدر و 
بـــرادرش می دانـــد: »پـــدرم مربی بوکـــس بود و 
بـــرادرم یـــزدان احمدی هم ســـال های ســـال در 
تیـــم ملـــی بوکس بـــود کـــه همیشـــه او را الگوی 

خـــودم می دانـــم، به همیـــن خاطر به این رشـــته 
عاقه منـــد شـــدم و به جـــای زمیـــن فوتبـــال به 

رینـــگ بوکـــس رفتم.«
احمدی رمـــز موفقیتش در رینگ امـــارات و حالا 
دلیـــل انتخابـــش بـــه عنـــوان بهترین بوکســـور 
آســـیا را خودباوری می داند: »در رینـــگ قهرمانی 
آســـیا بـــه لطـــف کادرفنـــی همه بـــا آمادگـــی پا به 
مســـابقات گذاشـــته و از قبـــل بـــرای مـــدال خیز 
برداشـــته بودیـــم. در رینگ امارات همـــه توانم را 
وســـط گذاشـــتم تا مدال بگیـــرم و خوشـــبختانه 
ایـــن اتفاق هم افتـــاد. در دور اول هند و دور دوم 
ویتنـــام را ناک اوت کـــردم، در فینـــال هم حریف 
قدرتمنـــد قزاقســـتانی را در هم کوبیـــدم. مبارزه 
با غول های قزاق همیشـــه ســـخت اســـت اما من 
بدون تـــرس به اســـتقبال ایـــن مبارزه رفتـــم و با 
خودباوری پـــا به رینگ گذاشـــتم، با تمـــام توانم 
ایـــن طـــا را می خواســـتم کـــه خوشـــبختانه بـــه 
دســـت آمد. ایـــن موفقیت ســـقف آروزهـــای من 
نیســـت و اهداف بزرگی دارم. از روز اولی که پا به 
رینگ گذاشـــتم به مـــدال المپیک فکـــر کرده ام و 
امیدوارم روزی بتوانـــم اولین مدال بوکس ایران 

در المپیـــک را بگیرم.«

 یـــک هفتـــه بعـــد از ماجـــرای توقیـــف امـــوال 
فدراســـیون وزنه برداری حالا رئیس فدراسیون 
دربـــاره ایـــن ماجـــرای عجیـــب و کم ســـابقه در 
ایـــران توضیـــح داده اســـت. ســـجاد  ورزش 
انوشیروانی که از خرداد 1401 سکان فدراسیون 
وزنه بـــرداری را برعهده گرفته مدعی شـــده این 
بدهـــی متعلق بـــه فدراســـیون قبلی بـــوده و با 
خلـــف وعده ســـازمان برنامـــه و بودجـــه کار به 
اینجا کشیده اســـت. انوشـــیروانی که میهمان 
یـــک برنامـــه تلویزیونی بـــود، در پاســـخ به این 
ســـؤال که چرا اموال فدراســـیون توقیف شـــده 
گفـــت: »تـــا امـــروز در تـــاش بودیـــم از لحاظ 
قضایـــی ایـــن بدهـــی قطعی نشـــود اما شـــاکی 
بـــا توجه بـــه ادله هایی کـــه در پرونده داشـــت 
فدراســـیون را محکوم کرد. این پرونده مربوط 
به فدراسیون قبلی اســـت و ما بعداز دو سال و 
نیـــم درگیری در این پرونده، محکوم شـــدیم.« 
در حالـــی که فقط هشـــت میلیارد تومان از این 
بدهـــی 33میلیاردی که روزانـــه 60میلیون ریال 
بابـــت تأخیر آن فدراســـیون جریمه می شـــود، 
متعلـــق به فدراســـیون قبلی بـــود. بدهی که از 
فدراســـیون قبلی بود، شکایتی بابت آن مطرح 
نشـــده بود. بلکه شـــکایت زمانی مطرح شد که 
سجاد انوشـــیروانی در اقدامی عجیب در سالن 
ایرانیـــان را بـــه روی پیمانکار بســـت و در نتیجه 
پیمانکار برای دریافت حق و حقوقش شـــکایت 
کرد. یـــک جســـت و جوی کوچـــک می تواند به 
همـــه یـــادآوری کند که چه کســـی در ســـالن را 
پلمب کرد. شـــکایتی که به دلیـــل از بین بردن 

حـــق و حقـــوق پیمانـــکار مبلغی هـــم به طلب 
قبلـــی او اضافه شـــد و حالا این مبلـــغ به دلیل 
تأخیـــر در پرداخـــت آن نزدیـــک 33 میلیـــارد 

تومان شـــده است.
در  وانی  انوشـــیر عجیـــب  حرف هـــای  البتـــه 

این بـــاره تمامـــی نداشـــت و او از ناچیر بودن 
ایـــن بدهی گفت. هر چنـــد که توضیح 

نداد اگر مبلغ زیادی نیســـت چرا آن را 
پرداخت نمی کند: »درســـت است که 
فدراســـیون محکوم شـــده و اسم آن 
بد اســـت اما رقم بدهی بالا نیســـت. 

اگر سازمان برنامه و بودجه 
اعتبـــارات فدراســـیون 

را بـــه صـــورت کامـــل 
بـــا  پرداخـــت کنـــد، 
توجـــه بـــه جـــدول 
کـــه  ی  جـــه ا د بو
بـــرای  قبـــل  ســـال 
ن ها  ســـیو ا ر فد

نه  ســـفا متأ  ، بســـتند
سازمان برنامه و بودجه 

خلـــف وعـــده کـــرد در 
حالی که فدراســـیون 

وزنه بـــرداری از محل 
ر عتبـــا ا یـــک  ن   آ
ی  د ر میلیـــا  ۵ ۰
ز  هنـــو کـــه  رد  ا د

بـــه ما  هیـــچ مبلغی 
ر  د  ، نـــد د ا ند تخصیـــص 
حالی که ما می توانســـتیم 
همـــان  بـــا  راحتـــی  بـــه 

اعتبـــارات موضـــوع بدهی 
را حل و فصـــل کنیم. عدم 

پرداخـــت  بودجـــه تخصیـــص یافته بـــه وزارت 
ورزش و در نتیجـــه عـــدم کمـــک به موقـــع بـــه 
فدراســـیون ها باعـــث شـــد ایـــن مشـــکات به 
وجـــود بیاید وگرنه اصـــاً این موضـــوع به اینجا 
کشـــیده نمی شـــد. این مشـــکل هم خیلی زود 
حـــل خواهـــد شـــد. ایـــن آخریـــن چالـــش ما 
از مشـــکات فدراســـیون قبلی اســـت.« 
انوشیروانی در تمام مصاحبه اش اصرار 
دارد بگویـــد ایـــن بدهی از قبـــل مانده 
که شـــاید بـــرای برخی هـــم قابل قبول 
باشـــد اما واقعیت ماجرا این اســـت که 
تصمیـــم غلط فدراســـیون خودش 
باعـــث ایـــن مشـــکل شـــده 
و حـــالا تـــوپ را بـــه زمین 
ســـازمان برنامه و بودجه 
می انـــدازد که آنهـــا باید 
پرداخـــت کننـــد. یعنی 
ل  لمـــا بیت ا ز  ا یـــد  با
هزینه شـــود تا اشتباهی 
کـــه این آقایـــان مرتکب 
شـــود.  جبـــران  شـــدند، 
ضمـــن اینکـــه مگـــر اعتقاد 
نـــدارد کـــه بدهـــی مبلـــغ 
زیادی نیســـت، پس چرا 
در پرداخـــت آن ناتـــوان 
مشـــخص  ؟  ســـت ا
نیســـت کدام قســـمت 
از حرف هـــای او را باید باور 
کرد؛ اینکه بدهی ناچیز اســـت 
را بایـــد باور کـــرد و یـــا اینکه به 
دلیـــل خلـــف وعـــده ســـازمان 
برنامـــه و بودجـــه بـــه مشـــکل 

برخوردنـــد؟

بازی های لیگ جذابیت دارد اما کیفیت نه

خ داده محمودی: فاجعه بزرگی در والیبال ر

من با او کار نکرده ام اما شـــنیده ام که 
مربـــی خوبی اســـت. والیبـــال ما نیاز 
بـــه بازســـازی دارد. شـــاید خیلی ها از 
حرفهایم ناراحت شـــوند، اما من یک 
نیم فصل در لیگ برتـــر والیبال مربی 
بـــودم و بـــه نظـــرم فاجعـــه بزرگی رخ 
داده اســـت، با افت ســـطح و کیفیت 

والیبـــال ایران.
چطور؟

بـــرای  اســـت  ممکـــن  بـــازی  یـــک 
تماشـــاگر جذاب باشـــد و یـــک بازی 
بـــا کیفیت. فاجعه در لیـــگ والیبال 
ایـــران اتفاق افتاده، چـــرا که کیفیت 
تیم هـــا پاییـــن آمده اســـت. شـــاید 
بازی 5 ســـته برای تماشـــاگر جذاب 
و لذتبخـــش باشـــد اما از نظـــر فنی 

ســـطح بالایی نداشـــته باشـــد.
دلیل کیفیت پایین به چیزی 

برمی گردد؟
لیـــل  د چنـــد  بـــه  له  مســـأ یـــن  ا
برمی گـــردد، اول اینکـــه بازیکنان ما 
لژیونر شـــده اند. در واقـــع بازیکن ما 
بـــه خاطر قرارداد دلاری حاضر اســـت 
در هـــر لیگـــی بـــازی کند. بـــه خاطر 
قیمـــت بـــالای دلار، دیگـــر بازیکنان 
خـــوب خارجـــی بـــه تیم هـــای ایرانی 
نمی آینـــد و تیم هـــا بالاجبـــار از هند 
 . ورنـــد می آ یکـــن  باز ن  کســـتا پا و 
بازیکنانـــی کـــه بـــرای والیبـــال ایران 
هیچ سودی ندارند. حضور بازیکنان 
درجه 2 آســـیا در لیـــگ والیبال ایران 
عمـــق فاجعـــه را نشـــان می دهـــد. 

بازیکنـــی که بـــا پنجه اســـپک می زند 
به چـــه درد والیبال ایـــران می خورد؟ 
بایـــد ســـازمان لیـــگ قانـــون بـــرای 
جـــذب بازیکنـــان خارجی بگـــذارد. 
چـــرا کـــه این مســـأله بـــه تیـــم ملی 
ضربـــه می زنـــد. آن موقـــع تیم هـــای 
پیـــکان و ســـرمایه بازیکنـــان ســـطح 
بالای اروپـــا را می آوردنـــد و به همین 
خاطـــر بازی هـــای پلی آف ما بـــا بازی 
لیگ هـــای اروپایـــی برابـــری می کرد، 
اما حالا ســـطح بازی ها طوری اســـت 
که تنها تماشـــاگر از آن لذت می برد. 
البتـــه مربیـــان و باشـــگاه ها هم روی 
نتیجـــه تمرکـــز دارنـــد و همیـــن هم 
باعث می شـــود تـــن به خیلـــی کارها 
بدهنـــد. درد والیبـــال ما این اســـت 

و این مســـائل دســـت به دســـت هم 
می دهد تـــا والیبـــال ایـــران روزهای 

اوفـــول را ســـپری کند.
برای خروج از این شرایط چه کار 

باید کرد؟
برای استارت برگشـــت به روزهای اوج 
والیبـــال بایـــد تیم هـــا بـــا برنامه ریزی 
خوب، بازیکنان ســـطح بـــالا بیاورند. 
از طـــرف دیگر باید بازیکنـــان ایرانی را 
به بـــازی در لیگ ایـــران راضی کنیم تا 
بازی های جـــذاب و باکیفیت داشـــته 
باشـــیم. امیـــدوارم همـــه از جملـــه 
فدراســـیون، باشـــگاه ها، مربیـــان و 
بازیکنان کمک کنند تـــا لیگ والیبال 
ایـــران از ایـــن شـــرایط بـــد و کیفیت 

پایین فاصلـــه بگیرد.

شـــهرام محمـــودی، هشـــدار فاجعه 
 . هـــد می د را  ن  یـــرا ا ل  لیبـــا ا و ر  د
سوپراســـتاری که نیم فصل اول روی 
نیمکت پاس گرگان نشســـت، معتقد 
اســـت والیبـــال ایـــران شـــاید بـــرای 
تماشـــاگر جذاب باشـــد امـــا کیفیت 
نـــدارد. اتفاقـــی کـــه غـــروب والیبال 

ایـــران را رقم زده اســـت.

چقدر زود از کادر پاس گرگان 
خداحافظی کردید؟

به خاطر یکســـری مســـائل شـــخصی 
مجبور شـــدم از گـــرگان بـــروم. البته 
پارگی آشـــیل پایم هم مزیـــد بر علت 
شـــد و بالاجبـــار جراحـــی کـــردم و با 
این شـــرایط ادامه کار با پـــاس گرگان 
ســـخت بـــود. چرا کـــه پایم فعاً ســـه 
هفتـــه ای در گـــچ اســـت و نمی شـــد 
همیـــن  بابـــت  بـــروم،  گـــرگان  بـــه 

کردم. خداحافظـــی 
وقتی بازیکن بودید مصدوم 
می شدید، حالا هم که مربی 

شدید، باز هم مصدومیت؟
ورزش همین اســـت، دشمن سامتی 
اســـت)با خنـــده(. البتـــه در تمریـــن 
والیبال مصدوم نشدم، بلکه در رفت 
و برگشت وسط بازی پایم آسیب دید 
و جراحـــی کـــردم. البته فقـــط همین 
نبود و یکســـری مشکات شخصی هم 
داشـــتم که اجـــازه نداد بیشـــتر از این 

کنـــار تیم پاس گـــرگان بمانم.
یک نیم فصل روی نیمکت 

پاس گرگان در لیگ برتر چطور 
تجربه ای بود؟

مربیگـــری با بـــازی خیلی فـــرق دارد، 
دو مقولـــه جـــدا از هم اســـت. من به 
خاطـــر کارهـــای شـــخصی از والیبـــال 
دور بـــودم امـــا ایـــن فصـــل مربیگری 
را شـــروع کردم. بـــه هر حـــال ورزش 
همیـــن اســـت. کار در ورزش بـــرای 
عاشـــقانش مثـــل من خیلـــی جذاب 
اســـت. امیدوارم شرایط خوبی فراهم 
شـــود تـــا دوبـــاره در لیـــگ مربیگری 
کنم. بـــازی در لیگ چالشـــی اســـت 
کـــه با مربیگـــری فـــرق دارد. ولی یک 
نیم فصـــل کار در پاس گـــرگان تجربه 
خیلـــی خوبـــی بـــود، آن هـــم کنـــار 

ســـنگدوینی. عیسی 
بانیولی مربی ایتالیایی که شما، 

سید و سعید معروف یک فصل 
با او در متین ورامین کار کردید، 

فوت کرد، کار با اوخوب بود؟
بانیولـــی مربـــی خیلـــی خـــوب و بـــا 
علـــم و دانشـــی بود و از نظـــر فنی هم 
ســـطح بالایی داشت. قهرمانی با او در 
لیگ برتر و باشـــگاه های آســـیا نشـــان 
می دهـــد جـــزو مربیـــان ســـطح بـــالا 
بود. ما ســـال خوبی با هم داشـــتیم. 
مربیـــان ایتالیایی از نظر فنی ســـطح 
بالایی دارند و هر چقـــدر از مربیگری 
آنهـــا بتوانیم اســـتفاده کنیـــم به نفع 
والیبال ماســـت. شـــنیدن خبر فوت 
او، بدترین خبر بـــود و خیلی ناراحتم 
کـــرد. امیـــدوارم روحـــش در آرامش 

. شد با
حالا که حرف از مربیان 

ایتالیایی شد، به نظرت حضور 
پیاتزا روی نیمکت تیم ملی به 
والیبال ایران برای برگشت به 

روزهای خوب کمک می کند؟

 به خاطر 
قیمت بالای 

دلار، دیگر 
بازیکنان 

خوب خارجی 
به تیم های 

ایرانی نمی آیند 
و تیم ها 

بالاجبار از هند 
و پاکستان 

بازیکن 
می آورند

داستان مسابقات کشتی فرنگی قهرمانی 
کشـــور در نوع خود بســـیار جالـــب توجه 
بود. با پایان این مســـابقات استان فارس 
بـــه قهرمانی دســـت پیدا کرد اما ســـقوط 
بعضـــی از اســـتان ها در نـــوع خود بســـیار 
عجیـــب بود. بـــه طـــور مثال خوزســـتان 
در رده ســـوم قرار گرفـــت و مازندران هم 
کـــه همیشـــه یکـــی از بهترین هـــا بـــوده 

در رده چهـــارم قـــرار گرفـــت. قهرمانـــی 
اســـتان فارس آن هـــم در شـــرایطی که در 
ماه هـــای اخیـــر درگیـــر ماجـــرای برگزاری 
انتخابات بوده و ابطال آن توســـط دیوان 
اداری کشـــور بود، حـــالا با ایـــن قهرمانی 
نـــام و اعتبـــاری بـــرای خودش دســـت و 
پا کـــرد. ایـــن قهرمانـــی به هیأت کشـــتی 
فـــارس کمک می کنـــد تا از بحـــران درون 

خانوادگی کمـــی فاصله بگیرد اما واقعیت 
این اســـت کـــه هنـــوز بـــرای رســـیدن به 
دوبنده تیـــم ملی کشـــتی گیران اســـتان 
فـــارس صابت گذشـــته را ندارنـــد و هنوز 
نتوانســـته کشـــتی گیری در حـــد و اندازه 
بـــرادران  گرایـــی و یا امید نوروزی بســـازد.
اســـتان فارس در این مســـابقات صاحب 
ســـه مدال طا شـــد کـــه یکـــی از آنها هم 
متعلـــق به کشـــتی گیری بود که ســـهمیه 
اضافی گرفته و وارد مســـابقات شد. نکته 
جالـــب توجه ایـــن بود کـــه محمدمهدی 
کشـــتکار در وزن 63 کیلوگـــرم و غامرضا 
فرخـــی در وزن 82 کیلوگـــرم بـــه مـــدال 
طا رســـیدند که هـــر دو وزن غیرالمپیکی 
اســـت. محمدرضـــا غامـــی در وزن 67 
کیلوگرم با ســـهمیه اســـتان فـــارس وارد 
رقابت ها شـــد که اتفاقاً مـــدال طا را هم 

کســـب کرد.
اســـتان خوزســـتان هم در این مسابقات 
60 و  صاحـــب دو مـــدال طـــا در اوزان 
77 کیلوگـــرم شـــد کـــه پویـــا ناصرپـــور و 
امین کاویانی نـــژاد ایـــن دو مـــدال طـــا را 
در دو وزن المپیکـــی به دســـت آوردند. از 
سهمیه های اســـتان خوزستان هم ایمان 
محمـــدی در وزن 72 کیلوگـــرم بـــه مدال 

طـــا رســـید. بنابرایـــن ارزش مدال هـــای 
طـــای خوزســـتان از فارس بهتـــر بود اما 
بـــا این حـــال ایـــن اســـتان در رده ســـوم 
قرار گرفـــت. نکته عجیـــب و باورنکردنی 
اینکـــه رســـول گرمســـیری و پارســـا نظری 
کشـــتی گیـــران اوزان ۸۲ و ۱۳۰ کیلوگـــرم 
خوزســـتان در روز دوم مسابقات از حضور 
در مراسم وزن کشـــی خودداری کردند تا 
با این کار دیســـکالیفه شـــوند و بـــا اخراج 
از مســـابقات نتوانند هیچ امتیـــازی برای 

کشـــتی خوزستان کســـب کنند!
رســـول گرمســـیری کـــه مدال هـــای طـــا 
و نقـــره آســـیا را در کارنامـــه خـــود دارد، در 
وزن ۸۲ کیلوگـــرم در این مســـابقات برای 
خوزســـتان به روی تشک رفت. گرمسیری 
بعد از اســـتراحت در دور نخســـت مقابل 
کشـــتی گیر اســـتان البرز با نتیجـــه ۱۴ بر 
۵ به برتری رســـید امـــا در دور یک چهارم 
نهایـــی مقابـــل فرخی از اســـتان فارس با 
نتیجـــه ۸ بر ۷ شکســـت خـــورد و با توجه 
به فینالیســـت شـــدن فرخی، راهی دیدار 
رده بندی شد اما صبح روز بعد گرمسیری 
از حضور در مراســـم وزن کشی خودداری 
کـــرد تا از مســـابقات دیســـکالیفه شـــود و 
نتوانـــد هیچ امتیـــازی را برای خوزســـتان 

کســـب کند. این اتفاق عجیـــب در حالی 
رخ داد که گرمسیری شانس بسیار بالایی 
برای شکست آذرشـــب و رسیدن به مدال 
برنز و کســـب ۱۵ امتیاز داشت. او حتی در 
صورت بازنده شـــدن نیـــز ۱۰ امتیـــاز برای 
تیم خوزســـتان کســـب می کرد. با همین 
امتیـــاز خوزســـتان بـــا فـــارس هم امتیـــاز 
می شـــد. پارســـا نظـــری دیگـــر فرنگی کار 
شاخص خوزســـتان بود که او نیز از حضور 
در مراســـم وزن کشـــی وزن ۱۳۰ کیلوگرم 
در روز دوم مســـابقات خـــودداری کرد و از 

مسابقات دیســـکالیفه شد.
نظری در دور نخســـت مقابـــل الغوثی تن 
به شکســـت داد و با توجه به فینالیســـت 
شـــدن الغوثی، این شـــانس را داشـــت تا 
در روز دوم مســـابقات بـــرای رســـیدن به 
مـــدال برنز تاش کند امـــا او نیز همچون 
گرمســـیری از حضور در مراسم وزن کشی 
خـــودداری کرد تا با دیســـکالیفه شـــدن از 
مســـابقات، نتواند هیچ امتیـــازی را برای 

خوزســـتان کسب کند.
ایـــن دو کشـــتی گیر بـــه طـــرز عجیبـــی از 
سالن مســـابقات غیب شـــدند و عجیب 
اســـت کـــه کادرفنـــی ایـــن تیم هـــم خبر 
نداشـــتند که چرا این تصمیـــم را گرفتند. 

ســـیامک قیطاســـی مربـــی تیـــم کشـــتی 
فرنگـــی خوزســـتان در این بـــاره گفـــت: 
»شب قبل از وزن کشـــی طبق مسئولیتی 
کـــه در تیم خوزســـتان داشـــتم از عظیم  
گرمسیری مربی و برادر رسول گرمسیری 
پرســـیدم که آیا رســـول در روز دوم کشتی 
می گیـــرد یـــا خیـــر، کـــه او عنـــوان کـــرد 
بـــرادرش کشـــتی می گیـــرد. همچنیـــن 
پارســـا نظری هم قرار بود کشـــتی بگیرد. 
هر دو کشـــتی گیر ما شـــانس بالایی برای 
کســـب مدال برنز داشـــتند امـــا نمی دانم 
چرا در وزن کشـــی حاضر نشدند. همه ما 
از این اتفاق شـــوکه شـــدیم چرا که بحث 
قهرمانی خوزســـتان در میان بـــود. ما ۴۱ 
کشـــتی گیر در این مســـابقات داشتیم اما 
بـــا این اتفـــاق تیم ما ســـوم شـــد. قطعاً با 
توجه به این جایگاه، ســـهمیه خوزســـتان 
بـــرای ســـال بعـــد کمتـــر می شـــود. مـــا از 
خودمـــان ضربـــه خوردیـــم وگرنـــه تیم ما 

امســـال هم قهرمان می شـــد.«
یکـــی دیگـــر از مدعیـــان این مســـابقات 
همیشـــه  کـــه  اســـت  تهـــران  اســـتان 
می توانست در کشـــتی فرنگی حرف برای 
گفتـــن داشـــته باشـــد امـــا به تـــک طای 
بـــادکان در وزن 97 کیلوگرم قناعت کرد.

سقوط مدعیان در کشتی فرنگی قهرمانی کشور

گرمسیری و نظری ناگهان ناپدید شدند

گپ

مهری رنجبر
روزنامه نگار

محسن وظیفه
روزنامه نگار



ــابه را می توان در آژاکس اشـــتفان کوواچ یا لیورپول کنی دالگلیش  موارد مشـ
مشـــاهده کرد که بازیکنان شـــان را از محدودیت های قبلی خلاص کردند و 
ســـبک جذابی از فوتبال به وجود آوردند که مورد تحســـین همگان 
قرار گرفت. آژاکس در سال 1973 قهرمان اروپا شد و در فینال 
ــا یک گل زد اما در بیشـــتر  جـــام باشـــگاه های اروپا اگرچه تنهـ
دقایـــق بازی بر حریف مســـلط بـــود. لیورپول هـــم در لیگ 
انگلیس در فصـــل 1988-1987 با درخشـــش جان بارنز و 
ــر بردســـلی تیم هجومی جذابی شـــده بـــود. در هر دو  پیتـ
مورد اگرچه عوامل دیگری هم نقش داشـــت، اما زمانی 
که میوه در شیرین ترین حالت است، شروع به افتادن 

می کند.

سقوط میوه شیرین

پپ گواردیـــولا فهرســـت آرزوهای پنـــج نفره ای 
بـــرای تقویـــت منچسترســـیتی در ژانویـــه دارد. 
مربـــی کاتالان بدتریـــن دوران مربیگری خود را 
ســـپری می کند و از 13 بازی آخـــرش تنها یکی را 
بـــرده، قهرمان چهـــار دوره اخیر لیـــگ برتر با 14 
امتیـــاز اختلاف نســـبت به لیورپول صدرنشـــین 
در رده هفتم قرار دارد. حالا اگر موقعیت باشـــگاه 
اجـــازه دهد، می خواهـــد تیمـــش را در برخی نقاط 
تقویت کند، آنها مدافعان مصدوم زیادی داشـــته اند 
و مهم تریـــن بازیکـــن تیـــم، رودری هم بیشـــتر این 
فصل را از دســـت می دهـــد. گواردیـــولا می گوید: 
»اگـــر بتوانیـــم قطعـــاً دوســـت دارم بازیکنانی به 
تیم اضافه شـــوند. ما با مشـــکل مواجه هستیم 
به خصوص در دفـــاع و خط میانـــی. نمی دانم 
چه می شـــود هرچند فکـــر می کنـــم مجبور به 
تقویـــت تیـــم باشـــیم و البتـــه آوردن بازیکن 
 در پنجـــره نقل وانتقـــالات زمســـتانی آســـان 

نیست.«
مارتیـــن  داده  گـــزارش  تایمـــز  کـــه  آنطـــور 
سوبیمندی، برونو گیمارش، جمال موسیالا، 
فلورین ویرتز و مارک گوئهی مورد توجه ســـیتی 
هستند. سوبیمندی و گیمارش می توانند به سیتی 
در مرکز خـــط میانی به پرکردن جـــای رودری کمک 
کنند. پیش از این هم اخباری در مورد رفتن این دو به 
ح شده اما دومی با توجه به اهمیت بالایی  سیتی مطر
که برای نیوکاســـل دارد، خیلی برای ســـیتی گران 
تمام می شود، ســـوبیمندی هم در تابستان به 
لیورپول نزدیک شده بود اما به این تیم پاسخ 

رد داد تا در رئال سوسیداد بماند.
گوئهـــی هم در تابســـتان بـــا پیشـــنهاد حدوداً 
70 میلیـــون پونـــدی نیوکاســـل مواجه شـــد اما 
کریســـتال پالاس قبـــول نکرد بعـــد از بازی های 
خیلی خوبی که از او در یورو 2024 مشاهده کرد.

ویرتـــز  و  موســـیالا  بوندس لیـــگا،  ســـتاره های 
گزینه هـــای هجومـــی هســـتند و ایـــن دو بازیکن 
تیم ملی آلمان 21 ســـال بیشـــتر ندارند و بیرون 
آوردنشان به ترتیب از بایرن مونیخ و بایرلورکوزن 
اصـــلاً ارزان نخواهد بود ضمن اینکه دو باشـــگاه 
آلمانی هـــم تمایلی به فروش ســـتاره های خود 

ندارند.

پنج بازیکن در رادار سیتی 
فهرست آرزوهای پپ

ورزش جهان4
دوشنبه    10 دی1403  شماره 7732

ایلیا بهزاد اول
خبرنگار

اسپانیا قهرمان اروپا است، رئال مادرید لیگ 
قهرمانان را برده، رودری توپ طلا را به دست 
آورده و بعد از پارگی رباط صلیبی اهمیتش 
بیشتر مشخص شده. مربی های اسپانیایی 
فصل قبل قهرمان لیگ برتر، بوندس لیگا و 
لیگ فرانسه شده اند و پنج تیم لیگ برتری را 

مربی های اسپانیایی در اختیار دارند.
یک ســـال دیگـــر از ســـلطه اســـپانیایی ها 
را پشت ســـر گذاشـــتیم امـــا آن مربـــی که 
بیـــش از همـــه معمار ســـبک اســـپانیایی 
تلقی می شـــود، با بزرگتریـــن بحران دوران 
حرفه ای خود مواجه شـــده است. سرعت 
ســـقوط منچسترســـیتی قابل توجه بوده، 
فقـــط دو مـــاه پیش با باخت برابـــر تاتنهام 
در جام اتحادیه شـــروع شـــد. تحلیل های 
زیادی شـــده اما از نظر تاکتیکی دو موضوع 

شاخص است.
اول، این سبک پرســـینگ پرریسک است. 
پرس از بالا بازی را متراکم می کند و از آفساید 
به عنوان یک ابزار هجومی برای به دســـت 
آوردن توپ بهره می گیرد اما آســـیب پذیری 
آشـــکاری ایجاد می کند اگر پرس به درستی 
روی حریـــف صاحـــب تـــوپ اجرا نشـــود. 
لیورپول در فصـــل 2021-2020 از همین جا 
ضربه خورد و تیـــم یورگن کلوپ در 12 بازی 
هشت مســـابقه را باخت هرچند هرگز این 

شکاف شکل گرفته میان بازیکنان و مربی 
سیتی در لیورپول احساس نشد. این یکی از 
ویژگی های برجسته فوتبال است، هر یقینی 
می تواند محل تشـــکیک باشد، نقاط قوت 

می توانند نقاط ضعف باشند.
دوم، گل هرگـــز نمی توانـــد غنچـــه شـــود. 
ارلینگ هالند هیچ وقت کاملاً منطبق با پپ 
گواردیولا نبـــوده. گواردیولا به دنبال کنترل 
بازی است، می خواهد تیم هایش مالکیت 
توپ را حفظ کنند تا وقتی به موقعیتی برسند 
که اگر توپ لو رفت، بتوانند اوضاع را کنترل 
کنند. هالند دوست دارد توپ به سرعت به 
جلـــو انتقال یابد. کویـــن دی بروینه کاملاً با 
دادن این پاس های فوری منطبق است اما 
لزوماً سیتی اینطور نیست اگر حرکتی سریع 

از سوی بازیکنان حریف شکل بگیرد.
فصل قبل، ســـیتی با خـــوردن هفت گل در 
شروع سریع رقبا در لیگ رکورددار بود. این 
فصل بدتر شـــده و 25 بار در این دام افتاده 
و از همه غیر از وســـتهام پیش است. شنبه 
گذشـــته مقابل استون ویلا، یوری تیلمان، 
ســـیتی را بیچاره کرد و بارها از فضای پشت 
خط دفاعی بهـــره برد چون به خوبی تحت 
فشـــار قرار نگرفته بود. در باکســـینگ دی، 
اورتـــون فرصت هـــای زیادی به دســـت آورد 
اما به خاطر کم ســـرعت بودن بازی خودش 

نتوانست از آنها درست استفاده کند.
 امـــا از نگاهی وســـیع تر، ســـبک گواردیولا 
فراگیر شـــد. حالا دیگـــر تقریباً همه تیم ها 
پرس می کنند و به دنبال مالکیت هستند 
تا جایی که ترجیح نونو اســـپیریتو ســـانتو 
در ناتینگهام فارســـت برای داشـــتن دفاع 
مســـتحکم و خـــط میانی قابـــل اعتماد که 

بتواند بازیکنان کناری را در فاز 
هجومی قرار دهد، رادیکال 

تلقی می شود. وقتی همه 
گواردیولا می شـــوند، 

ن  یولابـــود رد ا گو
نیســـت.  کافـــی 
خـــود  حتـــی 
در  گواردیـــولا 

اخیـــر  فصل هـــای 
تغییـــر کرده و متحول 

شـــده و بـــه نظر می رســـد 
گواردیولیســـم اشـــکال مختلفی پیدا 
کرده است. فلسفه ناب فوتبالی او که 
باعث شد بارسلونا در سال های 2009 
و 2011 لیگ قهرمانـــان را ببرد، کاملاً 

تغییر کرده است.
شاید عصر ایدئولوگ ها تمام شده 

و نتیجه گرایـــی دوباره برگشـــته 
اســـت. راســـل مارتیـــن، آنـــژه 

پوستکوگلو و حتی روبن آموریم 
هر کدام به شکلی فهمیده اند 
نتیجـــه اجتناب ناپذیر اصرار 
بـــر بـــازی هجومـــی بی باکانه 

نمی تواند نتایج درخشـــانی 
به همراه داشـــته باشـــد. 

بـــا  دلافوئنتـــه  لوییـــس 
اضافه کردن یک جفت 
بال بـــه ســـبک فوتبال 
مالکانه اسپانیا قهرمان 
مربی هایی  شـــد.  یورو 

مثل میکل آرتتا، آندونی ایرائولا 
و اونـــای امری هم شـــیوه های مختلفی از 

مدل گواردیولا/اسپانیا را اجرا می کنند.

حالا دیگر همه گواردیولا شده اند

عصر نتیجه گرایی نوین
نیم نگاه

ثروت خالص هری کین فاش شد
پول، پول می آورد

هـــری کین کاپیتان تیم ملی انگلیـــس در زمین و بیرون  
زمیـــن پـــول روی پول می گـــذارد و آنطور که فاش شـــده 

ثروت خالص او به 91 میلیون پوند رســـیده اســـت.
مهاجم 31 ســـاله بایرن مونیخ در فهرست ثروتمندترین 
ورزشـــکاران جهان در اوایل ســـال 2024 بـــا 75 میلیون 
پوند در رتبه ســـی و پنجم بـــود. از آن موقع 10/8 میلیون 
پونـــد بابـــت اسپانسرشـــیپ حـــق تصویرش به دســـت 
آورده، 3/6 میلیـــون پونـــد هم از بایرن مونیخ دســـتمزد 
گرفتـــه ضمن اینکه ارزش شـــرکت او از 13 میلیون پوند 
بـــه 15 میلیـــون پوند رســـیده و حالا ثـــروت او بیش از 91 

میلیون پوند اســـت.
هری کین شـــرکتی بـــا نـــام HK28 LTD دارد که در این 
12 مـــاه نزدیـــک بـــه 11 میلیون پونـــد درآمد داشـــته و به 
تعـــداد کارکنانش هم یـــک نفر اضافه شـــده و در صفحه 
لینکدیـــن آن آمـــده: »کمپانی هری کیـــن به طور خاص 
مدیریـــت فوتبـــال، تجـــارت و اقدامـــات خیرخواهانـــه 
کاپیتـــان تیـــم ملـــی انگلیـــس را بـــر عهـــده دارد.« این 
شـــرکت اخیراً همـــکاری جدیدی را با یک شـــرکت تهیه 
موادغذایی شـــروع کرده و کین هـــم در یکی از تبلیغات 
این شـــرکت بـــازی کرده اســـت. او همچنیـــن از نایکی و 
مـــارس درآمـــد هنگفتـــی دارد و بـــا آمـــازون و تاپس هم 

دارد. همکاری 
او هفتـــه ای 400 هزار پونـــد و در مـــاه 1/8 میلیون پوند از 
بایرن مونیخ دســـتمزد می گیرد و با غـــول آلمانی قرارداد 
چهارســـاله دارد. بـــه این ترتیـــب او تا پایان قـــراردادش، 
هنگامی که 34 ســـاله می شـــود، 86 میلیون پوند از این 
تیـــم دریافـــت می کنـــد. او همچنین مدیر یک شـــرکت 
ســـرمایه گذاری اســـت که والدین و بـــرادرش، چارلز که 

مدیـــر برنامه های او هم هســـت، در آن حضـــور دارند.

کاناوارو در راه فوتبال کرواسی

فابیو کاناوارو، ســـتاره ســـابق فوتبال ایتالیا، گزینه اصلی 
هدایت دیناموزاگرب اســـت. کاناوارو پس از خداحافظی 
از دنیـــای فوتبـــال هدایت تیم های مختلفـــی را از جمله 
النصـــر، گوانگژو اورگرانـــده، بنونتو و همچنیـــن اودینزه 
برعهـــده داشـــت اما پـــس از پایـــان رقابت هـــای فصل 
گذشـــته ســـری آ ایتالیا و قطع همکاری بـــا اودینزه دیگر 

هدایت تیمـــی را برعهده نگرفت.
او در ماه آوریل ســـال 2024 روی نیمکت اودینزه نشست 
و موفـــق شـــد ایـــن تیم را از ســـقوط بـــه دســـته پایین تر 
نجـــات دهـــد امـــا در پایـــان فصـــل بـــا توافـــق دوطرفه 
نیمکـــت ایـــن تیـــم را هم تـــرک کـــرد و در حال بررســـی 
پیشـــنهادهایی بـــود که در ایـــن مدت دریافـــت می کرد 

اما هیـــچ یـــک را نپذیرفت.
فابریتزیـــو رومانـــو، خبرنـــگار سرشـــناس ایتالیایی، در 
خبـــری اختصاصـــی مدعی شـــده اســـت که ایـــن مربی 
ایتالیایـــی گزینـــه اول باشـــگاه دیناموزاگـــرب در صورت 
قطـــع همـــکاری با ننـــاد بلیتســـا خواهد بـــود و مدیران 
این باشـــگاه در حال بررسی شـــرایط برای اتخاذ تصمیم 

نهایـــی در این باره هســـتند.
دینامـــو در حـــال حاضر با کســـب 29 امتیـــاز از 18 بازی 
در جایـــگاه ســـوم جـــدول رده بنـــدی رقابت هـــای لیگ 
کرواســـی قرار دارد و مدیران باشگاه از عملکرد سرمربی 
این تیم راضی نیســـتند و باور دارند کـــه کاناوارو بهترین 

گزینـــه برای قبـــول هدایت آنهـــا خواهد بود.

پایان مسی در راه است؟
قراردادی که هنوز تمدید نشده

لیونل مســـی تعطیلات زمستانی را پشـــت سر می گذارد 
بـــدون اینکـــه وضعیـــت آینـــده خـــود در اینترمیامـــی را 
مشخص کرده باشـــد. فوق ســـتاره آرژانتینی قراردادش 
تـــا ســـال 2025 اعتبـــار دارد و باید با فکر کـــردن به همه 
جوانب بهترین تصمیم را بگیرد. مســـی فصل دوم خود 
را در اینترمیامی به پایان رســـاند و این روزها از تعطیلات 
خانوادگـــی اش در زادگاهـــش، رؤســـاریو لـــذت می برد. 
مســـی در حال حاضـــر برنامه ای برای ســـفر بـــه اروپا در 
ایـــن ایام نـــدارد، با اینکـــه خانه اش را در کاســـتلدفلس 

بارســـلونا حفظ کرده اســـت.
لیونـــل تقریبـــاً تا فوریـــه بـــه اینترمیامی بـــرای اردوی 
پیش فصـــل ملحـــق نخواهد شـــد. او در حـــال حاضر 
بین میامی و آرژانتیـــن با خانواده اش وقت می گذراند 
و در همیـــن حین درباره آینده اش صحبت می شـــود. 
او یک سال دیگر یعنی تا دســـامبر 2025 با اینترمیامی 
قـــرارداد دارد. همه امیدوارند کـــه او حداقل یک فصل 
دیگر قـــراردادش را تمدید کند تا در جام جهانی 2026 
که در ایالات متحده برگزار می شـــود، بـــازی کند. این 
موضـــوع طبیعی به نظر می رســـد، اما هنوز با باشـــگاه 
امریکایـــی حرفی در این مورد مطرح نشـــده و مســـی 
در آرامـــش در مورد آینـــده اش تصمیم گیـــری خواهد 
کرد. این احتمـــالاً آخریـــن تمدید قـــرارداد فوتبال او 
باشـــد و به این ترتیب برنده هشـــت تـــوپ طلا به آخر 

خط خواهد رســـید.

»طوفـــان بالاخـــره فـــرا خواهـــد رســـید. مـــن هـــم 
از بازیکنانـــم شـــناخت دارم و هـــم فوتبـــال را درک 
می کنـــم. در برخـــی بازی هـــا، ما نیز دچار مشـــکل 
خواهیم شـــد.« ایـــن صحبت هـــای روبـــن آموریم 
پیـــش از اولیـــن شکســـت خـــود روی نیمکـــت 
منچســـتریونایتد در دیـــدار خـــارج از خانـــه لیـــگ 
برتـــری مقابـــل آرســـنال بـــود. ســـرمربی پرتغالی با 
توجـــه بـــه توانایی هـــای بازیکنان خـــود و وضعیت 
تیم با توجه به تغییر فلســـفه و ســـبک بازی، کسب 
نتایج ضعیـــف و بحران در نتایج تیـــم را پیش بینی 
می کـــرد اما شـــاید تصـــور نمی کـــرد خیلـــی زود و در 
همان 7 مســـابقه ابتدایی دوران حضورش در لیگ 
برتـــر انگلیـــس 4 شکســـت را تجربه کنـــد. پیروزی 
شـــیرین مقابـــل منچسترســـیتی گواردیـــولا، تنها 
بازی بـــدون باخت یونایتد در پنـــج بازی اخیر لیگ 
برتـــری خـــود بوده اســـت و حـــالا یونایتد بـــا حضور 
در رده چهاردهـــم، بـــه مصاف نیوکاســـل آماده ادی 
هـــاو مـــی رود. آخرین بار کـــه یونایتد در یـــک ماه از 
ســـال پنج شکســـت در لیگ داشـــته، به دســـامبر 

ســـال 1962 برمی گـــردد و ایـــن رکـــورد می توانـــد در 
تقابـــل این تیم با نیوکاســـل بـــا پنج باخـــت در ماه 
دسامبر 2024 شکسته شـــود. هر چند که شیاطین 
ســـرخ، آمـــار خوبـــی در تقابل هـــا بـــا نیوکاســـل در 
خانـــه دارنـــد و در 39 مســـابقه اخیر لیـــگ در خانه 
مقابـــل این تیـــم، تنها یـــک بار متحمل شکســـت 
شـــده اند  که بـــه دوران حضـــور دیویـــد مویس روی 
نیمکت یونایتـــد برمی گردد. غیبـــت برونو فرناندز 
و مانوئـــل اوگارته بـــه دلیل محرومیت، ســـختی کار 
یونایتـــد در دیـــدار امروز را دوچنـــدان خواهد کرد و 
پـــس از این بـــازی، لیورپول صدرنشـــین و آماده آرنه 
 اســـلوت در آنفیلـــد انتظار شـــیاطین بحـــران زده را 

می کشد.
در طـــرف مقابـــل نیوکاســـل و ادی هـــاو بـــار دیگـــر 
برای کســـب ســـهمیه اروپایی دندان تیـــز کرده اند. 
نیوکاســـل در سه مســـابقه اخیر خود، به سه پیروزی 
برابر لســـتر، ایپســـویچ و اســـتون ویلا بـــا مجموع 11 
گل زده رســـیده و در هر ســـه مســـابقه کلین شـــیت 
کـــرده اســـت. آخرین بار ایـــن تیم در مـــارچ و آوریل 
2023 به چهار برد متوالی رســـیده بود و از سال 2012، 
نتوانســـته در چهـــار مســـابقه پیاپی با کلین شـــیت 
به پیـــروزی برســـد. آماده ترین بازیکن ایـــن روزهای 
نیوکاســـل، کســـی نیســـت جز الکســـاندر ایســـاک 

ســـوئدی که بهتریـــن روزهـــای دوران بـــازی خود را 
ســـپری می کند و توجه باشـــگاه های بزرگی را به خود 
جلب کرده اســـت. ایساک در ســـال 2024، بیست و 
چهـــار بار بـــرای نیوکاســـل در لیگ برتـــر گلزنی کرده 
تا پس از آلن شـــیرر افســـانه ای با 27 گل زده در سال 
 2002، بهترین گلزن نیوکاســـل در یک ســـال تقویمی 

باشد.

سید علی بلندنظر
خبرنگار

گزارش یک

انعطاف پذیری و انطباق پذیری
ی  فراتر از اثرگذاری اسپانیا، انعطاف پذیری و انطباق پذیری هم مد شده است. موفقیت کارلو آنچلوت
ی  ادامه دارد، بخشـــی به خاطر کیفیت تیمش اما بیشـــتر به دلیل نتیجه گرایی. لیونل اســـکالون
ی که برای هر  ی آرژانتین اضافه کرد با تغییرات ی کوپا امریکا هم به افتخاراتش با تیم مل یک قهرمان
ی اش ایجاد می کند. آرنه اســـلوت که از سلف خود محتاط تر است، لیورپول را به  بازی در خط میان
ی، قهرمان لیگ اروپا  گونه گواردیولایی تری از ســـبک کلوپ برده است. آتالانتای جان پیرو گاسپرین
ی  ی محبوب و مرسوم بود. حت ی که زمان ی سری A، پرس می کند اما نه به شـــکل و صدرنشـــین فعل
علاقه جدید به ضربات شـــروع مجدد می تواند عنصری از نتیجه گرایی نوین باشـــد. ابتدا ســـبک 
ی بود که بازتصویری از توتال فوتبال در عصر  گواردیولا juego de posición یا همان بازی موقعیت
مدرن بود بعد پاسخ کلوپیته تمرکز بر بازپس گیری توپ بود نه حفظ آن. حالا عصر تلفیق و ترکیب 
است، با عناصری متنوع که زمینه سلطه شکل گرفته در دوران رقابت گواردیولا و کلوپ را فراهم کرد 

و در حال حاضر اسپانیا در آن بی نظیر است.

مورد هالند
ی تنوع بخشیده تا این  هالند هم به ســـبک هجومی ســـیت
احســـاس که شـــیوه کار آنها در حمله برای بهترین خطوط 
ی است، از بین برود و بتوانند بالاخره  ی قابل پیش بین دفاع
ی اروپا برسند. هزینه اش اما همان الگوی رسیده  به قهرمان
شـــدن و ســـقوط بود: هالند علاوه بر اینکه با درخواســـت 
ی را به هم می ریزد، با وجود  توپ های سریع، شکل بازی سیت
تمام هدایایش در محوطه جریمه حریف، ســـرعت و قدرت 
ی نیســـت که بـــه عقب برگردد  ی اش، بازیکن و تمام کنندگ
ی  ی درگیر شـــود. با حضور رودری در تیم، سیت تا در فاز دفاع
می توانســـت خود را با یک بازیکن که از کل تیم جدا است، 

منطبق کند اما بدون او نتوانستند.

چلســـی در آخریـــن بـــازی ســـال 2024 
برای نخســـتین بار بعد از ســـال 2002 به 
پورتمـــن رود می رود تا با ایپســـویچ تاون 
روبه رو شـــود. هر دو تیـــم در بازی قبلی 
خود نتیجه خوبـــی نگرفته اند و مصمم 
هستند ســـال را خوب به پایان برسانند.
چلسی شـــرایط امیدوارکننده ای داشت 
و ناگهـــان در جمـــع مدعیـــان قهرمانی 
دوران  بازی هـــای  امـــا  گرفـــت  قـــرار 
کریســـمس برایـــش خوش یمـــن نبود. 
تیم انزو مارســـکا بعد از فیفـــادی نوامبر 
در 9 بـــازی خـــود در رقابت های مختلف 
برنده شـــد امـــا قبـــل از کریســـمس در 
زمیـــن اورتـــون بـــا تســـاوی یک بـــر یک 
متوقف شـــد و در باکسینگ دی در خانه 
مقابل فـــولام با گل دقیقه 95 شکســـت 
خـــورد. ایـــن نخســـتین باخـــت خانگی 
آبی هـــا برابر فولام در 20 بـــازی بود یعنی 
از سال 1979 و برای ســـومین بار در 35 

بازی لیـــگ برتر بـــه این تیـــم باختند.
آنها تا دقیقـــه 82 از میهمان جلو بودند 
و برای نخســـتین بـــار از ســـال 1999 که 
در فاصلـــه هفت دقیقه مانـــده به پایان 

برابـــر آرســـنال، بـــرد را با باخـــت عوض 
کردنـــد و برتـــری دیرهنگام را از دســـت 

دادند.
این باعث شـــد لیورپول با برتری مقابل 
لسترســـیتی هفـــت امتیـــاز از ایـــن تیم 
جلـــو بیفتـــد و آرســـنال هم کـــه حریف 
امشب شان، ایپســـویچ را شکست داد، 
بالاتر از ایـــن تیم در رده دوم قرار بگیرد.

چلســـی در پنـــج بـــازی لیـــگ برتـــر در 
 2000 و   1990 دهـــه  در  ود  ر پورتمـــن 
نتوانســـت برنـــده شـــود امـــا آمـــار دیگر 
به آنها امیـــد برای پیـــروزی در این بازی 
را می دهـــد. ایـــن ســـومین ســـال پیاپی 
است که چلســـی بازی آخر سال خود را 
برابـــر تیمی تازه لیگ برتری شـــده انجام 
می دهـــد و در دو بـــازی قبلـــی بورنموث 
و لوتـــون تاون را شکســـت داده اســـت. 
عـــلاوه بـــر ایـــن، آخریـــن بـــار چلســـی 
در ســـال 2011 بـــازی آخرســـال خـــود را 
باختـــه و در این 12 ســـال هشـــت برد و 
چهـــار تســـاوی بـــه دســـت آورده ضمن 
اینکـــه لیورپـــول تنها تیمی اســـت که در 
ایـــن فصـــل در خانه موفق به شکســـت 

چلســـی شـــده و تیـــم مارســـکا نتایـــج 
خوبـــی خـــارج از خانـــه گرفته اســـت.

آخریـــن بازی دو تیم در جـــام حذفی 14 
سال پیش بود که چلســـی 7 بر صفر به 
پیروزی رســـید و کایران مک کنا امیدوار 
اســـت چنیـــن نتیجـــه ای تکرار نشـــود. 
تیم او شـــرایط خوبی نـــدارد و با باختن 
پنج تا از شـــش بازی آخـــرش در منطقه 
ســـقوط تثبیـــت شـــده اســـت. آنهـــا در 
بازی با آرســـنال در »امـــارات« با یک گل 
شکســـت خوردند اما در طول مســـابقه 
سه ضربه به ســـمت دروازه حریف زدند 

که هیچ کـــدام در چهارچـــوب نبود.

 چلسی در سرزمین ناکامی
سال را خوب تمام کن!

ایپسویچ از 18 بازی این فصل 12 امتیاز بیشتر نگرفته و جای تعجب ندارد چون هنوز در خانه بردی نداشته و از 9 
بازی در پورتمن رود چهار امتیاز به دست آورده است. تنها چهار تیم در تاریخ لیگ برتر در 10 بازی خانگی اول شان 
نتوانسته اند برنده شوند و سه تا از آنها در پایان فصل سقوط کرده اند. آخرین بازی خانگی »پسران تراکتور« از همه 
نگران کننده تر بود چون 4 بر صفر به نیوکاسل باختند. اوضاع بدتر هم می شود چون هشت تا از 9 حریف بعدی شان 

در لیگ یا به دنبال قهرمانی هستند یا سهمیه های لیگ قهرمانان را دنبال می کنند.
از آنجا که بازی های لیگ کنفرانس اروپا تا اواخر ماه آینده برگزار نمی شود، شاید مربی ایتالیایی چلسی برخی از 

ستاره های اروپایی خود را در ترکیب قرار دهد، به خصوص با توجه به نتایج بدی که در دو بازی اخیر گرفته اند.

اخبار 
تیمی

  سرمربی: 
مک کنا

موریچ
 اوشی
 گریوز

 برگس
 دیویس
 مورسی

 کاخوسته
 چاپلین

 هاچینسون
 اشمودیچ

 دلاپ

  سرمربی: 
مارسکا

سانچس
 گوستو
 توسین
 کولویل
 کوکوریا
 انزو
 کایسدو
 مادوئکه
 پالمر
 ژوائو فلیکس
 انکونکو

23:15
ایپسویچ تاون - چلسی

  سرمربی: 
آموریم

اونانا
 یورو

 مگوایر
 مارتینز
 مزراوی

 ماینو
 کاسمیرو

 دالو
 دیالو

 گارناچو 
هویلون

  سرمربی: 
هاو

دوبراوکا
 تریپیه
 شار
 برن
 هال
 تونالی
 گیمارش
 جوئلینتون
 گوردون
 مورفی 
ایساک

23:30
منچستریونایتد - نیوکاسل

منچستریونایتد - نیوکاسل؛ مأموریت دشوار خانگی
لیگ برتر سخت تر از تصورات آموریم



روی خط فوتبال

نمی دانیم از چه کسی بنالیم
فکری: توپ جمع کن های 

شهربابک هم هوای ما را ندارند
محمود فکری سرمربی مس شهربابک از داوری بازی 
تیمش مقابل شهرداری نوشهر بشدت گلایه داشت: 
»ما نمی دانیم از چه کسی بنالیم؟ از کمیته آموزش 
داوری بنالم که چرا رفتار دوگانه دارند. تیم ما اگر 
کوچکترین اتلاف وقتی داشته باشد، بلافاصله داور 
کارت زرد نشان می دهد ولی حریفان ما انواع و اقسام 
وقت کشی ها را می کنند اما هیچ رفتاری از سمت داور 
نمی بینیم. واقعاً این برایم سؤال است که چرا داوران 
قوانین را برای ما بلد نیستند اما علیه ما خوب بلدند؟ 
حتی اشتباهات داوری در بازی های مختلف به ضرر 
تیم ما تمام می شود. واقعاً نمی دانم چه باید بکنیم. 
اگر حرف بزنیم برایمان بد می شود. اگر از نیروهای 
حراست فدراسیون کمک بخواهیم که پیگیر شوند 
هیچ اتفاقی نمی افتد. کجا باید حق مان را بگیریم؟ 
از  فکری  است؟«  ضررمان  به  اشتباهات  این  چرا 
برخی مشکلات درون خانوادگی نیز گلایه دارد: »از 
این طرف هم مشکلاتی داریم. مسئولان برگزاری 
بازی در این شهر بچه های کوچک را می آورند که اصلاً 
نمی توانند توپ جمع کنند. زمانی که من می خواستم 
وارد رختکن شوم، مسئولان همین شهر در رختکن 
را شش قفله می کردند ولی سایر مربیان مشکلی از 
این بابت ندارند. وقتی حریف فقط وقت تلف کردن 
بلد است، ما توپ جمع کن هم نداریم که توپ را به 

ما برسانند.«

تشکر مدیرعامل باشگاه از ابهری
پیوس سرمربی جدید نیروی زمینی

با  زمینی  وی  نیر خوب  چندان  نه  نتایج  از  پس 
امیر ابهری و قرار گرفتن این تیم در رده شانزدهم 
جدول، در نهایت باشگاه با این مربی قطع همکاری 
و فرشاد پیوس را به عنوان سرمربی جدید معرفی 
کرد. ابهری در این مدت هر چه در توان داشت برای 
موفقیت تیم به کار گرفت اما به هرحال بعضی مواقع 
شرایط آن طور که انتظار دارید پیش نمی رود. شاید 
تصمیمی که به نظر می رسد با توافق طرفین بوده 
به نفع ابهری و باشگاه باشد. فرشاد پیوس تجربه 
صعود با تیم های سپیدرود رشت، شهید قندی یزد، 
ویستاتوربین تهران، داماش گیلان، چوکا تالش و … 
را در کارنامه دارد. دکتر چنگیز مسیب زاده مدیرعامل 
باشگاه نیروی زمینی در این باره می گوید: »قبل از هر 
چیز باید از زحمات و تلاش شبانه روزی آقای ابهری 
تشکر کنم. در این مدت پس از بررسی های زیاد به 
این نتیجه رسیدیم که هدایت تیم در اختیار آقای 
پیوس باشد. ایشان از افتخارات فوتبال کشورمان 
هستند و امیدوارم به امید خدا و همت سایر اعضای 
باشگاه نتایج قابل قبولی را کسب کنیم. ما یک نیم 
فصل سخت را پیش رو داریم و باید همه توانمان را 

برای موفقیت تیم به کار گیریم.«

معرفی ۶ دستیار روانخواه در تیم هوادار
شش روز قبل امید روانخواه به عنوان سرمربی تیم 
فوتبال هوادار انتخاب شد و بعد از قطع همکاری با 
دستیاران مهدی رحمتی، اعضای کادر فنی سرمربی 
جدید این تیم معرفی شدند. با اعلام باشگاه هوادار، 
طهماسبی  مهرداد  و  کوهنورد  سیامک  نبی،  پوریا 
)آنالیزور(، احسان وجدی  )مربی(، علی سمعیانی 
اکبر بهلول )مربی بدنساز(  )مربی دروازه بان ها( و 
دستیاران امید روانخواه در هوادار هستند. پیش از 
این مهدی رحمتی به عنوان سرمربی بنفش ها فعالیت 
می کرد که بعد از کسب نتایج ضعیف در هفته سیزدهم 

از سمتش استعفا کرد.
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 مؤمنی: با شجاعی
 مشکلی  ندارم

محمـــد مؤمنـــی مدیرعامـــل باشـــگاه مـــس 
رفســـنجان دربـــاره آخرین وضعیت فرشـــید 
اســـماعیلی پـــس از حاشـــیه هایی کـــه ایـــن 
بازیکـــن به وجـــود آورده، می گوید: »فرشـــید 
انضباطـــی  کمیتـــه  اختیـــار  در  اســـماعیلی 
باشـــگاه قـــرار گرفتـــه اســـت و هـــر تصمیمی 
کـــه گرفتـــه شـــود اجـــرا خواهـــد شـــد و من 
به عنـــوان مدیرعامـــل هیچ دخـــل و تصرفی 
دربـــاره رأی کمیتـــه انضباطی باشـــگاه ندارم 
و در ایـــن زمینـــه حرفی نداریم. اگـــر رأی این 
کمیته فســـخ قرارداد اسماعیلی باشد، سریعاً 
ایـــن کار را انجـــام می دهیـــم و اگر هـــم تنبیه 
و ادامه فعالیت باشـــد، اجـــرا خواهیم کرد.« 
او در واکنش به ادعای مســـعود شـــجاعی در 
هفته های گذشـــته که گفته درباره رابطه اش 
بـــا مدیریت باشـــگاه بعـــداً صحبـــت خواهد 
کـــرد، ایـــن طـــور می گویـــد: »من با مســـعود 
شـــجاعی هیچ مشـــکلی نـــدارم و او با قدرت 
بـــه کارش ادامـــه می دهـــد تـــا مـــس را از این 

شـــرایط خـــارج کنیم.«

 آقایی پور تنها مصدوم 
سپاهان مقابل استقلال

تیم های اســـتقلال و ســـپاهان از ســـاعت 
چهارچـــوب  در   1403 دی   13 روز   17:30
دیداری از هفتـــه پانزدهم لیگ برتر فوتبال 

ایـــران به مصـــاف هـــم می روند. 
در حـــال حاضـــر و در فاصلـــه چهـــار روز تا 
ایـــن دیدار جـــواد آقایی پـــور تنهـــا بازیکن 
مصـــدوم حاضر در اردوی ســـپاهان اســـت 
که پزشـــکان این تیم در تلاش هســـتند که 
او را به دیدار حســـاس هفته پانزدهم لیگ 
برتـــر برســـانند.  گفتنـــی اســـت آقایی پـــور 
پیـــش از دیـــدار مقابـــل پرســـپولیس هم 
بـــا مصدومیـــت مواجـــه بود. بدون شـــک 
حضـــور آقایی پور که مورد توجه اســـتقلال 
هم بـــود و آبی ها نتوانســـتند ایـــن بازیکن 
را بـــه خدمـــت بگیرنـــد، به جذابیـــت این 
بازی خواهد افـــزود. همچنین درباره محل 
برگزاری مســـابقه در تهران )ورزشگاه آزادی 
یا شـــهر قدس(، باشـــگاه میهمـــان منتظر 
برگزاری جلسه هماهنگی پیش از مسابقه 

. ست ا

جعفری: نباید غرق شویم
ذوب آهن  تیم  دروازه بان  جعفری  پارسا 
درباره پیروزی تیمش مقابل مس رفسنجان 
می گوید: »برای چند هفته تمرکز بیشتری در 
مسابقات به خرج دادیم و با جدیت بیشتر 
وارد زمین شدیم که توانستیم نتیجه بگیریم. 
ما نباید خیلی در این نتایج غرق شویم و با 
مدعیان  جزو  تا  بدهیم  ادامه  روند  همین 
به  نسبت  رفسنجان  جوی  شرایط  باشیم. 
کمی  اول  نیمه  در  است.  سخت تر  اصفهان 
بازی گره خورده بود، اما با نکاتی که سرمربی 
به بچه ها گوشزد کرد،  نیمه  بین دو  در  تیم 
دقیقاً از همان نقاط توانستیم به رقیب ضربه 
بزنیم. خدا را شکر به گل رسیدیم و دست پر 
به اصفهان بازگشتیم.« او درباره عملکردش 
این طور می گوید: »من در تمام هفته ها تلاش 
کردم بهترین عملکردم را نشان بدهم، اما 
خودم  بودم،  خوب  می گویید  شما  اینکه 
نباید در این مورد صحبت کنم و دیگران بهتر 
می توانند قضاوت کنند. وظیفه دروازه بان این 
است که بهترین واکنش را درون چهارچوب 

نشان بدهد و به تیم کمک کند.«
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برنامه لیگ برتر

هفته پانزدهم
چهارشنبه 12 دی

هوادار - پرسپولیس��������������������������������������� 17:30
پنجشنبه 13 دی

1۶:30���������������������������������������� ذوب آهن - نساجی
1۶:30������������������������������������������ گل گهر - چادرملو
1۶:45 ����������������������������� تراکتور - استقلال خوزستان
خیبر خرم آباد - مس رفسنجان�������������������������� 1۶:45
1۶:45 ������������������������������������ آلومینیوم - شمس آذر
17:30 ���������������������������������������� استقلال - سپاهان
18:30 ����������������������������������������������� فولاد - ملوان

هفته شانزدهم
دوشنبه 1 بهمن

15:30  ��������������������������������� گل گهرسیرجان- ملوان
خیبر خرم آباد – هوادار ������������������������������������ 1۶:00
1۶:00  �������������������  آلومینیوم اراک - استقلال خوزستان
1۶:45  ���������������������������� استقلال - شمس آذر قزوین

سه شنبه 2 بهمن
چادرملو اردکان  - سپاهان��������������������������������  15:00
1۶:00  ���������������������������������� تراکتور - مس رفسنجان
1۶:45  ��������������������������������� ذوب آهن – پرسپولیس
17:00  ����������������������������������  فولاد - نساجی مازندران

فرید امیـــری بازیکن خیبر خرم آباد تیمش 
را مســـتحق باخـــت مقابـــل پرســـپولیس 
نمی دانـــد: »دو تیم بـــرای پیـــروزی در این 
بازی به میدان رفته بودند و همین مســـأله 
باعث شـــده بود دیـــدار جذابی را شـــاهد 
باشـــیم. در ۱۵-۱۰ دقیقـــه اول مـــا بـــا تمام 
قـــوا پرس شـــدیدی را روی حریف مان وارد 
کردیـــم و حتی این شـــانس را داشـــتیم که 
شـــروع کارمان با بیشـــتر از یک گل باشـــد. 
در ایـــن بـــازی ما خواســـته های آقا ســـعید 
را مـــو به مو انجـــام دادیم و پرســـپولیس را 
تحت فشـــار قرار دادیم. پرســـپولیس قبل 
از بازی مقابل ما تحت تأثیر شـــرایط خاص 
و فشـــار زیـــادی بـــود و ما می خواســـتیم از 
ایـــن وضعیـــت حریف مان به نحو احســـن 
اســـتفاده کنیم ولی متأســـفانه نتوانستیم 
در بحـــث نتیجه گیری موفـــق عمل کنیم. 
بـــه نظرم تســـاوی نتیجـــه عادلانـــه ای بود. 
ایـــن پیـــروزی را به پرسپولیســـی ها تبریک 
می گویـــم و مـــا هـــم تـــلاش می کنیـــم در 
ادامه راه نتایج بهتری را به دســـت آوریم.« 
امیـــری با اشـــاره به غیبت بـــرادرش وحید 
در ترکیب پرســـپولیس اینطـــور می گوید: 

»از غیبت بـــرادرم در این بازی خوشـــحال 
بـــودم ولـــی از مصدومیتـــش نـــه. البتـــه 
بایـــد به ایـــن نکته اشـــاره کنـــم غیبت آقا 
وحید یـــک مقـــدار کار مرا راحت تـــر کرده 
بـــود چرا که می توانســـتم بـــدون خجالت 
بازی کنم)باخنده(. مـــن بازیکن خیبرم و 
بـــه این تیم تعصـــب دارم ولـــی قبول کنید 
اگـــر وحیـــد در زمیـــن بـــود، برایـــم خیلی 
ســـخت بود کـــه روبه رویش بایســـتم. من 
بـــرای بـــرادرم احترام خاصی قائل هســـتم 
و اصلاً دوســـت نداشتم شـــرایطی باشد که 
رودرروی او باشـــم. غیبتـــش در ایـــن بازی 
بـــرای مـــن خوشـــحال کننده بـــود، چون 
موفقیـــت  بـــرای  می توانســـتم  راحت تـــر 

تیمـــم بجنگم.« 
او در توصیـــف بـــرادرش می گویـــد: »آقـــا 
وحید بـــه معنـــای کامل یک فوتبالیســـت 
حرفـــه ای اســـت و بـــرای اینکـــه تمرکز من 
بـــه هم نخـــورد قبل از بـــازی هیچ صحبتی 
در مـــورد ایـــن دیدار بـــا من نداشـــت ولی 
بعـــد از بـــازی بـــا هم ملاقـــات کردیـــم و به 
مـــا خســـته نباشـــید گفـــت و بـــرای تیم ما 
در ادامـــه مســـیر آرزوی موفقیـــت کـــرد.« 

خیبری هـــا در بـــازی پایانـــی نیم فصل باید 
مقابـــل مس رفســـنجان قـــرار بگیرند: »با 
توجـــه بـــه شـــرایط دو تیم در جـــدول این 
بـــازی یک فینال زودرس و بـــازی ۹ امتیازی 
بـــرای دو تیـــم محســـوب می شـــود. تلاش 
همـــه ما ایـــن اســـت کـــه بتوانیـــم در این 
دیـــدار با پیـــروزی از زمین خارج شـــویم تا 
شـــرایط مان را در جـــدول رده بندی بهبود 

» . بخشیم

هافبـــک  مدافـــع  تیکـــدری  مهـــدی 
راســـت گل گهـــر کـــه پاســـور تنها گل 
بـــازی تیمش مقابل شـــمس آذر بود، 
دربـــاره ایـــن بـــازی می گویـــد: »ما تیم 
برتـــر میدان بودیم و حتی در نیمه اول 
یکـــی دو توپ به تیـــر دروازه هم زدیم و 
چند موقعیت خوب هم داشـــتیم که 
گل نشـــد و بـــا ایـــن حال خدا را شـــکر 
در دقیقـــه 92 توانســـتیم بـــه آنچه که 
استحقاقش را داشـــتیم برسیم. بین 
دو نیمه کـــه علی قربانی داشـــت وارد 
زمیـــن می شـــد، آقـــای تارتـــار بـــه من 
گفت کـــه علی خیلی خـــوب به نقطه 
کـــور دفـــاع  مـــی رود و من هـــم در آن 
صحنـــه تا علـــی را دیدم بـــه هیچ چیز 
فکر نکـــردم جز اینکه تـــوپ را به روی 
دروازه بفرســـتم. خدا را شکر توپ هم 
دقیقـــاً جایـــی رفت که بایـــد می رفت 
و علـــی هم بـــه بهترین شـــکل ممکن 
از آن اســـتفاده کرد و توپ گل شـــد.«

 او بـــا اشـــاره بـــه نتایـــج گل گهـــر این 
طـــور می گوید: »تـــا قبل از ایـــن بازی 
جایگاهی که داشـــتیم اصلاً در شـــأن 

بازیکنـــان و باشـــگاه و کادر فنـــی گل 
گهـــر نبـــود. الان هـــم جایگاهمـــان 
بایـــد خیلـــی بهتر شـــود. ان شـــاءالله 
این هفته بـــا بردن چادرملـــو بتوانیم 
یکـــی دو پله در جدول صعـــود کنیم و 
بعـــد از تعطیـــلات با آمادگـــی کامل به 
مســـابقات برگردیم. شرایط این فصل 
طوری اســـت که هـــر تیـــم می تواند با 
دو بـــرد به بـــالای جدول صعـــود کند و 
با دو باخـــت به انتهای جـــدول برود. 
امتیـــازات و شـــرایط تیم هـــا خیلی به 
هم نزدیک اســـت و در چنین شرایطی 
هـــر تیمی کـــه تمرکـــز بهتری داشـــته 
او  باشـــد، می توانـــد موفـــق شـــود.« 
هدفی را برای خودش مشـــخص کرده 
اســـت: »یکی از بزرگتریـــن اهدافم در 
ایـــن فصل این اســـت که بـــه تیم ملی 
دعـــوت شـــوم و اینکه بـــا گل گهر یک 
رتبـــه خوب کســـب کنیـــم و بـــه امید 
خـــدا به تمـــام برنامه هایی کـــه داریم 
برســـیم. ضمن اینکه تـــلاش خواهم 
کرد تا تعـــداد گل و پاس گل هایم را دو 

رقمـــی کنم.«

تساوی نتیجه عادلانه  تری مقابل پرسپولیس بود

فرید امیری: با غیبت وحید بدون خجالت بازی کردم
می خواهم ملی پوش شوم

تیکدری: تارتار گفت قربانی به نقطه کور می رود

این روزها کـــه نزدیک به پایـــان نیم فصل اول 
بیســـت و چهارمین دوره لیگ برتر هســـتیم، 
حساســـیت بازی ها هم بیشـــتر شـــده و البته 
خیلـــی از تیم هـــا در تـــلاش هســـتند حداکثر 
اســـتفاده از ایـــن بازی هـــای پایانی را داشـــته 
باشـــند و بـــه انـــدازه کافـــی از ایـــن رقابت هـــا 
غ از  امتیـــاز جمـــع کننـــد. در ایـــن میان فـــار
تیم هایـــی کـــه تجربه بالایـــی بـــرای حضور در 
ایـــن رقابت هـــا دارنـــد، تیم های تـــازه وارد هم 
توانســـتند، حســـابی خودی نشـــان دهند و پا 
بـــه پـــای باتجربه ها پیـــش برونـــد. تیم هایی 
مثـــل چادرملو اردکان، خیبـــر خرم آباد و حتی 
تیم هـــای قدیمی مثل ملـــوان، ذوب آهن و ... 
که در ســـال های گذشـــته مشـــکلاتی داشتند 
و نتایـــج قابـــل قبولی کســـب نکـــرده بودند، 
در ایـــن نیم فصـــل توانســـتند نتایـــج خوبـــی 
کســـب کنند. در این بین شـــاید نتـــوان خیبر 
خرم آبـــاد را از لحاظ کســـب نتایج تـــا اینجای 
لیگ برتر، تیـــم موفقی نامید و ایـــن تیم با 13 
امتیـــاز و البته تغییـــرات روی نیمکـــت در رده 
چهاردهـــم و 13 امتیازی اســـت، امـــا می توان 
به عنوان تیـــم تازه وارد نتایج ایـــن تیم را قابل 
قبول دانســـت و البته بـــرای ادامـــه حضور در 
ایـــن رقابت ها باید تلاش بیشـــتری را داشـــته 
باشـــد. امـــا این تیـــم چند بـــازی اســـت که با 
ســـرمربی جدید بـــه میـــدان می رود، ســـعید 
دقیقـــی هدایت خیبـــر خرم آباد را بـــرای جدا 
شـــدن از انتهای جدول بر عهده گرفته است 
و اتفاقاً برعکس ســـال های نخست حضورش 

در لیگ برتر نتوانســـته نتایج خوبی را کســـب 
. کند

در هفتـــه نهم دقیقی بـــرای اولین بـــازی روی 
نیمکـــت خیبـــر نشســـت کـــه بـــا بـــرد مقابل 
اســـتقلال بحران زده شـــروع کرد و ســـه امتیاز 
گرفـــت. در هفتـــه دهم به مصاف شـــمس آذر 
قزویـــن رفـــت و با دو گل شکســـت خـــورد. در 
هفتـــه یازدهم این شکســـت مقابـــل ملوان با 
ســـه گل خـــورده تکرار شـــد. هفتـــه دوازدهم 
مقابل نســـاجی به تســـاوی رســـید و در هفته 
ســـیزدهم مقابـــل اســـتقلال خوزســـتان بـــا 
یک گل برنده شـــد. امـــا دقیقـــی در مصاف با 
پرســـپولیس هم بازنده شـــد. تـــا اینجا دقیقی 
با دو برد، ســـه باخـــت و یک تســـاوی در خیبر 
حضور داشـــته اســـت. اما همان طور که گفته 
شـــد او به هیـــچ وجه نتوانســـته نتایـــج قبلی 
خـــود در لیگ برتـــر را بخصوص با شـــمس آذر 
در فصـــل گذشـــته تکرار کنـــد. به طـــور حتم 
ایـــن ناکامی بـــه توانایـــی فنی دقیقـــی مربوط 
نمی شـــود، چرا کـــه او نشـــان داده از نظر فنی 
مربی خوبی اســـت و نه تنها با شـــمس آذر به 
لیگ برتـــر صعود کـــرد بلکه با این تیـــم نتایج 
بســـیار خوبی در لیـــگ برتر هم کســـب کرد، 
امـــا واقعیـــت این اســـت کـــه ســـعید دقیقی 
ایـــن روزها، بـــرای پرداختـــن به مســـائل فنی 
تیمش و پیـــدا کردن راه حل برای بهتر شـــدن 
وضعیت خیبـــر خرم آباد، بیـــش از هر چیزی 
ناکامی ها را در مســـائل حاشیه ای جست و جو 

می کنـــد.
دقیقـــی هر بـــار کـــه تیمـــش از زمیـــن بازنده 
خارج می شـــود، داور را به بـــاد انتقاد می گیرد 
و تـــلاش می کند مقصر باخـــت را کس دیگری 
معرفی کند، امـــا در بازی هایی که بـــا برد برای 
او و تیمش همراه اســـت، خود را مستحق برد 
می دانـــد و در مـــورد داوری صحبتـــی نمی کند 

دقیقی مثل حضورش در شمس آذر عمل کند

برد برای خودم، باخت به حساب داور

کـــه به نظر می رســـد ایـــن موضوع نـــه تنها 
کمکـــی بـــه خیبـــر و دقیقی نخواهـــد کرد، 
بلکه هـــر روز دقیقـــی را از روزهای خوبش 
در رقابت هـــای لیـــگ برتـــر دور خواهـــد 
کـــرد. دقیقی بعد از باخت به پرســـپولیس 
نه تنهـــا در کنفرانـــس خبری بعـــد از بازی 
باخت را بـــه گـــردن داور می انـــدازد، بلکه 
حتی بعـــد از آن در فضای مجـــازی هم داور 
را بـــه بـــاد انتقـــاد می گیـــرد. ایـــن موضوع 

البتـــه بـــه مســـئولین خیبـــر هم ســـرایت 
کرده، به طـــوری کـــه مدیرعامـــل این تیم 
دربـــاره باخـــت بـــه پرســـپولیس می گوید: 
»بنیادی فـــر بـــه وعـــده خـــود عمـــل کرد. 
جـــدا از صحنه هـــای پنالتـــی، او دو کرنـــر 
هـــم برای مـــان نگرفـــت. مـــا از داوری و از 
گزارشگر بازی شـــکایت می کنیم. گزارشگر 
خیلـــی یکطرفـــه بـــازی را گـــزارش کـــرد. 
خیبر تیـــم پرهوادار اســـت و ایـــن رفتارها 

باعـــث جریحـــه دار شـــدن احساســـات 
هواداران مـــان شـــد.« همان طـــور کـــه 
گفتـــه شـــد ایـــن بحث هـــا و حاشـــیه ها 
قطعـــاً کمکی به خیبـــر برای بـــالا آمدن در 
جـــدول رده بنـــدی و رضایـــت هوادارانش 
نخواهـــد کـــرد. اینکه بـــرد مربـــوط به یک 
نفر شـــود و باخت را بـــه داور و... نســـبت 
داد، نمی توانـــد خیبـــر را در لیـــگ برتـــر 

حفـــظ نماید.

دقیقی بعد دقیقی بعد 
از باخت به از باخت به 
پرسپولیس پرسپولیس 

نه تنها در نه تنها در 
کنفرانس کنفرانس 

خبری بعد از خبری بعد از 
بازی باخت را بازی باخت را 
به گردن داور به گردن داور 

می اندازد، می اندازد، 
بلکه حتی بلکه حتی 

بعد از آن بعد از آن 
در فضای در فضای 

مجازی هم مجازی هم 
داور را به داور را به 
باد انتقاد باد انتقاد 

می گیرد. این می گیرد. این 
موضوع البته موضوع البته 
به مسئولین به مسئولین 

خیبر هم خیبر هم 
سرایت کرده سرایت کرده 

استاست

 گزارش یک

اکبر منتشلو
روزنامه نگار

محمـــد بختیـــاری بازیکن چادرملـــو اردکان 
دربـــاره بـــازی بـــا اســـتقلال اینطـــور حرف 
می زند: »دشـــواری بازی با استقلال با توجه 
به شـــناختی که از این تیم داشتیم، برای ما 
قابل پیش بینـــی بود. می دانســـتیم که چه 
برنامه هایی دارند و بیشـــتر سعی می کردند 
از بازیکنـــان کنـــاری مانند رامیـــن رضاییان 
و ابوالفضـــل جلالـــی اســـتفاده کننـــد که یا 
سانتر کنند یا موقعیت ســـازی انجام دهند. 
خدا را شـــکر توانستیم مانع از موفقیت آنها 
شـــویم. انتظار داشتیم از مهاجمان قدبلند 
اســـتفاده کننـــد، امـــا بـــا انتخـــاب علیرضا 
کوشـــکی، قصد داشتند از پشـــت مدافعان 

ما بهره ببرند. خوشـــبختانه تمرکز تیمی ما 
بالا بود و فرصت بردن استقلال را داشتیم، 

امـــا در نهایت این اتفـــاق رخ نداد.«
تـــوپ از دروازه تیمـــش  او دربـــاره دفـــع 
می گویـــد: »بـــا توجـــه بـــه شـــناختی کـــه از 
رامین رضاییان داشـــتم، می دانســـتم که او 
بازیکـــن توانمنـــدی اســـت و می تواند توپ 
را به هر نقطـــه ای از دروازه بفرســـتد. در آن 
لحظـــه حـــس کـــردم کـــه قصـــد زدن توپ 
بـــه چهارچـــوب را دارد. تصمیـــم گرفتـــم به 
ســـمت دروازه بروم و خوشبختانه توانستم 
توپ را با یک ضربه ســـر، از روی خط بیرون 
بکشـــم. فکـــر می کنم اگـــر واکنش نشـــان 

نمـــی دادم، تـــوپ حتماً گل می شـــد.«
بختیـــاری دربـــاره حضـــورش در ایـــن دیدار 
اینطور توضیـــح می دهد: »حضـــور در بازی 
بـــا مصدومیت ویتائـــو رخ داد و من در بازی 
فـــولاد و همیـــن مســـابقه مقابل اســـتقلال 
توانســـتم به میـــدان بـــروم. در ایـــن مدت 
تلاش کردم بدنم را آماده نگه دارم و منتظر 
فرصت باشـــم. البتـــه تصمیم گیـــری درباره 
حضـــور در ترکیـــب اصلـــی با آقـــای اخباری 
اســـت، اما مـــن تمـــام تلاشـــم را می کنم تا 
برای تیم مثمر ثمر باشـــم.« ایـــن بازیکن در 
خصـــوص موقعیت گلـــی که از دســـت داد، 
توضیحاتـــی دارد: »تـــوپ به طـــور ناگهانـــی 

جلوی پایم افتـــاد، اما شـــرایط زمین خوب 
نبـــود. توپ هنـــگام برخورد بـــا زمین کمانه 
کـــرد و مجبور شـــدم بـــا پـــای غیرتخصصی 
ضربـــه بزنم. سیدحســـین حســـینی که در 
حالت درازکش بود، تـــوپ اول را دفع کرد و 
ســـپس من صاحب موقعیت شدم و شوت 
زدم که رافائل ســـیلوا، بـــا بازیخوانی خوب، 
آن توپ را دفع کرد. متأســـفانه نتوانستم از 
این فرصت اســـتفاده کنم.« او اشـــاره ای به 
صحنه پنالتی به ســـود اســـتقلال دارد: »اگر 
VAR نبـــود، تصمیـــم داور تغییـــر نمی کرد. 
 VAR البتـــه ما در بازی های گذشـــته از نبود

آســـیب زیادی دیدیم.«

 دست رضاییان  
را خواندم

بختیاری: 
اگر نبودم 

توپ گل 
می شد



خ اردوگاه سر

عدم ثبات روی نیمکت در دوران مدیریت درویش

نقطه قوتی که نقطه ضعف شد 
محمدرضا رحیم پور | پرســـپولیس در یک دهه اخیر تجربه ای کاملاً 
متفـــاوت را از نظر ثبات روی نیمکت خود داشـــته اما از روزی که رضا 
درویش به عنوان مدیرعامل این باشگاه انتخاب شده رنگ ثبات هم 
از نیمکت این تیم رفته است. پرسپولیس در دوران قبل از درویش 
تنها سه مربی را در طول هفت سال به خود دیده بود اما با ورود درویش 
به عنوان مدیرعامل، این روند به طور چشـــمگیری تغییر کرده و طی 
سه سال اخیر، این باشگاه چهار مربی مختلف )یحیی گل محمدی، 
اوسمار ویرا، خوان گاریدو و کریم باقری( را روی نیمکت خود تجربه 
کرده که اگر در آینده نزدیک تصمیم به استخدام یک مربی خارجی 

دیگر گرفته شود، این آمار ممکن است به پنج مربی برسد.
 این حجم از تغییرات نشـــان دهنده عدم توانایی درویش در ایجاد 

ثبات مربیگری در پرســـپولیس اســـت. در 
گذشـــته یکی از نقاط قوت پرســـپولیس، 
ثبات و پیوســـتگی در کادر فنـــی بود که به 
تیم کمک می کرد تا در مسابقات مختلف 
عملکرد بهتری ارائه دهد اما با این تغییرات 

مکرر، پرســـپولیس اکنون در سردرگمی 
میان گزینه هـــای مختلف مربیگری 

بسر می برد و این خود به نقطه ضعفی 
برای تیم تبدیل شده است.  علاوه 
بر این، مربیان جدید معمولاً نیاز به 
زمان دارند تا بتوانند سیستم خود 
را پیاده ســـازی کرده و با بازیکنان 

هماهنگ شـــوند در صورتی که 
بـــا این تغییـــرات مکـــرر، این 

زمان به حداقل می رســـد و 
بازیکنان نمی توانند در یک 
ساختار مشخص و پایدار 
عمل کنند، که این امر به 
نوبه خود بر عملکرد کلی 
تیم تأثیر منفـــی خواهد 

گذاشت.
 بـــا توجه به این مـــوارد، تبدیل نقطه 

قوت پرسپولیس به نقطه ضعف در دوران 
مدیریـــت درویـــش، ســـؤالاتی را در ذهن 

هواداران و کارشناسان فوتبال ایجاد کرده و 
حـــالا همه در انتظار انتخاب بعدی این مدیر 

برای نیمکت پرسپولیس هستند.  آیا درویش 
قـــادر خواهد بود به ثباتی که پرســـپولیس در 
گذشـــته خود تجربه کرده، دســـت یابد یا باید 
منتظـــر تغییرات بیشـــتری در آینده باشـــیم؟ 
این مســـأله ای اســـت که تنها زمان به آن پاسخ 

خواهد داد.

دو میهمان ویژه در کاظمی
عالیشاه با چهره جدید به تمرین آمد

تمرین دیروز پرســـپولیس از ساعت ۱۲ در ورزشگاه شهید 
کاظمی شـــروع شد. این جلسه تمرینی در حضور میهمان 

ویژه و یک کودک پرسپولیسی برگزار شد.
بازیکنان ابتدا در ســـالن بدنسازی حاضر شدند و ۲۰ دقیقه 
به حرکات کششی و نرمشـــی پرداخته و سپس وارد زمین 
چمن شـــدند. در ایـــن تمرین همچون تمرین روز شـــنبه 
بازیکنان اصلی دیدار با خیبر از ســـایر نفرات جدا شـــدند و 
برنامه ســـبک تری را همراه با ریکاوری دنبال کردند اما بقیه 

بازیکنان به مدت ۷۵ دقیقه تمرین کردند.
بخش های مختلفی زیر نظر کادر فنی انجام شد که شامل؛ 
حفظ توپ در بخشی از زمین بود و فوتبال دروازه نزدیک و 

شوتزنی به سمت دروازه در برنامه بود.
امید عالیشـــاه با رســـیدن گارد مخصوص صورت، در تمام 
بخش های تمرینات گروهی شرکت داشت و به طور کامل 
به تمرینات بازگشت. وحید امیری اما کماکان برنامه های 

اختصاصی خود را زیر نظر کادر پزشکی تیم دنبال می کند.
میهمـــان ویژه تمرین دیروز رضا شـــاهرودی بود که با کادر 
فنـــی، بازیکنان و اعضای تیم خـــوش و بش کرد و برای آنها 
در بـــازی بعدی آرزوی موفقیت نمود. همچنین یک کودک 
پرسپولیسی که متأسفانه به بیماری پروانه ای مبتلاست هم 
پیش از شـــروع تمرین عکسی به یادگار با کلیه اعضای تیم 
گرفت و یک پیراهن پرسپولیس هم به یادگار به او اهدا شد.

استیلی هنوز جواب نداده
در روزهای گذشـــته اخبـــار زیادی پیرامـــون حضور حمید 
استیلی در تیم پرسپولیس به جای حسین بادامکی وجود 
داشته و به نظر می رسد رضا درویش پیشنهاد همکاری را به 

هافبک سال های دور پرسپولیس ارائه کرده است.
اســـتیلی که ســـابقه مدیریت تیم امیـــد را در کارنامه دارد و 
همچنان به عنوان دســـتیار افشـــین قطبی و علی پروین 
ســـال ها در پرســـپولیس نقش آفرینی و یک دوره کوتاه نیز 
هدایت این تیم را برعهده داشته، همچنان در حال بررسی 
پیشنهاد رضا درویش اســـت تا سپس در این مورد تصمیم 

نهایی خود را بگیرد.

بازی هوادار با تماشاگر؟
عصر چهارشنبه پرسپولیس مقابل هوادار تیم آخر جدول 
قرار خواهد گرفت که این بازی به میزبانی تیم هوادار برگزار 
خواهد شد. بازی های خانگی این فصل هوادار در ورزشگاه 
دســـتگردی اکباتان برگزار شـــده اما قرار است دیدار عصر 
چهارشـــنبه دو تیم در ورزشگاه شـــهدای شهرقدس برگزار 
شـــود. با این حال سؤال اینجاست که وضعیت تماشاگران 
این بازی چه خواهد شـــد؟ از طرفی هوادار تیم بی هواداری 
است و اگر قرار بر رعایت قانون باشد فقط ۱۰ درصد سکوها 
بایـــد به هواداران پرســـپولیس اختصاص پیـــدا کند که در 
نهایت 8۵۰ نفـــر می توانند از این بازی دیدن کنند. اگر هم 
باشگاه هوادار موافقت کند درهای ورزشگاه به روی هواداران 
پرســـپولیس باز خواهد شد و این تیم در بازی خانگی باید 
کاملاً احساس غربت کند. حالت سومی هم وجود دارد که 
بازی بدون تماشـــاگر برگزار شـــود که بعید است این اتفاق 

بیفتد.

 مشاور ترزیچ تکذیب کرد
شـــاید مذاکره پرسپولیس با ادین ترزیچ از قول رسانه های 
آلمانـــی در رســـانه های داخلـــی بازتاب زیادی داشـــت اما 
مشخص بود که این اخبار پایه و اساس درستی ندارد. حالا 
درک هبل مشـــاور ادین ترزیچ در گفت وگو با نشریه آلمانی 
»بیلد« ضمن تکذیب شـــایعه انجام مذاکرات اولیه باشگاه 
پرســـپولیس با این مربی آلمانی گفته است: مطلقاً چنین 
چیزی صحت ندارد و هیچ مذاکره ای با باشگاه ایرانی انجام 
نشده است. ادین ترزیچ که فصل گذشته بوروسیا دورتموند 
را تا فینال لیگ قهرمانان اروپا پیش برد، 6 ماهی می شـــود 
که پس از جدایی اش از دورتموند هدایت تیمی را برعهده 
نگرفته، اما مورد توجه باشـــگاه های مختلف قـــرار دارد. او 
اخیراً پیشنهاد سرمربیگری وستهام در لیگ برتر انگلیس 

را رد کرده بود.

آمار جدید برای عیسی و علیپور

عیسی آل کثیر با به ثمر رســـاندن گل برتری در بازی با تیم 
خیبر خرم آباد، تعداد گل های خود با پیراهن پرسپولیس را 
به عدد ۳۰ رساند تا به تعداد گل های محسن خلیلی در این 
باشـــگاه برســـد. آل کثیر با به ثمر رساندن ۵ گل دیگر که در 
همین فصل کاملاً برای او در دســـترس خواهد بود در زمره 
۲۰ گلزن برتر تاریخ باشگاه از جهت تعداد قرار خواهد گرفت 
و به آمار بازیکنانی نظیر کاپیتان فقید و ابدی پرسپولیس، 
هادی نوروزی می رســـد. همچنین علی علیپور با حضور در 
ترکیب پرســـپولیس طـــی بازی با خیبر خرم آباد مســـابقه 
شماره ۲۳۳ خود با پیراهن سرخ های ایران را انجام داد تا به 
صورت مشترک با کریم باقری در رتبه دهم جدول بیشترین 

بازی برای پرسپولیس قرار بگیرد.
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اشتباهی که با انتخاب گاریدو تیم را نیم فصل عقب انداخت

دوباره فلسفه پرسپولیس فراموش شد

پرســـپولیس ســـرمربی جدید می خواهد 
و البته زمـــان هم بســـیار کوتـــاه و فرصت 
ناکافی اســـت. از طرفی انتخاب ســـرمربی 
نـــوع  ز  ا هـــم  آن  زمســـتان  در  جدیـــد 
خارجی اش کار بسیار دشوارتری نسبت به 
تابســـتان و پیش فصل به حســـاب می آید. 
در واقع حتـــی خبـــری از محدودیت های 
مالـــی نباشـــد بســـته گزینه هـــا بـــا در نظر 
گرفتـــن موارد مختلف تنگ تـــر و کوچک تر 
و بـــه تبـــع آن انتخـــاب نهایـــی دشـــوارتر 
می شـــود. با وجود این موارد بســـیار مهم و 
اساســـی وجود دارد که باشگاه پرسپولیس 
بایـــد قبـــل از انتخـــاب ســـرمربی آن را در 

نظـــر بگیرد.
همـــه از مربی صاحـــب رزومـــه و فردی که 

صاحب جام قهرمانـــی بوده حرف می زنند 
و البته یکی که کمی اســـم و رســـم داشـــته 
باشـــد بیشـــتر مورد اقبال قرار می گیرد اما 
هیچ کس درباره فلســـفه مربیگری حرف 
نمی زنـــد و این آگاهـــی وجود نـــدارد که اگر 
قـــرار بر یـــک انتخـــاب اصولی اســـت ابتدا 
باید فلسفه پرســـپولیس و سبک بازی این 

تیـــم را در نظر گرفت.
پرســـپولیس چهار ســـال با برانکـــو با یک 
سیستم مشـــخص بازی کرد و نوع فوتبال 
این تیـــم را همـــه می شـــناختند. گاربریل 
کالـــدرون آرژانتینـــی نفـــر بعـــدی بـــود که 
ســـبک جدیدی را به تیـــم آورد و بـــا وجود 
صدرنشـــین کـــردن تیـــم امـــا بـــا باشـــگاه 
دچار اختلاف مالی شـــد و رفـــت. در چهار 
ســـال بعدی که تیم تحـــت هدایت یحیی 
گل محمدی بود فلســـفه باشگاه نسبت به 
دوران برانکـــو تغییر زیادی نکـــرد و تنها در 
جزئیـــات متمایز بـــود و البتـــه موفقیت ها 
درســـت به همان میـــزان ادامه پیـــدا کرد.

بعـــد از جدایـــی یحیی، اوســـمار دســـتیار 
او پرســـپولیس را بـــا همان دســـت فرمان 

پیش برد و تیم قهرمان شـــد امـــا انتخاب 
گاریـــدو اصـــلاً بـــر اســـاس فلســـفه تیـــم 
پرســـپولیس صـــورت نگرفـــت. در واقـــع 
پرسپولیســـی کـــه چندیـــن فصل بـــا بازی 
مالکانـــه و کارهـــای ترکیبـــی از کناره هـــا 
هم موقعیـــت می ســـاخت هـــم کمترین 
موقعیـــت را به حریفانش می داد با ســـبک 
مـــد نظـــر گاریـــدو کـــه در رأس آن پـــرس 
شـــدید و بازپس گیـــری توپ قرار داشـــت 
هـــم موقعیت هـــای زیـــادی بـــه حریفـــان 
مـــی داد هم شـــانس گل های زیـــادی خلق 
می کرد کـــه البتـــه از بخـــت بد ســـرمربی 
اســـپانیایی مهاجمـــان او قـــدردان نبودند 
و مدافعانـــش افـــت کردنـــد تـــا تیـــم بـــا 
ســـبک مد نظـــر او جفـــت و جور نشـــده و 
 بـــه نوعی ایـــن ســـبک در پرســـپولیس جا 

نیفتد.
در واقـــع ناآگاهی و بی اهمیتی به فلســـفه 
بازی پرســـپولیس باعث شـــد تا نیم فصل 
پرســـپولیس از دســـت رفته و ایـــن تیم با 
چهار باخـــت لیـــگ برتری و دو شکســـت 
آسیایی در آســـتانه حذف از لیگ نخبگان 

و دور مانـــدن از قهرمانـــی نیم فصـــل قرار 
گیـــرد و دود ایـــن ناآگاهـــی به چشـــم تیم 

. ود بر
حالا پرســـپولیس در یـــک موقعیت خطیر 
دیگر قـــرار گرفته و برای جانشـــینی گاریدو 
اســـامی مختلفـــی به گـــوش می رســـد اما 
هیـــچ کـــس بـــه ســـبک و فلســـفه بـــازی 
پرســـپولیس کاری نـــدارد. در واقـــع صرفاً 
اینکـــه مربـــی صاحـــب رزومـــه باشـــد و 
اســـمش را طرفداران مشترک پرسپولیس 
و تیم هـــای اروپایـــی بشناســـند کفایـــت 
می کند یـــا کافـــی اســـت بـــرای آنهایی که 
در ترانســـفرمارکت اســـامی را جست و جو 
می کننـــد در صـــدر پروفایـــل مربـــی چند 
جـــام و در دوره مربیگـــری اش چنـــد نام و 

لیـــگ معتبـــر ببینند.
همیـــن دو ســـه روز قبـــل رضـــا درویـــش 
در مصاحبـــه تلویزیونـــی گفـــت: »گاریـــدو 
خودش هـــم قبـــول داشـــت او بـــه دلیل 
حضور در اســـپانیا دنبال دفـــاع منطقه ای 
بـــود اما بـــرای جـــا افتـــادن این سیســـتم 
دفاعی زمـــان زیـــادی نیـــاز بـــود و ممکن 

بـــود یـــک ســـال زمـــان ببرد. 
بنابرایـــن خـــودش بـــه این 

نتیجه رســـید که نمی تواند 
کمکی در مسیر قهرمانی 

به پرســـپولیس بکند.« 
این دقیقـــاً همان نکته 
مهمی اســـت که ناشی 

از ســـبک و فلســـفه مـــد 
نظـــر مربی خارجـــی و متغایر بـــودن آن با 
فلســـفه بازی تیم پرسپولیس طی فصول 
گذشـــته می شـــود. این همـــان نکته ای 
اســـت که درویش در تابســـتان گذشته 
از آن غافـــل ماند و حالا بـــه عنوان نقص 

کاری گاریـــدو از آن یـــاد می کنـــد. حـــالا 
نوبـــت به یک انتخـــاب مهم دیگر رســـیده 
و هیچ کس از فلســـفه مربـــی و گزینه های 
مد نظر باشـــگاه حرفی نمی زنـــد. در اصل 
مهم ترین فاکتور دوباره میـــان غبار اخبار 
مجازی و اســـامی جـــذاب و غیرجذاب گم 
شـــده و مدیران باشـــگاه هم اصلاً فرصت 
نمی کننـــد گزینه هـــا را ابتدا از ایـــن فیلتر 

عبـــور دهند!

 کریـــم باقری قبل و بعد از بـــازی خیبر خرم آباد 
اعلام کرد نمی خواهد سرمربی پرسپولیس باشد 
و فقـــط در یک مقطع کوتاه تا انتخاب ســـرمربی 
جدیـــد هدایت تیـــم را برعهده خواهد داشـــت. 
باقـــری در مصاحبـــه دوم تأکید کـــرد که تیمش 
نیاز به یک مربی بزرگ خارجی دارد که در شـــأن 
پرســـپولیس باشـــد اما طی روزهـــای اخیر عملاً 
تحرکاتی جدی برای این منظور از ســـوی باشگاه 

پرسپولیس صورت نگرفت.
ظاهراً قرار است کارگروهی که البته اعضای هیأت 
مدیره در آن حضور ندارند تشکیل شده و گزینه ها 
بررسی شود، ســـپس گزینه های نهایی به هیأت 
مدیره اعلام شود، بودجه لازم پیش بینی شده و 
بعد از آن مذاکره با گزینه های نهایی آغاز شـــود. 
البته در این کارگروه معاون ورزشی فعلی باشگاه 
در آن حضـــور نـــدارد چـــرا که قرار اســـت حمید 
اســـتیلی را جای حسین بادامکی ببینیم اما خود 

استیلی هم در این کارگروه جایی ندارد.
ایـــن کارگروه را رضا درویش مدیرعامل باشـــگاه، 
افشـــین پیروانـــی و مهـــرداد خانبـــان تشـــکیل 
می دهنـــد و البته هوادار متمـــول نیز از جزئیات 
آنچـــه در این کارگروه می گذرد خبـــر دارد و بعضاً 
گزینه هایـــی هـــم پیشـــنهاد می دهد. تـــا دیروز 
درویـــش جدی تـــر از حضـــور در ایـــن کارگروه و 
پیگیری گزینه هـــای جدید دنبال آن بود تا کریم 
باقری را هر طور شده سرمربی کند چرا که اعتقاد 
دارد ضررهای ادامه دادن با باقری مثل آنچه فصل 
قبل با اوســـمار انجام دادند بسیار کمتر و ریسک 

این انتخاب بسیار پایین تر خواهد بود.
درویـــش حمایـــت و نظـــر قاطـــع علـــی پروین و 
پیشکسوتان را هم به دنبال داشت اما در مقابل 
ایـــن دو نظـــر مثبت نه خـــود باقـــری می خواهد 

ســـرمربی شـــود نه بازیکنان تمایل دارند باقری 
را به عنوان ســـرمربی بالای ســـر خـــود ببینند نه 
هـــوادار متمول رغبت دارد که بـــا در نظر گرفتن 
تمام جنبه های مثبت باقری، او نفر اول کادر فنی 
باشد. در عین حال نظرسنجی های هواداری هم 
نشـــان می دهد غالب هواداران پرسپولیس نیز 
بیشـــتر تمایل دارند ســـرمربی بعدی یک گزینه 
خارجـــی بزرگ باشـــد و شـــأن باقری بـــه عنوان 
یک اســـطوره محبـــوب همان طور کـــه خودش 

می خواهد حفظ شود.
با ایـــن وجود از آنجایی که پیدا کردن ســـرمربی 
خارجـــی نامدار صاحب رزومه و جـــام که جدا از 

اســـم و رســـم، حاضر به آمدن به ایران باشد و با 
رقم پیشنهادی باشگاه همخوانی داشته باشد آن 
هم در این موقع از سال امری بسیار دشوار است، 
درویـــش دوباره به باقری اصرار کرد تا ســـرمربی 
شـــود. درویش به باقری پیشـــنهاد داد به عنوان 
نفر اول کادر فنی کار کند و برای اینکه دغدغه ای 
نداشـــته باشـــد یک مربی تمریـــن دهنده و یک 
آنالیزور خارجی هم به کادر اضافه خواهد شـــد. 
برخی منابع خبری البته از این مســـأله به عنوان 
غ آقا کریم  شروط باقری نام بردند در حالی که مر
یـــک پا دارد و او دوباره تأکید کرده که نمی خواهد 

سرمربی باشد.

باقـــری در آخریـــن پیـــام بـــه مدیریت باشـــگاه 
تأکیـــد کرده حتی اگـــر به قیمـــت جدایی اش از 
پرســـپولیس تمام شـــود نمی خواهد ســـرمربی 
باشـــد. او همچنین روی این نکته تأکید داشـــته 
که یحیی گل محمدی با آن همه جام قهرمانی و 
افتخار که برای پرسپولیس آورد از سوی هواداران 
کم صبر و طاقت کم ناسزا نشنید چه برسد به من 
که تازه ابتدای راه هستم!باقری گفته اصلاً دوست 
ندارد شخصیتش خراب شده و با نتایج احتمالی 
ضعیف از ســـوی هواداران فحش بخورد تا قضیه 
ســـرمربیگری او تمام شـــده و درویش بالاخره با 

حالتی جدی تر دنبال سرمربی خارجی بیفتد.

باقری پیشنهاد وسوسه کننده درویش را قبول نکرد

نمی خواهم سرمربی پرسپولیس باشم
گزارش یک

نگاه

محمد قراگزلو
روزنامه نگار

ســـعید عزیزیان در خصوص عملکرد 
رفیعـــی در دیدار پرســـپولیس مقابل 
خیبر نظر کارشناســـی خودش را ارائه 
می دهـــد و معتقد اســـت ســـنگربان 
ع  مجمـــو ر  د لیس  پرســـپو ن  ا جـــو
نمایش خیلی خوبی را مقابل حریف 

ارائه داد.
 

برخی اعتقاد داشتند رفیعی 
روی گلی که دریافت کرد 

می توانست عملکرد بهتری 
داشته باشد.

رفیعی گلر خوبی است و واکنش های 
مناسبی خصوصاً در نیمه اول داشت 
و دو ســـه شوت و موقعیت خطرناک را 
از تیم خیبر گرفت اما شـــاید در زمانی 
که ضربه زده شـــد اگر در وســـط دروازه 
قـــرار داشـــت راحت تـــر می توانســـت 
تـــوپ را جمع کنـــد. رفیعـــی در زمانی 
که توپ ارســـال شد بیشـــتر به سمت 
تیـــر یک رفتـــه بود به همیـــن دلیل در 
آن صحنـــه نتوانســـت واکنش خوبی 
داشـــته باشـــد از این رو گل را دریافت 
کـــرد بـــا وجـــود ایـــن مـــن معتقـــدم 

رفیعی دروازه بان خیلی خوبی اســـت 
و همیـــن کـــه در یـــک شـــرایط تحت 
فشـــار موفق شـــد دروازه را با کمترین 
تلفات حفظ کند نشـــان داد که واقعاً 
کادر فنـــی می توانـــد روی او حســـاب 
کند. خوشـــبختانه حالا بـــا در اختیار 
داشـــتن دو دروازه بـــان خـــوب مانند 
گنـــدوز و رفیعی، پرســـپولیس شـــاید 
بهتریـــن بضاعـــت دروازه بانـــی را در 
اختیار دارد و دغدغه ای از بابت دروازه 

بان ششـــدانگ ندارد.
به نظرتان حیف نیست که 
کریم بعد از بازی با هوادار 

سرمربی نباشد؟
کریـــم باقری یـــک جنتلمن اســـت و 
نان جـــرأت خـــودش را می خـــورد. او 
از محبوبیـــت زیـــادی در فوتبال ایران 
برخوردار اســـت و همـــه اهالی فوتبال 
خیلـــی زیاد ایشـــان را قبـــول دارند. او 
در کنار چند ســـرمربی بزرگ کار کرده 
و فوت و فن مربیگری و ریزه کاری های 
مربوط بـــه کار ســـرمربیگری موفق را 
خیلی خـــوب از آنها یاد گرفته و خیلی 
خـــوب اصول فوتبال و مربیگری را بلد 
اســـت به همین دلیل حتماً می تواند 
در کارش موفق باشـــد امـــا به هر حال 
ســـرمربیگری کار پرریســـکی اســـت و 
شـــرایط خاصی دارد بـــه همین دلیل 
اگر باقری نخواســـت ســـرمربی باشد 
بایـــد یک مربی خیلـــی خوب خارجی 
را بیاورنـــد هر چند حتـــی اگر بهترین 

مربـــی را هم بیاورند مشـــکلات خاص 
خودش را دارد و در یک جمله گارانتی 
بـــرای موفقیت نـــدارد. مثـــلاً اگر تیم 
برنده شـــود و نتیجه بگیرد که مشکلی 
نیســـت و پیروزی ها به نام ســـرمربی 
جدید نوشـــته می شـــود اما اگر نتیجه 
نگیـــرد حتمـــاً مدعی خواهد شـــد که 

تیم را من نبســـتم.
در رابطه با بازی دادن به دو 

مهاجم چه نظری دارید؟
آقـــا کریم جـــرأت کرد تا پرســـپولیس 
بیشـــتر حمله کند و به دو گل توســـط 
دو مهاجمش برســـد. عیسی و علیپور 
واقعـــاً خیلـــی بهتر از بازی هـــای قبلی 
کار کردنـــد و بالاخره موفـــق به گلزنی 
شـــدند تـــا نشـــان دهنـــد گلزن هـــای 
خوبـــی هســـتند. تیـــم فقـــط بایـــد 
هجومـــی بـــازی کنـــد و بـــه آنهـــا هـــم 
اعتماد شـــود و تمرینـــات بهتری برای 
ایـــن دو مهاجـــم در نظر گرفته شـــود.

مجتبی شیری: آقا کریم قبول نکرد، سرمربی بزرگ خارجی بیاورند

مدافعان پرسپولیس گلزنی را به مهاجمان بسپارند
رفیعی روی گل باید بهتر عمل می کرد

عزیزیان: مربی خارجی هم گارانتی ندارد
ــت حضور کریم  ــ مجتبی شیری معتقد اس
ــل خیبر تأثیر مثبتش  ــ باقری در بازی مقاب
ــن توصیه های  ــ ــا وجود ای ــ ــت اما ب ــ را گذاش
ــازی بعدی این تیم  ــ ــرای مدافعان و ب ــ فنی ب

مقابل هوادار را دارد.

به نظرتان حضور کریم باقری به 
عنوان سرمربی جواب داد؟

ــرده از  ــ ــر بازی ک ــ ــون بازیکنان کمت ــ ــه چ ــ بل
ــتری برای بازی کردن برخوردار  ــ انگیزه بیش
ــده بودند اما با  ــ ــده و به نوعی تحریک ش ــ ش
ــپولیس حتماً  ــ وجود این من معتقدم پرس
ــاز دارد. حتی در  ــ ــتری نی ــ ــه بازیکنان بیش ــ ب
ــان در این خط  ــ ــاع میانی که بازیکنان م ــ دف
ــتند و حتماً غیبت یک  ــ تمرکز لازم را نداش
ــاس  ــ ــدر و هدایت کننده به خوبی احس ــ لی
ــن کمبود  ــ ــاید ای ــ ــود. در این بین ش ــ می ش
ــاس شود و  ــ ــتر در لیگ نخبگان احس ــ بیش
ــن زمینه تغییرات  ــ ــگاه در ای ــ حتماً باید باش

ــام دهد. ــ خاصی انج
تیم خیبر را چگونه ارزیابی کردید؟

ــرایط  ــ ش ــا  ــ ام ــود  ــ نب ــدی  ــ ب ــم  ــ تی ــر  ــ خیب
ــه محکوم  ــ ــه ای بود ک ــ ــپولیس به گون ــ پرس
ــد باخت  ــ ــد از چن ــ ــروزی بودند و بع ــ ــه پی ــ ب
ــدیداً  ــ ــده بودند ش ــ ــل ش ــ ــه متحم ــ بدی ک
ــود این  ــ ــتند با وج ــ ــرار داش ــ ــار ق ــ تحت فش
ــپولیس  ــ ــدا از دقایقی در نیمه اول، پرس ــ ج

ــدان بود. ــ ــر می ــ ــم برت ــ تی
با گلزنی دو مهاجم پرسپولیس فکر 

می کنید مشکل آنها حل شد؟
ــان خوبی  ــ ــپولیس بازیکن ــ ــان پرس ــ مهاجم

ــتند و من خیلی امیدوارم که گره گشا  ــ هس
ــی که زدند تا  ــ ــوند و حتماً با گل های ــ واقع ش
ــی در آمدند.  ــ ــار روان ــ حدودی زیادی از فش
ــرایط  ــ ــم حتماً در ادامه از ش ــ ــن دو مهاج ــ ای
ــان  ــ ــده و گلزنی هایش ــ ــری برخوردار ش ــ بهت

ــت. ــ ادامه خواهد داش
به نظرتان کریم باقری نباید برای 

ادامه راه برای سرمربیگری راغب تر 
شود و سمت سرمربیگری دایمی را 

قبول کند؟
ــرایط خودش را می داند.  ــ هر کسی بهتر ش
ــت دارم آقا کریم  ــ ــخصاً خیلی دوس ــ من ش
ــرایط خوب تیم سر و سامان  ــ بماند و به ش
ــپولیس حتماً  ــ بدهد اما اگر قبول نکرد پرس
ــاز دارد.  ــ ــزرگ خوب نی ــ ــرمربی ب ــ به یک س
ــزرگ که بتواند درلیگ  ــ یک مربی خارجی ب
ــپولیس  ــ نخبگان و لیگ برتر به خوبی پرس

را هدایت کند.
با توجه به فاصله پنج امتیازی با 

سپاهان صدرنشین و بازی مقابل 
هوادار پیش بینی تان چیست؟

ــتباه ندارد چون چند  ــ ــپولیس حق اش ــ پرس
ــن رو نیاید  ــ ــده از ای ــ باخت بد را متحمل ش
ــود از این  ــ ــردی دیگر را متحمل ش ــ دوباره ب
ــوادار را هم  ــ ــاً ه ــ ــد حتم ــ ــپولس بای ــ رو پرس
ــرگل این  ــ ــت پ ــ ــه باخ ــ ــد و ب ــ ــت ده ــ شکس
ــته باشد.  ــ ــپاهان کاری نداش ــ تیم مقابل س
ــت کم  ــ ــوادار را دس ــ ــد ه ــ ــپولیس نبای ــ پرس
ــازی کند  ــ ــد به گونه ای ب ــ ــرد و حتماً بای ــ بگی

ــود. ــ که برنده ش
فکر می کنید پرسپولیس با برد از 

بحران خارج شد؟
ــد  ــ ــپولیس وارد ش ــ ــه پرس ــ ــوک خوبی ب ــ ش
ــد  ــ ــته باش ــ ــا باید ادامه داش ــ ــن برده ــ اما ای
ــران  ــ بح از  ــی  ــ خوب ــکل  ــ ش ــه  ــ ب ــم  ــ تی ــا  ــ ت
ــود. قطعاً  ــ ــودش خارج ش ــ ــاخته خ ــ خودس
ــخصیت و قدرت مدیریت  ــ در این بین از ش
ــپولیس نباید  ــ ــروزی پرس ــ ــم در پی ــ ــا کری ــ  آق

گذشت.
سیستم بازی چقدر در پیروزی 

پرسپولیس تأثیر داشت؟
ــود و حتماً با  ــ ــده ب ــ ــتم خیلی بهتر ش ــ سیس
ــرایط بازی  ــ ــردن در ش ــ ــازی ک ــ ــم ب ــ دو مهاج
ــپولیس  ــ ــذار بود. من معتقدم پرس ــ تأثیرگ
ــم در  ــ ــه مهاجم ه ــ ــا س ــ ــی ب ــ ــد حت ــ می توان
ــن بین به  ــ ــا در ای ــ ــازی کند ام ــ ــه اش ب ــ خان
ــتر تمرکزشان  ــ نظرم مدافعان هم باید بیش
ــردن خوب  ــ ــاع ک ــ ــوردن و دف ــ را روی گل نخ
ــان را به عهده  ــ بگذارند و گل زدن در تیمش

ــان بگذارند. ــ مهاجم

گفت وگو

ناصر قراگزلو
خبرنگار



اردوگاه آبی

تیم های پایه روی نوار برد
تیم های پایـــه اســـتقلال در روزهای اخیـــر نتایج 
مطلوبـــی بـــه دســـت آورده اند کـــه ایـــن موضوع 
موجـــب ارتقـــای جایـــگاه آنهـــا درجـــدول شـــده 
اســـت. در همین راســـتا تیـــم فوتبـــال نوجوانان 
رقابت هـــای  بیســـت ویکم  هفتـــه  از  اســـتقلال 
لیـــگ برتـــر نوجوانان اســـتان تهـــران در دیداری 
برتـــر و بـــا ارائه یک بازی تماشاگرپســـند بـــا ایجاد 
 موقعیت های پرشـــمار پریـــز زاگرس را بـــا نتیجه 
۳ بر یـــک شکســـت داد. در ادامـــه بازی های پایه 
تیـــم امیـــد اســـتقلال نیز بـــرد دیگـــری را بـــه نام 
خود ثبـــت کرده اســـت. برتری یک بـــر صفر امید 
استقلال مقابل مقاومت در هفته بیست وچهارم 
لیـــگ برتر امیدهـــا نشـــان دهنده رشـــد تیم های 
پایـــه در روزهـــای اخیـــر اســـت. بدون شـــک اگر 
مدیریـــت در ســـطح آکادمـــی اســـتقلال مطلوب 
باشـــد، بازیکنان بســـیاری از رده هـــای پایه به رده 

بزرگســـالان راه خواهنـــد یافت.

نتیجه دو شکایت از باشگاه 
استقلال

تکلیف باشـــگاه اســـتقلال در دو پرونده انضباطی 
مشـــخص شـــده و کمیته انضباطـــی در نتیجه دو 
پرونده را به این شـــرح اعلام کرده اســـت: با توجه 
به شـــکایت جواد جعفری از باشگاه استقلال، این 
باشـــگاه به پرداخت مبلغ 700میلیـــون ریال بابت 
اصل خواســـته و مبلغ 26میلیون و 950هزار ریال 
بابـــت هزینه دادرســـی در حق خواهـــان محکوم 
شـــد. در حکـــم دیگـــری آمـــده: در پی شـــکایت 
امیررضا رجبی از باشـــگاه اســـتقلال، این باشگاه 
بـــه پرداخت مبلـــغ 600میلیـــون ریـــال بابت اصل 
خواســـته و مبلغ 23میلیـــون و 100 هزار ریال بابت 

هزینه دادرســـی در حق خواهان محکوم شـــد.

جای خالی مهرداد محمدی

ســـعید مراغه چیـــان معتقد اســـت کـــه ازابتدای 
فصـــل بایـــد موســـیمانه ســـرمربی می شـــد. او 
همچنیـــن گفته اســـت: »بایـــد از ابتـــدای فصل 
موســـیمانه ســـرمربی می شـــد. این تیـــم را خود 
موسیمانه نبسته است. اســـتقلال نیاز به بازیکن 
توپ پخش کن و شـــوتزن دارد. تعداد مصدومیت 
تیم هم بالاست و شـــاید اگر مهرداد محمدی این 
روزها در ترکیب بود، شـــرایط تیم بهتر می شـــد. 
در حال حاضر در کارهای دفاعی بســـیار خوب کار 
می کنیم و امیدوارم در بخش هجومی مشـــکلات 
برطـــرف شـــود. در ایـــن میـــان بایـــد اشـــاره کنم 
برخی بازیکنان اصلاً در حد اســـتقلال نیســـتند. 
می دانـــم اســـتقلال بهتـــر می شـــود امـــا نیـــاز به 

زمـــان داریم.«

فریب هشتگ ها را نخورید
بعـــد از تســـاوی اســـتقلال مقابل چادرملـــوی یزد 
شـــایعاتی پیرامون احتمـــال برکناری موســـیمانه 
دســـت بـــه دســـت شـــد کـــه بســـیار عجیـــب و 
شـــگفت انگیز بود. این ســـؤال به وجـــود آمده که 
بـــه واقع چطور می شـــود بعـــد از زمـــان نه چندان 
زیـــادی از حضور موســـیمانه در اســـتقلال این طور 
علیـــه او جبهه ســـازی شـــود. برخـــی رســـانه های 
اســـتقلال نیـــز در واکنش به ایـــن اتفاقات مدعی 
شدند که انتشار این شـــایعات ساخته رسانه های 
منتســـب به رقیب ســـنتی اســـت اما پیشکسوتان 
اســـتقلال نظر دیگری داده اند و معتقدند که خود 
هواداران این باشـــگاه نباید، گول جریان سازی ها 
و هشـــتگ ها را بخورند و باید طـــوری قدم بردارند 
کـــه تیـــم لطمـــه نبینـــد. محمدرضـــا مهرانپـــور، 
پیشکســـوت اســـتقلال در ایـــن خصـــوص گفته: 
»هـــواداران باید پای تیم محبوب شـــان بایســـتند 
و فریـــب هشـــتگ ها را نخورند. اســـتقلال فصل را 

بد شـــروع کـــرد و هنوز بیمار اســـت.«

پیغام بازیکنان پرسپولیس به 
بازیکنان استقلال

برخی بازیکنان پرســـپولیس در روزهای اخیر با رفقای 
اســـتقلالی خـــود تماس گرفتـــه و از آنها خواســـته اند 
دربـــازی بـــا ســـپاهان با قـــدرت ظاهـــر شـــوند و بازی 
را بـــا برتـــری تمـــام کننـــد. اگـــر اســـتقلال موفـــق به 
کســـب پیـــروزی در ایـــن بازی مهم شـــود و از آن ســـو 
پرســـپولیس بتوانـــد هـــوادار را ببـــرد کـــه بـــا توجـــه 
بـــه ضعـــف عمیـــق هـــوادار ایـــن بـــرد قطعی بـــه نظر 
می رســـد، آنگاه پرســـپولیس 29امتیازی خواهد شـــد 
و فاصلـــه کمـــی با ســـپاهان خواهد داشـــت. در واقع 
درخواســـت پرسپولیســـی ها از رفقای استقلالی خود 
مبنی بر انجـــام یک بازی کاملاً جدی با هدف کســـب 
پیـــروزی مقابل ســـپاهان نشـــأت گرفتـــه از میل آنها 
بـــه بازگشـــت دوباره به صـــف مدعیان اســـت که باید 
دیـــد دو رقیب ســـنتی فوتبـــال ایران آیـــا در بازی های 
ایـــن هفته به نفع هـــم کار خواهند کرد یـــا خیر. البته 
اگـــر پرســـپولیس هـــوادار را در بازی چهارشنبه شـــب 
ببـــرد لااقل برای 24ســـاعت بـــه 2امتیازی ســـپاهان 

خواهد رســـید. 
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جدایی مدافع آبی ها شایعه است

استقلال به فلاح رضایتنامه نمی دهد

هافبک ازبک، بازیکن آزاد استقلال مقابل سپاهان

چشم امید پیتسو به ماشاریپوف

نیم فصل دوم از هافبک طراح رونمایی می شود

مهدی پور در انتظار تأیید موسیمانه
درحالی که شـــایعاتی پیرامون جدایی ســـامان 
فـــلاح از اســـتقلال به گـــوش می رســـد و حتی 
خبرهایی درباره معاوضه یـــا انتقال قرضی این 
بازیکن در نیم فصل منتشـــر شـــده اما باشگاه 
اســـتقلال بنا ندارد هیچ یـــک از مدافعان خود 

را در نیم فصـــل به تیم دیگـــری انتقاد دهد.
 بـــا توجه بـــه بـــرآوردی کـــه موســـیمانه انجام 
داده و ایـــن موضـــوع را بـــه گـــوش مســـئولان 
باشـــگاه استقلال نیز رســـانده اولویت او خرید 

بازیکنـــان هجومـــی جدید اســـت.
 در واقـــع موســـیمانه هیـــچ برنامـــه ای بـــرای 
تقویـــت خط دفاع ندارد و معتقد اســـت بودن 
بازیکنانـــی همچون ســـیلوا، مرادمنـــد، ایمان 
ســـلیمی، فـــلاح و روزبه چشـــمی کـــه قابلیت 
بـــازی در خط دفـــاع را دارنـــد، تمـــام نیازهای 

دفاعـــی اســـتقلال را تأمین خواهنـــد کرد.
 ضمـــن اینکه در بـــازی اخیر اســـتقلال مقابل 
از  یـــزد دیدیـــم کـــه موســـیمانه  چادرملـــوی 

زکی پـــور نیـــز بـــه عنـــوان یکـــی از 3 ضلع 
دفاعـــی خـــود نیز اســـتفاده کرد و نشـــان 
داد روی ایـــن بازیکـــن نیز بـــه عنوان یکی 

از ضلع هـــای دفاعی در صـــورت لزوم 
حســـاب می کنـــد.

بـــه  موســـیمانه  اینکـــه  مع الوصـــف   
مدیران اســـتقلال اعـــلام کرده نیـــازی به 
جـــذب مدافع جدیـــد ندارد، برخواســـته 
از همین تعـــدد بازیکـــن در خط دفاعی 
اســـت و هیچ یک از بازیکنان این پست 
از اســـتقلال جـــدا نخواهند شـــد، حتی 
ســـامان فـــلاح که ایـــن اواخر شـــایعاتی 
پیرامـــون جدایـــی اش از اســـتقلال بـــه 

گوش رســـیده اســـت. درواقع موسیمانه 
قصـــد دارد با حفـــظ همه مدافعـــان، تیمش 

و  کنـــد  تقویـــت  را در بخش هـــای هجومـــی 
بازیکنانـــی را بـــه خدمـــت بگیـــرد که بـــرای او 

کارایـــی کافی داشـــته باشـــند.

جلال الدیـــن ماشـــاریپوف در هفته هـــای اخیـــر 
پیشـــرفت محسوسی درترکیب اســـتقلال داشته 
و بـــه ماننـــد بازی هـــای اثرگـــذاری کـــه درترکیب 
تیم ملی کشـــورش ازبکســـتان انجـــام می دهد، 
خطرناک تـــر  مهـــره ای  بـــه  نیـــز  اســـتقلال  در 
درخـــط حمله تبدیل شـــده اســـت. گرچـــه هنوز 
ماشـــاریپوف نتوانســـته شـــمار موقعیت سازی ها 
یـــا گل هـــای خـــود در اســـتقلال را چشـــمگیرتر 
کند اما پیشـــرفت او کاملاً محســـوس اســـت و در 

ترکیب اســـتقلال بازیکن قابل اعتمادتری جلوه 
می کنـــد. موســـیمانه نیز پیشـــرفت ایـــن بازیکن 
ازبـــک را به وضـــوح احســـاس کرده و بـــه همین 
دلیـــل هم هســـت کـــه بـــه او درترکیـــب تیمش 
آزادی عملـــی بیشـــتری داده اســـت تـــا محبوس 
بـــه بازی در یک پســـت نباشـــد و شـــعاع حرکتی 
بیشتری داشـــته باشد. موســـیمانه قصد دارد در 
بازی بـــا ســـپاهان نیـــز از ماشـــاریپوف به عنوان 
بازیکـــن آزادی در فـــاز هجومـــی اســـتفاده کرده 

و آزادی عمـــل را دوبـــاره در اختیـــار ایـــن بازیکن 
قـــرار دهد تا در ایـــن بازی فوق حســـاس از تمام 
ظرفیت هـــای تکنیکی خود بهـــره بگیرد. در واقع 
ســـرمربی اســـتقلال چشـــم امید به بازیکنی دارد 
که شـــاید این روزهـــا مهم ترین چهره اســـتقلال 
در خط حمله محســـوب می شـــود و اگر روی فرم 
ایده آل بدنی باشـــد، قطعاً استقلال روز خوبی در 
خط حمله اســـتقلال خواهد داشت. موسیمانه 
بدون اینکه بخواهد بـــازی احتیاط آمیزی مقابل 

ســـپاهان انجام دهد، عناصر هجومـــی  خود را به 
خـــط  کرده تـــا از این بـــازی امتیازات کامـــل را به 
دســـت آورد. به هرحـــال او خـــوب می دانـــد کـــه 
برتری مقابل ســـپاهان در بـــازی پایانی نیم فصل 
تـــا چـــه انـــدازه در روحیه بخشـــی به اســـتقلال و 
بازیکنـــان مفید اســـت و جایـــگاه او را در این تیم 
ســـفت و محکـــم خواهد کرد. شـــاید اســـتقلال 
باهمین ماشـــاریپوف روز سختی را برای سپاهان 

مدعی رقـــم بزند.

بازیســـازی دارد و  اســـتقلال مشـــکل 
فقـــدان بازیکنانی کـــه بتواننـــد در هر 
بازی موقعیت هـــای متعـــددی را برای 
ایـــن تیـــم ایجـــاد کننـــد، بشـــدت در 

اســـتقلال احســـاس می شـــود.
 هرچنـــد که اســـتقلال موســـیمانه نســـبت به 
اســـتقلال نکونام پیشـــرفت های محسوســـی 
به خصـــوص در فـــاز دفاعـــی داشـــته امـــا این 
و  هـــواداران  مطلـــوب  همچنـــان  وضعیـــت 
کارشناســـان و پیشکســـوتان این باشگاه نیست 
و همچنـــان انتقـــادات متعـــددی نســـبت بـــه 
وضعیـــت اســـتقلال در فصـــل جاری می شـــود.
 یکـــی از عمـــده مشـــکلات اســـتقلال در واقـــع 
همیـــن فقـــدان بازیکـــن طـــراح در خـــط میانی 
بـــوده کـــه همچنان به عنـــوان یک حفـــره بزرگ 

در اســـتقلال بـــه چشـــم می خورد.
 در نیم فصـــل دوم اما موســـیمانه قصد دارد این 
مشـــکل را تا حد زیادی از بین ببـــرد و هیچ بعید 

نیســـت که مهـــدی مهدی پور کـــه از فصل پیش 
مصدوم شـــد و نیم فصل اول را نیز از دست داد، 
بازیکنی باشـــد که در این پســـت نیاز استقلال را 

کند. برطرف 
 قـــرار اســـت مهدی پـــور بـــزودی مـــورد ارزیابی 
دقیـــق ســـرمربی اســـتقلال قـــرار بگیرد تـــا اگر 
مورد تأیید نهایی قرار گرفـــت، در نیم فصل دوم 
به فهرســـت بازیکنـــان اضافه شـــود و در ترکیب 

اســـتقلال به میـــدان برود.
 مهدی پـــور در دوران حضـــورش در اســـتقلال 
بازیکن متوســـطی بوده و گاهی با درخشش های 
مقطعـــی حتـــی به تیـــم ملـــی هم دعوت شـــده 
اســـت کـــه بایـــد دیـــد اگـــر دوبـــاره بـــه لیســـت 
اســـتقلال بازگـــردد آیا قـــادر بـــه بـــرآورده کردن 
انتظـــارات خواهـــد بـــود یـــا خیـــر؟! بـــه هرحال 
مهدی پـــور بـــا فضـــای تیـــم هـــم آشـــنا اســـت و 
شـــاید به دلیل مصدومیتی که داشـــته دستمزد 

آنچنانـــی هـــم  طلـــب نکند.

بدهی 90 میلیاردی به بوسنیایی ها صحت ندارد

زیلیکیچ و کیوسفسکی 300هزار دلار  طلب دارند

پســـت های  در  جدیـــدی  بازیکـــن 
مهم بـــه خدمـــت نمی گرفـــت قطعاً 
مدیـــران مورد انتقـــاد هـــواداران قرار 
می گرفتنـــد. بـــه هرحـــال زیلیکیـــچ 

هـــم بازیکنی نبـــود که قابلیـــت بازی 
در ترکیب اســـتقلال را نداشته باشد 
امـــا ســـرمربی ســـابق اســـتقلال بـــه 
دلیـــل اختلافاتـــی کـــه بـــا مدیـــران 

داشـــت حکـــم بـــه کنـــار رفتـــن این 
بازیکن داد و با بازگشـــت حسینی نیز 
کیوسفســـکی رفت تا اکنـــون یک بار 
مالـــی ناخواســـته روی دوش مالکان 

باشـــگاه اســـتقلال بیفتد. به هرحال 
در ماجرای بدهی باشـــگاه اســـتقلال 
به ایـــن دو بازیکن نمی تـــوان مدیران 
را بابـــت جذب آنهـــا زیر ســـؤال برد.

در روزهـــای اخیـــر اعـــداد و ارقـــام 
بدهـــی  میـــزان  دربـــاره  مختلفـــی 
اســـتقلال به زیلیکیچ و کیوسفسکی 
اســـتقلال  بوســـینایی  بازیکـــن  دو 
در رســـانه ها منتشـــر شـــده اســـت. 
برخی صحبت از بدهـــی 90میلیاردی 
بدهـــی  از  برخـــی هـــم  و  کرده انـــد 
میـــان  بـــه  صحبـــت  50میلیـــاردی 
آورده انـــد. اما این اعـــداد و ارقامی که 
مطرح شـــده صحت ندارد و براساس 
پیگیـــری ایـــران ورزشـــی از باشـــگاه 
اســـتقلال مشـــخص شـــد که بدهی 
بـــه زیلیکیـــچ و کیوسفســـکی کمتـــر 
از اعـــداد و ارقامـــی اســـت کـــه اعلام 
شـــده است. باشگاه اســـتقلال با این 
دو بازیکـــن قـــرارداد 450هـــزار دلاری 
منعقـــد کـــرده و با توجه بـــه اینکه هر 
دو بازیکن با دیگر باشـــگاه ها قرارداد 
امضا کرده اند مبلغی کـــه بعد از عقد 
قـــرارداد جدیـــد از تیـــم جدیـــد خود 
دریافـــت کرده انـــد از مبلـــغ اصلـــی 
قراردادشـــان بـــا باشـــگاه اســـتقلال 
طبـــق قوانیـــن کســـر خواهـــد شـــد. 
طبق برآوردی که از ســـوی مســـئولان 
باشـــگاه اســـتقلال شـــده، این بدهی 
کمتـــر از 300هـــزار دلار خواهـــد بود و 
حتی ممکن اســـت تا مبلـــغ 250هزار 
دلار نیـــز کاهش یابـــد. بنابراین نباید 
بـــه اعـــداد و ارقامی که دربـــاره بدهی 
این باشـــگاه به دو بازیکن بوسنیایی 
در روزهای گذشـــته اشاره شد استناد 

کـــرد و طبق آنچه مســـئولان باشـــگاه 
اســـتقلال نیـــز تأیید کرده انـــد بدهی 
کاهـــش قابـــل توجهی خواهد شـــد. 
حـــال اگـــر دو بازیکـــن بوســـنیایی با 
باشـــگاهی قـــرارداد منعقـــد نکـــرده  
بودنـــد، ماجـــرا طـــور دیگـــری جلـــو 
می رفـــت و بدهـــی باشـــگاه بیشـــتر 
می شـــد که در آن صـــورت نیز بدهی 
بـــه 90میلیارد نمی رســـید. به هرحال 
باشـــگاه اســـتقلال در تـــلاش اســـت 
تـــا جـــای ممکـــن از صدمـــات مالی 
از  ایـــن قـــرارداد بکاهـــد.  از  ناشـــی 
ســـویی باید به مدیران اســـتقلال نیز 
حـــق داد که در ایـــن ماجـــرا زودتر از 
نکونام عمـــل کرده باشـــند. هرچند 
کـــه انتقاداتـــی بـــه نـــوع مدیریـــت 
احمد شـــهریاری بود امـــا در آن برهه 
کـــه ســـرمربی اســـتقلال مشـــخص 
نبـــود و شـــایعاتی پیرامـــون جدایـــی 
احتمالـــی سیدحســـین حســـینی از 
اســـتقلال نیز بـــه گوش می رســـید و 
حتـــی ممکن بـــود شـــماره یک فصل 
پیش به لیـــگ یونان بـــرود، مدیران 
اســـتقلال در راســـتای عقد قرارداد با 
بازیکنان بوســـنیایی اقدام درســـتی 
انجـــام دادنـــد و نبایـــد در آن مقطع 
کـــه نـــه تکلیف ســـرمربی مشـــخص 
حســـینی،  سیدحســـین  ونـــه  بـــود 
می گذاشـــتند  دســـت  روی  دســـت 
خدمـــت  بـــه  جدیـــدی  بازیکـــن  و 
نمی گرفتند. بدون شـــک اگر اوضاع 
بـــه همـــان منـــوال پیـــش می رفت و 
نکونـــام مجـــوز حضـــور دراســـتقلال 
را نمی یافـــت و سیدحســـین نیـــز به 
لیگ یونـــان می رفت و اگر اســـتقلال 

 با توجه به 
اینکه هر 

دو بازیکن 
با دیگر 

باشگاه ها 
قرارداد امضا 

کرده اند 
مبلغی که 

بعد از عقد 
قرارداد جدید 

از تیم جدید 
خود دریافت 

کرده اند از 
مبلغ اصلی 

قراردادشان 
با باشگاه 
استقلال 

طبق قوانین 
کسر خواهد 

شد

گزارش یک

من آزادی باز هستم

دین محمدی: برای تیم 98 افت دارد به تیمی ببازد

ســـیروس دین محمدی هافبک ســـابق 
تیم ملی کشـــورمان و تیم اســـتقلال که 
قرار اســـت در قالـــب یکـــی از بازیکنان 
تیـــم ملـــی جـــام جهانـــی 98 در بـــازی 
امروز مقابل دو تیم منتخب ســـرخابی 
بـــه میـــدان بـــرود گفت و گویـــی جالب 
توجهی با ایران ورزشـــی داشت، شوتزن 
قهـــاری کـــه همیشـــه یکـــی از بهتریـــن 
بازیکنان تیم اســـتقلال و تیم ملی بود و 
یکی از بازیکنان شاخص و هافبک های 

خـــوب تیم ملی محســـوب می شـــد.

بهترین نسل فوتبال ایران کدام 

تیم ملی است، تیم ملی سال 
98 میلادی یا بقیه نسل ها، چون 

بازیکنان هر نسل خودشان را 
بهترین نسل می دانند، هر چند 

بیشتر مردم نسل 98 را دوست 
دارند؟

مـــن فکـــر می کنـــم بایـــد بـــه همه 
ملـــی  تیـــم  بازیکنـــان  و  نســـل ها 
احتـــرام گذاشـــت چون همـــه آنها 
بـــرای پرچـــم ایـــران و خوشـــحالی 
دل مـــردم تمـــام تلاش خودشـــان 
را انجـــام دادند و انتخـــاب بهترین 
نســـل را به مردم و انتخاب آنها باید 

واگـــذار کرد.
در رابطه با بازی امروزتان مقابل 
تیم سرخابی چه صحبتی دارید؟

بـــه هر حـــال خوشـــحالم باز هـــم دور 
هم جمـــع می شـــویم تا یـــاد و خاطره 
گذشـــته و بازی های زیبای خودمان را 
در ذهن مـــردم زنده کنیـــم. امیدوارم 

تیـــم شـــاهد  از دو  را  بـــازی زیبایـــی 
باشـــیم که هـــم خودمان و هـــم مردم 

از تماشـــای آن لـــذت ببرند.
برای تیم منتخب سرخابی کری 

خواندی؟
نه آقـــا کـــری  خواندنی در کار نیســـت 
چون آنها هم همه دوســـتان خودمان 
هســـتند بلکـــه منظـــور دور هم جمع 
شـــدن و انجام بـــازی زیباســـت که در 

خاطره هـــا بماند.
در این رابطه که قرار است وی ای آر 

در بازی تان مقابل تیم سرخابی 
آزمایش شود چه نظری داری؟

مـــا کاری می کنیـــم که کار بـــه وی ای آر 
کشـــیده نشـــود و بـــا یک شـــوت از راه 
دور کار را تمـــام خواهـــم کـــرد. از آن 
گذشـــته من آزادی باز هستم و در این 
ورزشـــگاه همیشـــه بهتریـــن بازی ها را 
ارائـــه داده ام و برای بازی در ورزشـــگاه 
تـــا در  آزادی لحظه شـــماری می کنـــم 

مســـتطیل ســـبز توانایی های خودم را 
نشـــان دهم.

اما تیم 98 که مقابل تیم منتخب 
خراسان در مشهد بازی کرد که زیاد 

تیم آماده ای نبود و بازی اش هم 
با نتیجه دوبردو مساوی به پایان 

رسید؟
من کـــه خیلـــی ســـرحالم و در همان 
بازی تیـــم 98 مقابل منتخب مشـــهد 
هم تا زمانـــی که من در بـــازی بودم با 
نتیجه 2 بر یـــک از حریف پیش بودیم 
و مـــن بـــازی را 2 بر یک برنـــده تحویل 
دادم و بیـــرون آمـــدم و کاری به نتیجه 

ندارم. پایانی 
حالا نگفتی که در بازی امروز چه 

نتیجه ای رقم می خورد؟
بـــه هر حال تیـــم 98 بایـــد در هر بازی 
پیروز شـــود و برای ما افـــت دارد که در 
بازی برنـــده نشـــویم و اصـــلاً تیم مان 
ســـنگین باشـــد و حتـــی ســـرحال هم 

نباشـــد باید برنده باشـــد چون همه از 
تیـــم 98 انتظـــار برد دارنـــد و خودمان 
هم بـــه چیزی جز برد فکـــر نمی کنیم.

در بازی مقابل تیم خراسان که 
علی پروین سرمربی تان بود، این 

بار سرمربی تان چه کسی است؟
نـــدارم چـــون حمیـــد  واقعـــاً خبـــر   
اســـتیلی و محمدرضا مهـــدوی بچه ها 
را دعـــوت کرده انـــد و مـــا هـــم امـــروز 
در زمیـــن انجام وظیفـــه خواهیم کرد 
و از ســـرمربی تیم مـــان و بقیـــه موارد 

نـــدارم. خبری 
بعد از مدت ها قرار است در 

ورزشگاه آزادی بازی کنید، در این 
رابطه چه احساسی داری؟

و  رم  ا د بـــی  خو خیلـــی  س  حســـا ا
امیدوارم در ورزشگاه آزادی شاهد یک 
ورزشـــگاه مـــدرن و کاملاً شـــیک که به 
خوبی همـــه ایراداتش برطرف شـــده 
باشـــد و تغییرات زیـــادی در آن لحاظ 
شـــده باشد را شاهد باشـــیم و بهترین 

نمایـــش را از خودمـــان ارائـــه دهیم.

گفت و گوی اختصاصی

ناصر قراگزلو
خبر  نگار



  بعد از شیراز و اصفهان
این بار نوبت به تهران رسید

در پوستر باشگاه تاتنهام 
که زمان پخش بازی  این 
تیم مقابل ولورهمپتون 

به وقت شهرهای 
مختلف جهان نوشته 
شده  است، نام تهران 
نیز به چشم می خورد. 

این باشگاه پیش تر 
نام شهرهای شیراز و 
اصفهان از ایران را در 
پوستر خود قرار داده 

بود.

برف بازی موسیمانه در جاده چالوس

بچه عقاب در کنار پدر

تمرینـــات اســـتقلال پـــس 
از بـــازی بـــا چادرملـــو بـــه 
مـــدت 48 ســـاعت تعطیل 
شـــد و پیتســـو موســـیمانه 
ه  تـــا کو ت  تعطیـــلا یـــن  ا
در  داد  ترجیـــح  را  مـــدت 
کنار خانـــواده ســـپری کند 
و به شـــمال کشـــور بـــرود. 
بـــه  نه  ســـیما مو پیتســـو 
همـــراه خانـــواده اش، ایـــن 
را در چالـــوس  تعطیـــلات 
ســـپری کـــرد. این شـــهر در 
روزهای اخیر شـــاهد بارش 
برف بوده اســـت و خانواده 
موســـیمانه تصویری از خود 
در این منظره برفی منتشـــر 

کرده انـــد.

امیـــر عابـــدزاده، دروازه بـــان 
تیـــم کاســـتیون اســـپانیا، به 
مناســـبت تعطیلات سال نو 
میـــلادی تصویری بـــه همراه 
پـــدرش احمدرضـــا عابدزاده 
اســـطوره فوتبـــال ایـــران در 
شبکه های اجتماعی منتشر 
کـــرد. ایـــن روزها بـــا توجه به 
تعطیلات مسابقات، فرصت 
اســـتراحت بـــرای عابـــدزاده 
پیـــش آمده و به تهران ســـفر 
کرده اســـت تا چنـــد روزی را 
در کنار خانواده خود ســـپری 

. کند

در حاشیه

iranvarzeshii

ریو فردیناند که سابقه شش بار قهرمانی 
در لیگ برتر را در کارنامه دارد، در برنامه 
یوتیوب خود از انزو مارسکا حمایت کرد. 
او به تحول چشمگیر چلسی تحت هدایت 
سرمربی ایتالیایی اشاره کرد و معتقد است 
مارسکا توانسته تیم چلسی را که در فصل 
گذشته عملکرد ضعیفی داشت، از بحران 

ج کرده و به جمع مدعیان قهرمانی  خار
بازگرداند. فردیناند در پادکست شخصی 
خود در خصوص انتخاب بهترین سرمربی 
لیگ برتر از دیدگاه او گفت: »تفاوت زیادی 
بین اسلوت و مارسکا نیست؛ اما من فکر 
می کنم مارسکا با ورود به چلسی، تیم را از 
شرایط آشفته و بحرانی نجات داد. اسلوت 

در حال حاضر بهترین مربی لیگ نیست؛ 
او تیمی آماده و در یک محیط پایدار را تحویل 
گرفت، اما چلسی شرایط متفاوتی دارد. 
مالکیت باشگاه مدام در حال تغییر است 
و این بی ثباتی بر تیم تأثیر می گذارد. با این 
حال، مارسکا توانسته است این مشکلات را 

مدیریت کند و تیم را به موفقیت برساند.«

فردیناند: اسلوت بهترین مربی حال حاضر لیگ برتر نیست  روزنامـــــه  ورزشی صبـــــح ایـران 
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فضای مجازی

سوژه

گزارش تصویری

صفحه رسمی لیگ یک فرانسه در شبکه 
اجتماعی X )توئیتر سابق( به صحبت های 
داد.  نشان  واکنش  رونالدو  کریستیانو 
رونالدو در مصاحبه اخیرش در مراسم 
گلوب ساکر۲۰۲۴ با ادعایی جنجالی به 
یک  لیگ  از  عربستان  لیگ  بودن  بهتر 
فرانسه اشاره کرده و دمای بالای هوا در 
عربستان سعودی را یکی از دلایل سخت تر 
بودن بازی در این کشور عنوان کرده بود. 
حالا صفحه اسپانیایی لیگ یک فرانسه 
در شبکه اجتماعی X، با انتشار عکسی از 
لیونل مسی پس از قهرمانی در جام جهانی 
۲۰۲۲، به  شکلی طعنه آمیز نوشت: »لیونل 

مسی در دمای ۳۸ درجه ای!«
قایدی به یونان لینک شد

اتحاد  در  را  خوبی  فصل  که  قایدی  مهدی 
کلبا سپری می کند ممکن است برای ادامه  
فصل پیش رو یا فصول آینده راهی تیم های 
تیم  بوشهری  مهاجم  شود.  اروپایی  خوب 
ملی فوتبال کشورمان که یکی از مردان مورد 
اعتماد امیر قلعه نویی نیز به شمار می رود، در 
این فصل توانسته تا آمار 8 گل و 4 پاس گل را 
برای اتحاد کلبا به ثبت برساند. با اعلام سایت 
معتبر ترانسفرمارکت، قایدی یکی از گزینه های 
المپیاکوس یونان برای تقویت خط حمله اش 
گذشته  فصل  که  یونانی  تیم  بود.  خواهد 
قهرمان لیگ کنفرانس شده بود در حال حاضر 
صدرنشین لیگ یونان است و در لیگ اروپا هم 

در رده  پانزدهم قرار دارد.

این روزها که بحث فوتبـــال و رقابت های 
باشـــگاهی داغ تر از همیشـــه است، هیچ 
چیـــزی به انـــدازه تقابـــل تاریخـــی میان 
بارســـلونا و رئـــال مادرید، تماشـــاگران را 
به وجد نمـــی آورد. یکـــی از عجیب ترین 
و جنجالی تریـــن نتایجـــی کـــه تاکنون در 
تاریـــخ فوتبـــال به ثبت رســـیده اســـت، 
مربـــوط به دیـــدار دو تیم در ســـال 1943 
و باخت 11-1 بارســـلونا اســـت. این نتیجه 
بـــه عنوان یک افســـانه در تاریـــخ فوتبال 
اســـپانیا شناخته می شـــود. افسانه ای که 
بســـیاری آن را تحت تأثیر سیاســـت های 
رژیم فرانکـــو و حمایت هـــای بی دریغ او 
از رئـــال مادرید تفســـیر می کننـــد. اما آیا 
واقعـــاً این نتیجـــه به خودی خود نشـــانی 
از قـــدرت برتر رئال مادریـــد دارد، یا بافت 

سیاســـی و اجتماعـــی آن روزگار نیـــز در 
شـــکل گیری ایـــن نتیجه تلخ مؤثـــر بوده 

؟ ست ا
ششـــم ژوئـــن 1943، عرصـــه جدالی بود 
کـــه دو تیـــم بارســـلونا و رئـــال مادرید در 
نیمه نهایـــی جـــام حذفـــی اســـپانیا بـــه 
مصـــاف هم رفتنـــد. بـــازی در ورزشـــگاه 
لس کورتس برگزار شـــد و 320.800هوادار 
بـــرای تشـــویق تیـــم محبوبشـــان در این 
دیـــدار حاضـــر بودند. بارســـلونا بـــا بازی 
خـــوب خـــود توانســـت در بـــازی رفت با 
نتیجـــه 3 بر صفر بـــه پیروزی برســـد، اما 
رئالی ها بشـــدت نســـبت به ایـــن نتیجه 
معتـــرض و مدعـــی بودنـــد کـــه گل های 
بارســـلونا بـــا اشـــتباهات داوری بـــه ثمر 

رســـیده است.
هـــواداران بارســـلونا، پـــس از ایـــن بازی 
و در پـــی اعتراضـــات مـــداوم رئالی هـــا، 
بـــا صـــدای ســـوت های ممتـــد خـــود به 
آنهـــا پاســـخ دادنـــد. این تنش هـــا حتی 
به قـــدری ادامه یافت کـــه ادواردو تئوس، 
دروازه بان اســـبق رئال به هـــواداران رئال 
توصیه کـــرد که در دیدار برگشـــت انتقام 

بگیرند. در این بین، فشـــار بـــر هواداران 
بارســـلونا به خصوص در دیدار برگشـــت 

شـــکل وحشـــتناکی به خـــود گرفت.
هنگامـــی کـــه بارســـایی ها وارد ورزشـــگاه 
شـــامارتین شدند، با چشـــم انداز بشدت 
تنش زای هواداران رئال روبه رو شدند که 
تماماً آمـــاده انتقام بودند، بـــه طوری که 
در طـــول بازی، هـــواداران رئـــال با پرتاب 
ســـکه و بطـــری آب بـــه ســـمت بازیکنان 
بارســـا، از آنها اســـتقبال کردنـــد. در این 
پروســـه، بارســـلونا بشـــدت تحت فشـــار 
قرار گرفـــت و حتـــی در دقایـــق ابتدایی 
بـــازی دو گل از رئـــال دریافـــت کـــرد. بـــا 
اخراج ژوزه کرونا، مدافع بارســـا، شـــرایط 
به طور اساســـی به نفع رئـــال پیش رفت 
و در نهایت نیمـــه اول با نتیجه 8 بر صفر 
بـــه پایان رســـید. بـــازی به این شـــدت و 
با ایـــن نتیجه، کاملاً از دســـت بارســـلونا 
خارج شـــده و روحیه بازیکنـــان این تیم 
بشدت تضعیف شـــده بود. در این میان، 
اقدامات یک سرهنگ پلیس در رختکن 
تیـــم بارســـلونا بشـــدت تأثیرگـــذار بود، 
جو ورزشـــگاه طـــوری بود که بارســـایی ها 

تصمیـــم گرفتند بـــرای نیمـــه دوم داخل 
میـــدان نروند اما ســـرهنگی وارد رختکن 
شـــد و تهدید کرد کـــه: یا زنـــدان بروید، 
یـــا به داخـــل میـــدان بروید، بـــازی کنید 

و ببازید!
در نیمـــه دوم، رئـــال مادرید توانســـت با 
فشـــار به وجـــود آمـــده، ســـه گل دیگر به 
ثمر برساند و نتیجه را به 11-1 برساند. این 
نتیجـــه نه تنها موجـــب حذف بارســـلونا 
از جـــام حذفی شـــد، بلکـــه به مثابه یک 
جنجـــال سیاســـی بـــه تاریخ پیوســـت. 
مادریدی هـــا بـــا وجـــود پیـــروزی در این 
بازی، در فینال به اتلتیک بیلبائو باختند 
اما ایـــن نتیجـــه همچنان به عنـــوان یک 
علامت سؤال در ذهن هواداران بارسلونا 
باقـــی مانده اســـت. این نتیجـــه)11-1( به 
مـــرور تبدیـــل بـــه یک افســـانه شـــد؛ به 
طوری که هنوز هم هواداران بارســـا، آن را 
یک مســـابقه کاملاً سیاســـی می دانند اما 
واقعیـــت این بـــود که فقط به هـــواداران 
رئـــال، فرصـــت انتقـــام داده شـــد و آنها 
هم بـــه خشـــن ترین شـــکل ممکـــن، از 

کاتالان هـــا انتقـــام گرفتند.

اتاق VAR بسته می شود
از  اســـپانیا  دپورتیـــوو  مونـــدو  نشـــریه   
تصمیمات جدیـــد فیفا در زمینـــه داوری 
فوتبـــال خبـــر داده اســـت. اتـــاق فرمان 
VAR متشـــکل از 3 نفر یعنـــی کمک داور 
ویدیویی، دســـتیار کمـــک داور ویدیویی 

و اپراتـــور بازپخش اســـت.
فدراســـیون جهانـــی فوتبال بـــرای اولین 

بار تکنولـــوژی کمـــک داور ویدیویی را در 
ســـال 2017 در بوندس لیگا اجرایی کرد و 
بعد از آن در تمام مســـابقات بین المللی 
مثـــل جـــام جهانـــی و لیگ هـــای فوتبال 

دنیا بـــه کار رفت.
نشـــریه اســـپانیایی می نویســـد کـــه فیفا 
قصـــد دارد »هزینـــه VAR را کاهش دهد« 

کـــه با حذف اتاق VAR تنها داور وســـط با 
درخواســـت دو تیم به بررســـی صحنه در 
کنار زمین از دوربیـــن VAR می پردازد. بر 
اســـاس گزارش موندو، بر اســـاس قانون 
جدیـــد هـــر تیـــم »دو بـــار در یـــک بازی 
می توانند بـــه یک صحنه اعتـــراض کنند 

و درخواســـت VAR بدهند«.

 NBA دستبرد به خانه فوق ستاره
ستاره  فوق  دانچیچ  لوکا  بدشانسی های  ادامه  در 
تیم بسکتبال دالاس موریکس که به تازگی مصدوم 
شده است، خانه این ستاره سرشناس اسلوونیایی 
مورد سرقت قرار گرفت.  لارا بث سیگر مدیر بازرگانی 
دانچیچ، با تأیید این خبر گفت: »متأسفانه جمعه شب 
خانه لوکا مورد سرقت قرار گرفته است، اما خوشحال 
هستیم که در آن زمان کسی در خانه نبود و خانواده 
لوکا و خودش در امنیت کامل هستند.«  طبق ادعای 
مدیر بازرگانی ستاره اسلوونیایی، حدوداً 30 هزار دلار 
جواهرات از خانه این فوق ستاره NBA به سرقت رفته 

و پلیس نیز به دنبال یافتن سارقان است.

جنگ پشت پرده بایرن و رئال بالا گرفت
این لحظه  تا  بایرن  کانادایی  آلفونسو دیویس مدافع 
به  نه  و  بایرن مونیخ تمدید کرده  را  با  نه قراردادش 
ماجراهای  حال  این  با  است.  گفته  بله  مادرید  رئال 
تمام نشدنی او همچنان ادامه دارد: سیگنال های  ارسال 
شده، خبرهای نشت کرده و گزارش های رسانه ای ضد 
و نقیض  در آلمان و اسپانیا.   وقتی از بازیکنی درجه یک 
که باشگاه های بزرگ دنیا خواهان به خدمت  گرفتنش 
یی  پیچیدگی ها چنین  ز  ا می کنیم  صحبت  هستند 
گریزی  نیست. نبرد بین بایرن مونیخ و رئال مادرید بر 
سر آلفونسو دیویس  یکی از جذاب ترین نبردهای نقل و 
انتقالاتی امسال خواهد بود.   دیویس از یک سال پیش 
با بایرن مونیخ وارد یک بازی استراتژیک  شده که هنوز 
به پایان نرسیده است. رئال مادرید هم به نوبه خود 
 بازی استراتژیکش را دنبال می کند. آنها با صبر و آرامش 
به دنبال  جذب مدافعی هستند که او را بهترین راه حل 
برای دفاع چپ شان  می دانند.  رئال مادرید تا اینجا بارها 
با مدیر برنامه ها و نماینده های دیویس در  پشت صحنه 
صحبت کرده است. مارکا می گوید گاهی مدیران رئال 
به  این نتیجه می رسند که بله نهایی را گرفته اند ولی 
واقعیت این است  که تا این لحظه آینده دیویس اصلاً 

مشخص نیست.

کری صفحه رسمی لیگ یک فرانسه برای رونالدو

در آخرین بازی 
هفته شانزدهم 
لیگ یک کشور، 
تیم سایپا موفق 

شد در خانه با 
نتیجه دو بر یک از 

سد مس کرمان 
عبور کند. 

اما نکته جالب این 
گل، تقدیم کردن 
آن از سوی صادق 
بارانی به مادرش 

در هوای بارانی 
ورزشگاه دستگردی 

تهران بود. 
مادر صادق بارانی 

نیز که در جایگاه 
حضور داشت، با 
خوشحالی بابت 
گلزنی پسرش به 
ابراز احساسات 

او پاسخ داد و 
دوربین های حاضر 

در ورزشگاه این 
لحظه زیبا را شکار 

کردند.

پسر به یاد مادر
جدول لیگ برتر

امتيازتفاضلگل -/+باختمساویبردبازی   تیمرتبه  

91531-1494124سپاهان1

71429-1492321تراکتور2

11626-1482417پرسپولیس3

13325-1474316فولاد4

12120-1455413ذوب آهن5

15119-1454516ملوان6

219-13-1454511چادرملو7

6118-144647گل گهر8

118-10-144649استقلال خوزستان9

417-17-1445513استقلال10

14016-1437414آلومینیوم اراک11

214-10-142848نساجی12

513-17-1434712مس رفسنجان13

513-16-1434711خیبر14

913-18-143479شمس آذر15

138-18-141585هوادار16

گزارش یک

ایلیا بهزاد اول
روزنامهنگار

ماجرای باخت )11-1( در ال کلاسیکو

رد پای یک سرهنگ پلیس در باخت پرگل بارسا

رونالدو یاغی می شود
برای بعد از جدایی از منچستریونایتد با قراردادی تابستان پیش رو به پایان می رسد. رونالدو قرارداد کریستیانو رونالدو با النصر عربستان  هنوز  او  شد.  النصر  راهی  ساله  با این باشگاه عربستانی سه  شده تمدید قراردادش  باعث  این  و  است  نرسیده  توافق  « روزنامه اسپورت عربستان با تیتر »رونالدو تا گمانه زنی ها درباره جدایی او زیاد باشد. به  د ا د د  پیشنها منچسترسیتی  به  ا  ر از یک شوک بزرگ برای هواداران منچستریونایتد کریستیانو رونالدو به منچسترسیتی همچون منچسترسیتی را بر تن کند. خبر ابراز علاقه به لیگ برتر انگلیس برگردد تا این بار پیراهن نوشت: ستاره پرتغالی النصر دوست دارد که خود  یکی  پرتغالی  ستاره  این  که  بود  خواهد 

اسطوره های این باشگاه به شمار می آید.


